
»شفافیت لازمه ترمیم اعتماد عمومی«

دنیای امروز عرصه گفتمان ها است، تعلقات مشترک در کنار هم شکل می گیرند و ما را به 
یک هویت واحد رهنمون می سازند. در دنیای امروز یکی از وجوه اثر گذار در پیشبرد اهداف 
سیاست خارجی و استیفای منافع ملی، اعتماد سازی و اقناع افکار عمومی ملت هاست. 
کسانی که دیپلماسی عمومی را صرفا حُسن تعبیری از تبلیغات و شکل دهی به افکار 
عمومی می دانند به خطا رفته اند، مسئله اول در اثر گذاری عمومی اعتماد سازی است، 
جمهوری اسلامی ایران اگر در حوزه پیرامونی خود به چنین اقبال بلندی از اعتماد و اقناع 
افکار عمومی رسیده است به خاطر همین مسائل گفتمانی است که ریشه در مبانی عمیق 
هویتی دارد. موضوع جدیدی که ما با آن مواجه هستیم و شایسته است صاحب نظران 
عرصه رسانه در یک مجال مبسوط به آن بپردازند، این است که در اعتمادسازی عمومی 
مبتنی بر اصل صداقت، ما به دنبال بیشینی سازی منافع خود و به حداقل رساندن منافع 
طرف مقابل خود نیستیم و یا هیچ گاه برای اثبات فرضیه های اشتباه خود به دنبال موید 
نمی گردیم و حقایق را پشت توجیهات مصلحت اندیشانه پنهان نمی کینم. شاید دلیل 
اصلی آن که عده ای در منطقه ی ما از فهم مولفه های قدرت در جمهوری اسلامی ایران 
عاجز مانده اند به همین خاطر باشد، انان همواره خواسته اند تمامی مناسبات ایران با ملت 
های منطقه را در یک معادله منفعت طلبانه حل کنند، غافل از آن که مولفه  اساسی در 
نهاد جمهوری اسلامی ایران، سرمایه همراهی ملی است که برآمده از اعتمادسازی عمومی 
به ثمر نشسته است. از طرفی دستگاه سیاست خارجی کشور می بایست مشروعیت نظام 
را تقویت کند، مشروعیت با مفهوم سیاسی دنیای امروز یعنی کارآمدی و مقبولیت، وظیفه 
ذاتی این دستگاه اقتضا می کند که ظرفیت های کنش گری را در عرصه بین الملل بالا ببرد 
و وحدت ملی را به نقطه مطلوب برساند. برای تحقق این مهم لازم است که با یک صدا و 
اتخاذ سیاست یکسان با جهان مواجه شد. هرچند در مدیریت مسائل داخلی کشور باید 
دیدگاه ها، نظرات و رهیافت های مختلف را ملاحظه کرد، اما در مسائل امنیت ملی و دفاع از 
کلیت نظام و مصالح و منافع بیرونی آن می بایست به وحدت رویه برسیم. تقویت فرآیندهای 
اجماع سازی  در داخل کشور در نهایت می بایست ما را به یک برون داد واحد رهنمون سازد، 
با این توصیف اگر بر صفحه  اعتماد عمومی خدشه ای وارد شود، مدت بسیار زیادتری زمان 
خواهد برد که این خدشه ترمیم گردد. دستگاه های تصمیم ساز در عرصه پوشش خبری و 
رسانه ای می بایست نحوه  پرداخت یک موضع خبری را نه صرفا با در نظرگرفتن پیوست رسانه 
ای آن، بلکه با نظرداشت منافع ملی بنگرند. در حادثه هوایی اخیر فارغ از اسباب و علت های 
وقوع آن، چیزی که به خاطر پنهانکاری بیش از همه آسیب دید، اعتماد عمومی بود. مواضع 
موازی و بعضا غیرکارشناسی، اتخاذ رویکردهای بدون تامل و از سر سراسیمگی و همچنین 
هماهنگ نبودن مقامات بالادستی با نظرات بدنه کارشناسی، همگی موجب تشویه اعتماد 
عمومی شده است. به نظر می رسد برای جبران این ضایعه می بایست هر چه سریع تر با در 
نظر گرفتن اصل شفافیت تمامی ابعاد این فاجعه مشخص گردیده و ضمن برخورد قانونی 
با خاطیان، هیچ نوع پنهانکاری دیگری صورت نپذیرد. امروزه شاهد آن هستیم که برخی 
کشورهای وابسته منطقه بخاطر فقدان پشتوانه اعتماد عمومی، امنیت خود را در ازای 
پرداخت پول از کشورهای دیگر گدایی می کنند، حال آن که اساسا مقوله امنیت خریدنی 
نیست و می بایست در لایه های زیرین ملی و با تقویت اعتماد عمومی و همراه کردن اقشار 
مختلف مردم تولید و تکثیر شود. ایران پس از گذشت 40 سال مقاومت همه جانبه، اینک و 
در گام دوم انقلاب با افتخار برقله منیع استقلال ایستاده است و به پشتوانه سیاست خارجی 
هدفمند و بهره گیری هوشمندانه از ظرفیت های نظامی و دیپلماتیک خود در تمام زمینه ها 
قدرت هماوردی با سایر قدرت های جهانی  را دارد و می تواند منافع ملی خود را با ابتنای بر 

صداقت و شفافیت و ترمیم اعتماد عمومی به طور کامل برآورده سازد.
کارشناسمسایلبینالملل

روحانیدرتماستلفنیبااستاندارسیستانوبلوچستان

بکارگیری امکانات برای مدیریت نهایی 
سیلاب ها تاکید کرد

رییس جمهوری درتماس تلفنی با استاندارسیستان وبلوچستان درجریان مسایل 
ومشکلات این استان درپی بارش های شدید و وقوع سیل قرارگرفت و دستورات لازم 
پایگاه اطلاع رسانی ریاست  به گزارش  امدادرسانی صادرکرد.   رابرای تسریع در روند 
جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز دوشنبه در تماس تلفنی با 
"احمد علی موهبتی" استاندار سیستان و بلوچستان در جریان مسایل و مشکلات این 
استان در پی بارش های شدید و وقوع سیل قرار گرفت و دستورات لازم را برای تسریع 
در روند امدادرسانی صادر کرد. رییس جمهوری در این تماس تلفنی بر اختصاص تمام 
امکانات و تجهیزات و هماهنگی تمامی بخش ها و دستگاه های مرتبط برای مدیریت 
نهایی سیلاب ها و کمک به آسیب دیدگان تاکید کرد. استاندار سیستان و بلوچستان نیز 

در این تماس تلفنی گزارشی را از روند کمک رسانی به مردم استان ارائه کرد.

رضا رسالت*

از سوءمدیریت ها 
به سادگی نگذریم 

 پدافندی کار کرد و هواپیمایی افتاد؛ یک اشتباه انسانی.  
در  مسافربری  هواپیماهای  اما  بود  جنگی  کشور  وضعیت 
آسمان ایران دور دور می کردند، این دیگر خطای انسانی نیست یک سوءمدیریت است.  اینکه 

دیگران درجریان این اتفاق قرار نگرفتند و دست به تکذیب ماجرا زدند، سوءمدیریت است.
باران آمده است. سیل سیستان و بلوچستان را برده است. این استان تبدیل به دریا شده 
است. گیر کردن مردم در سیل با علم به اینکه قرار است باران سیل آسا بیاید یعنی سوءمدیریت. 
معمولا بعد از این سوءمدیریت ها، کلمه»اگر« وارد بازی می شود. اگر این کار را می کردیم. اگر آن 
کار را می کردیم و هزار اگر دیگر. داستان برای ما تکرار است. اولین بار نیست که با این داستان 
روبرو می شویم و آخرین بار آن هم نیست و می شود با جرات گفت که تکراری ترین داستان این 
کشور است. می دانید مشکل کار کجاست؟ اینکه ما با سوءمدیریت ها برخورد نمی کنیم  و به 
راحتی از کنار آن می گذریم. چرا حال سیستان و بلوچستان اینگونه وخیم است؟ چون در تمام 
این سال ها از آنها سوال نشده است که در 4 سالی که استاندار بوده اید برای مردم چه کرده اید؟ 
آقا یا خانم نماینده، چهار سال در پارلمان برای بهبود وضعیت استان خود چه تلاش هایی 
کرده ای؟ وقتی مدیر مجبور به پاسخ گویی نیست، می آید و می رود بدون اینکه جواب گوی 
عملکرد خود باشد باید هم شاهد حوادث تلخ باشیم. بدتر از آنکه از این استان به آن استان  و 
از این شهر به آن شهر می روند. مدیران در ایران برکنار نمی شوند و فقط از پستی به پستی دیگر 
انتقال پیدا می کنند.  تا وقتی آش همان آش و کاسه همان کاسه است، امیدی به بهبودی 
اوضاع نمی شود داشت. متاسفانه ما جامعه پرسشگری نیستیم. ما عادت نکرده ایم از مدیران و 
مسؤولان خود سوال کنیم. مدیران و مسؤولان کجاست، ما حتی در امور شخصی خود هم به 
دنبال پاسخگویی نیستیم و به راحتی می گذریم. الان که دوباره زنگ انتخابات خورده است، در 
کدام یک از شهرهای ما مردم از نمایندگان خود سوال می کنند در این 4 سال در بهارستان چه 
کرده اید؟ متاسفانه دوباره با یک شام و یک پول مختصر داستان همان داستان است. ما کار زیاد 
داریم اما مردم دیگر توان شنیدن و دیدن این همه خبر بد را ندارند. در همین یک هفته اخیر 
چند اَبر خبر را شنیده اند. هر کدام از این حوادث برای 10 سال یک جامعه بس است اما ما همه 
آنها را در چند روز دیده ایم. آخرین آنهم سیل سیستان و بلوچستان. از سوءمدیریت ها به سادگی 
نگذریم و مدیران را بازخواست کنیم و پرسشگر باشیم و جعبه سیاه مدیریت را باز کنیم. در 
جوامع پیشرفت با معجزه کشور را ادره نمی کنند، آنها فقط قانون مند هستند و براساس اصول 

مدیریت، کار می کنند به همین سادگی.

پیامرهبرانقلابدرپیمشکلاتناشیازبارندگیهایاخیر:

دستگاه های دولتی و مردمی هرچه بیشتر به 
یاری سیل زدگان بشتابند

رهبر معظم انقلاب اسلامی در پی مشکلات پدید آمده از بارندگی های شدید در سیستان و 
بلوچستان و برخی نقاط جنوب شرقی کشور، دستگاه های دولتی و مجموعه های مردمی را به 
یاری هرچه بیشتر مردم آن مناطق فراخواندند.  به گزارش روز دوشنبه پایگاه اطلاع رسانی دفتر 

مقام معظم رهبری، متن پیام آیت الله خامنه ای به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

بارندگی های شدید در استان سیستان و بلوچستان و برخی نقاط دیگر در جنوب شرقی 
کشور که به آب گرفتگی مشکل ساز برای مردم و در مواردی ویرانگر و خسارت بار انجامیده 
است، ایجاب می کند که در کنار خدمات رسانی قابل تقدیری که تاکنون صورت گرفته است، 
دستگاه های دولتی و مجموعه های مردمی هر چه بیشتر به یاری مردم عزیز آن سامان شتافته 
از وقوع خسارت های بیشتر جلوگیری کنند. از خداوند متعال خیر و برکت ماندگار برای همگان 

مسألت می کنم.
سیّدعلیخامنهای-۲۳دی

یکعضوفراکسیونولاییمجلس:

 شرایط فعلی کشور همدلی و وحدت را می طلبد
یک عضو فراکسیون ولایی مجلس شورای اسلامی خطاب به وزیر امور خارجه گفت: اگر سفیر 
ما در یکی از کشورها به گروه های اپوزیسیون می رفت، با سفیر ما چه کار می کردند؟ نگذارید 
عزت ملی فراموش شود این فرد باید اخراج شود.  محمد اسماعیل سعیدی در جلسه علنی 
دیروز مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی با تسلیت شهادت حاج قاسم سلیمانی و 
جان باختگان سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: شرایط فعلی کشور، لزوم همدلی و وحدت را 
می طلبد. بازی در میدان دشمن خواست آمریکا است. افرادی که از سقوط هواپیمای اوکراینی 
سوء استفاده می کنند بدانند که به خانواده داغدار و ملت خیانت می کنند. این عضو فراکسیون 
ولایی مجلس شورای اسلامی افزود: نباید اجازه داد که حضور بی نظیر مردم در تشییع پیکر 
حاج قاسم سلیمانی و همرزمانش آسیب ببیند. نماینده مردم تبریز در مجلس شورای اسلامی 
در پایان تذکر خود خطاب به وزیر امور خارجه اظهار کرد: اگر سفیر ما در یکی از کشورها به جمع 
گروه های اپوزیسیون می رفت، با سفیر ما چه کار می کردند؟ سفیر انگلیس هماهنگ کننده 

تجمعات دو روز گذشته بود. نگذارید عزت ملی فراموش شود این فرد باید اخراج شود.

مصطفی داننده*
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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران
یکفعالسیاسیاصلاحطلبگفت:نهتنهادرمجموعهحاکمیت
سعیکردهایمکهیااطلاعرسانیانجامندادهیاناقصانجامدهیمبلکه
رسانههایمستقلرامجبوربهیکسریگفتارهاییمیکنیمدرهمین
راستاامروزعلاوهبراینکهحاکمیتبابحراناعتمادمواجهشدهرسانهها
همبابحرانمشروعیتدستبهگریبانند.علیتاجرنیابااشارهبهحادثه
درخصوص آن، از پس وحواشی اوکراین ایران- هواپیمای به مربوط
ضربهواردشدهبهاعتمادعمومیواعتراضمردمبهاینموضوعکهچرا
اطلاعاتاعلامشدهبهآنهادرسهروزاولفاقدصداقتبودهاست،گفت:

معاونرئیسجمهوریدرامورزنانوخانوادهگفت:درگفتوگوبا
خانوادههامشخصشدتمایلدارندجداگانهدرشهرهایخودمراسم
تشییعبرگزارکننداماازنگاهدولتبرگزاریمراسمیادبودجمعیضرورت
استوتلاشخواهدکردمراسمباشکوهیدریکیازمکانهاییکه
ابتکارروز معصومه برگزارکند. باشد گنجایشوفضایکافیداشته
دوشنبهدرگفتوگویاختصاصیباخبرنگارحوزهزنانوخانوادهایرنا،
باتاکیدبراینکهحادثهسقوطهواپیمایاوکراینیبراثراصابتموشک،
ناراحتیهاوالتهابهایپسازشهادتسپهبدسلیمانیراتشدیدکرد،

علیتاجرنیا:

رفتار بخشی از حاکمیت انسجام 
ملی را خدشه دار می کند

معاونرئیسجمهوریدرامورزنانوخانواده:

برگزاری یادبود جانباختگان هواپیمای 
اوکراین ضروری است
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رئیسقوهقضائیهتاکیدکرد؛

اجرای کامل عدالت در پرونده 
سقوط هواپیما بدون هیچ ملاحظه ای

سخنگویدولت:

عزادار و سوگواریم
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سخنگویدولتگفت:بههرحالمسوولانذیربطدولتیهمهروزجمعهاینموضوعرافهمیدندودراینهیچتردیدی
نیست،قطعامیگویمآقایرییسجمهورنهدرکسوترییسجمهورورییسشورایعالیامنیتتاعصرجمعهازاینموضوع
مطلعنبودندوآناینچیزیکهصادقانهدارمجلویدوربینبیانمیکنم.»علیربیعی«روزدوشنبهدرنشستخبریبا
رسانههااظهارداشت:اظهارنظرهمهکسانیکهدرآنروزهاودراوججنگروانیآمریکاعلیهملتایران،مبتنیبرعرقملیو

رئیسقوهقضائیهگفت:مردماطمینانداشتهباشندکهدر
رسیدگیبهپروندهسقوطهواپیمابدونهیچگونهملاحظه،
در رئیسی سیدابراهیم آیتالله شد. خواهد اجرا عدالت

جلسهشورایعالیقوهقضائیهبابیاناینکهشهادتسردار
رشیدوسرافرازاسلام،حاجقاسمسلیمانیقلبهمهمردم
مسلمانوآزادیخواهراجریحهدارکرد،ایناقدامتروریستی
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مسئولیت پذیری
 یک سردار باشرافت

هواپیمای  سقوط  تاسف بار  و  دردناک  حادثه  »پیرامون 
اوکراینی به دلیل اصابت موشک، نکات مهمی هست که باید 

مدنظر مردم و حاکمیت باشد: صرف نظر از قصور یا تقصیر افراد یا مسئولان معینی، حادثه 
دردناک و تأسف بار سقوط هواپیمای اوکراینی در ذات خویش مهم است. ولی به همین بهانه، 
پیرامون آن، مسائلی در حال شکل گیری هدایت شده است که اگر تدبیر درست بکار نرود 
تبعات بسیار سنگین تری را رقم خواهد زد که با سقوط هواپیما قابل مقایسه نخواهد بود. 

نکات زیر حول وحوش همین مطلب باید در نظر گرفته شود:
1. چنین حوادثی ممکن است در هر کشوری رخ دهد، مانند مثال هایی که این روزها در 
رسانه ها ارائه می گردد ولی مهم طرز برخورد با آن است. در اینجا دو عامل باعث عصبانیت 
و دلخوری مردم شده و بهانه به دست دشمن خارجی و وابستگان داخلی آنها داده است، 
یکی تأخیر در اعلام ماجرا و دیگری حرف ها و تحلیل های نادرستی که طی این تأخیر از زبان 

مسئولان رسمی تا حد سخنگوی دولت، به مردم تحویل داده اند.
سه روز در حالی که دولت آمریکا با تمام قدرت رسانه ای خود بر مقصر بودن سپاه در سقوط 
هواپیما اصرار می ورزید، صداوسیما و رسانه های ایران با هزار و یک دلیل علمی و تجربی 
اصرار داشتند که چنین چیزی محال است! و هواپیما نقص فنی داشته و بعد از سه روز 
یکباره ستاد کل نیروهای مسلح بیانیه می دهد و فرمانده نیروی هوایی سپاه در کنفرانس 
رسانه ای و صفحه تلویزیون ظاهر می شود و با صداقت و صراحت ماجرا را تعریف می کند 
و شرافتمندانه و صمیمانه مسئولیت را می پذیرد و در این فرایند مقامات آمریکا راستگو و 

مسئولان ایران دروغگو معرفی می شوند.
از مسئولان می پرسم این شُک چه بلایی بر سر مردمی می آورد که تا چند روز پیش آن 
حماسه را در تشییع حاج قاسم عزیز و یارانش آفریدند؟ و چه سلاح برنده ای به دست 
دشمنان مردم و ایران می دهد؟ اگر همان صبح چهارشنبه که سردار حاجی زاده با احتمال 
بالایی حدس زد که هواپیمای خودی را زده اند و دانست که ستاد کل همان صبح چهارشنبه 
برای بررسی حادثه گروه تخصصی تشکیل داده است، باید بلافاصله تشکیل گروه ویژه را 
اعلام می کردند و تصریح می شد که بررسی احتمال سقوط در اثر اصابت موشک هم به 
طور جد در دستور کار هست؛ یعنی حقیقت را کامل بیان می کردند و به عنوان یک موضوع 
مربوط به امنیت ملی از تمام رسانه ها خواسته می شد تا پایان بررسی گروه متخصص، 
قضاوتی را شکل ندهند، چه مشکلی پیش می آمد؟ اگر این شفافیت در کار بود و آن توهمات 
را به اسم علم و تجربه به مردم تحویل نمی دادند، تأثیر عذر تقصیر سردار شرافتمند ما نزد 

ملت، زمین تا آسمان با امروز متفاوت نبود؟
2.  این واقعه غمبار در هر کجا ممکن است پیش آید که نمونه های مشابه در رسانه ها 
معرفی شده است. در اثر خطای ناشی از ابزارها یا خطای عامل انسانی در شرایط سخت، 
بسیار کوتاه و پرتنش امکان وقوع اشتباه کم نیست ولی هیچ ملتی در موقعیت مشابه ما که 
دشمن عهدشکن، دروغ پرداز و وحشی و خون ریز در حالت جنگی با ملت ما برخورد می کند 

نیروهای نظامیش را تضعیف نمی نماید.
3. حمله تروریستی آمریکا که طبق معیارهای رسمی ناشی از کنوانسیون های بین المللی 
اعلان جنگ با ایران بود. سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در پاسخ درخواست مصرانه ملت 
برای انتقام، مهم ترین پایگاه آمریکا در منطقه را هدف قرار داد و در حالی که رئیس جمهور 
احمق آمریکا تهدید به بمباران 52 نقطه حساس ایران می کند، در چنین وضعیتی کدام 
آدم عاقل و وطن دوستی راضی به تضعیف نیروهای مسلح خویش است؟ حتی کسانی که با 
سپاه دشمنی دارند نیز اگر در ادعای وطن دوستی صادقند نباید تضعیف نیروهای نظامی را 
روا بدارند؛ زیرا این کار زمینه ای می سازد که دشمن به حمله تشویق شود و آن وقت نه 176 
نفر در آسمان بلکه ده ها هزار نفر ممکن است در زمین جان خویش را از دست بدهند توجه 
داشته باشیم که دستگاه رسانه ای غرب، با سلطه ای که دارد فضا را به سمت سلطه طلبان 

آمریکایی می چرخاند.
آنها مترصدند تا انتقام فرصت های از دست رفته خود در خاورمیانه را از سپاه بگیرند، درست 
در اوج محبوبیت سپاه و در اوج همبستگی ملی به خاطر شهادت سردار سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی، این بهانه به دست آنها افتاد که بخواهند ورق را برگردانند. هر کس حداقل به 

امنیت ملی می اندیشید، نباید با آنان همراهی کند.
4. در موقعیتی که فرافکنی مسئولیت رسم است، یک سردار با شرافت سپاه در منظر 
میلیون ها بیننده رسماً خود و یگان خود را مسئول شمرد و همه عوامل دخیل دیگر را مبرا 
اعلام کرد. اگر به اهمیت و بی سابقه بودن این کار چه در نیروی لشکری و چه در کارکنان 
آشکار  بیشتر  حاجی زاده  سردار  فداکاری  و  شجاعت  ارزش  شود،  توجه  خوب  کشوری 
می گردد در حالی که معلوم نیست در واقع همه مسئولیت بر عهده این برادران باشد، در واقع 
حاجی زاده خواست با قبول بار مسئولیت دیگران، زمینه اختلافات را محدود سازد. این وجه 
کار، زیبایی اقدام سردار را بیشتر به چشم می آورد. قدردانی از این شرافتمندان را به بعد از 

شهادت شان موکول نکنیم!

5. نکته مهم این است که در حوادث آبان ماه امسال که آشوبگران وابسته بر موج اعتراض 
مردمی به موضوعات مربوط به طرح بنزین، سوار شدند، جان های محترمی از دست رفت 
و خسارت بسیار سنگینی به اموال دولت و ملت وارد شد. اغتشاشات دفع شد ولی مسئله 
رفع نشد. چون علل عصبانیت مردم به کارکرد دولت و سایر ارکان کشور مربوط می شود که 
اصلاحی در آنها صورت نگرفته است. در این صورت تا دفع آشوب با رفع عوامل ایجاد کننده 
آن همراه نشود، هر روز خطر تکرار آشوب بیشتر می شود. چنانکه ملاحظه شد جریانی با 
سوءاستفاده از موضوع سقوط هواپیما در حال شکل دادن مخالفت با اصل نظام سیاسی 
کشور است. این کار نمک پاشی بر زخم مردم و سوءاستفاده از داغ ملی و شرم آور است 
دلسوزان مخالف و موافق، معترض و مدافع توجه داشته باشند که در وضعیت اقتصادی 
و اجتماعی فعلی با وجود حداقل 11 میلیون حاشیه نشین )برآورد وزارت کشور در چهار 
سال پیش( و میلیون ها بیکار، هر نوع تنشی به سرعت به هرج ومرج کشیده می شود. در 
آن وضعیت نه تنها ناامنی دامان همه را می گیرد؛ بلکه باید نگران تمامیت ارضی ایران عزیز 

هم بود. خدایا مباد.

جهانگیریدرنشستمشترکهیئتهایعالیرتبهایرانوسوریه:

تنفر ملت ایران نسبت به اقدامات آمریکا 
بیشتر شده است

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه انتقام واقعی از اقدامات جنایتکارانه و غیرقانونی 
آمریکا و در رأس آن ترور سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، خروج آن ها از منطقه 
است، گفت:  خوشبختانه پارلمان عراق تصمیم بسیار خوبی در اخراج نیروهای آمریکایی 
در این کشور اتخاذ کرد که امیدوارم این موج در سایر کشورهای اسلامی منطقه نیز شکل 

بگیرد. 
  اسحاق جهانگیری پیش از ظهر دیروز در نشست مشترک هیئت های عالیرتبه ایران و 
سوریه اظهار داشت: دخالت های بی جای کشورهای غربی به خصوص آمریکا باعث ناامنی 
و بی ثباتی در منطقه شده است و آمریکا با تشکیل گروه های تروریستی نظیر داعش جنایات 

بزرگی را در سطح منطقه و به خصوص در کشورهای عراق و سوریه انجام داده است.
معاون اول رییس جمهور با بیان اینکه آمریکایی ها بر اساس خوی استکباری خود سردار 
سپهبد قاسم سلیمانی را به شهادت رساندند، تصریح کرد:  پس از شهادت این سردار بزرگ 
اسلام موج عظیمی از عزا و همبستگی در بین کشورهای اسلامی و به خصوص مردم 
کشورهای منطقه ایجاد شد و مردم کشورهای منطقه ضمن ابراز همبستگی با ملت ایران، 
حضور شکوهمندی در مراسم های مختلف از خود برجای گذاشتند و در این میان گروه های 

تروریستی از این شهادت خرسند شدند.
جهانگیری اجتماعات مردم ایران در تشییع و خاکسپاری شهید سردار سلیمانی را اتفاقی 
کم سابقه در تاریخ کشور برشمرد و افزود: قطعاً تنفر ملت ایران نسبت به اقدامات آمریکا در 

مقایسه با گذشته بیشتر شده است.
معاون اول رییس جمهور افزود: از کشورهای دوست و مردم مسلمان منطقه که پس از 
شهادت سردار سلیمانی ابراز همدردی و پیام تسلیت ارسال کردند و به خصوص دولت و ملت 

سوریه که در همه سطوح با ما همدردی کردند صمیمانه قدردانی می کنم.
جهانگیری با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران همانند گذشته در کنار دولت و ملت 
سوریه خواهد بود و به حمایت های خود از این کشور ادامه خواهد داد خاطرنشان کرد: 
ایران از تمامیت ارضی سوریه و حاکمیت دولت این کشور برای برقرای ثبات و آرامش حمایت 
خواهد کرد و امیدوارم بحران »ادلب« نیز به نحو مطلوب حل و فصل شده و حاکمیت دولت 

سوریه بر تمام اراضی این کشور مستقر شود.
معاون اول رییس جمهور همچنین با قدردانی از اقدام بشاراسد رییس جمهور سوریه برای 
تقدیم بالاترین مدال و نشان این کشور به مقام شامخ شهید سردار سلیمانی گفت: ابراز لطف 
و محبت دولت وملت سوریه در باره خدمات شهید سردار سلیمانی برای ما دلگرم کننده 

است.
جهانگیری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه تهران علاقمند است روابط و 
همکاری های اقتصادی خود را با دمشق گسترش دهد، بر ضرورت پیگیری و اجرایی شدن 

توافقات امضا شده در سفر اخیر خود به سوریه تأکید کرد.
معاون اول رییس جمهور ادامه داد: شرکت های خصوصی ایران بسیار مشتاق هستند 
تا در بازسازی سوریه مشارکت فعال داشته باشند و اکنون که هماهنگی ها و توافقات برای 
بازسازی سوریه به اتمام رسیده، امیدوارم در سال 2020 شاهد اتفاقات مثبت و نتایج مطلوب 

در این زمینه باشیم.
جهانگیری با اشاره به اینکه آغاز روند همکاری های بانکی ایران و سوریه اظهار داشت: 
باید روند همکاری های بانکی دو کشور سرعت دهیم چرا که روابط بانکی پیش نیاز اصلی 
همکاری های اقتصادی فیمابین است. وی اضافه کرد: برای گسترش مناسبات اقتصادی 
و ارتقاء سطح همکاری های دو کشور باید توافقنامه های همکاری راهبردی بلندمدت که به 
امضاء رسیده است هر چه سریعتر پیگیری و مراحل قانونی آن طی شود تا شاهد عملیاتی 
شدن و اجرای توافقنامه ها باشیم. معاون اول رییس جمهور اظهار امیدواری کرد: روابط 
و مناسبات تهران-دمشق در تمامی زمینه های مورد علاقه طرفین همپای روابط خوب 

سیاسی و نظامی دو کشور ارتقا پیدا کند.

واکنشنمایندگانمجلسبهسقوطهواپیمایمسافربری؛

انتقاد از پنهانکاری و اصرار بر شناسایی 
 شناسایی و برخورد قاطع با عامل یا عاملان سانحه اصابت موشک به هواپیمای مسافربری از 
سوی پدافند سپاه پاسداران، مهم ترین خواسته نمایندگان مجلس شورای اسلامی در واکنش 
به این رویداد است. انتقادها از پنهانکاری و بی صداقتی در نحوه اطلاع رسانی این واقعه و 

بررسی دقیق ابعاد آن هم مورد توجه وکلای ملت قرار گرفت. 
بسیاری از نمایندگان مجلس پس از سقوط هواپیما با موشک پدافند، خواستار شناسایی 
و برخورد با عامل یا عوامل این حادثه شد. »علی لاریجانی« رییس مجلس در پیامی با ابراز 
همدردی با جان باختگان سانحه سقوط هواپیمای مسافربری اوکراین، اعلام کرد: بررسی ابعاد 
این خطا، وظیفه مهمی است که باید در اولویت کار دستگاه های ذیربط قرار گیرد همچنین 
شناسایی عوامل قصور یا تقصیر در ایجاد این واقعه تاسف بار مطالبه به حقی است که  نباید از 
آن غفلت گردد. »جلال میرزایی« نماینده ایلام و عضو کمیسیون انرژی در مجلس در گفت وگو 
با خبرنگار ایرنا گفت: بروز خطا در سقوط هواپیمای اوکراینی در این شرایط هزینه های گزافی 
را  برای کشور به بار آورد اما هزینه این نوع اقدامات را نباید دولت و نظام بپردازد؛ کسانی که 

مسئولیت این کار را بر عهده داشتند باید در اسرع وقت بازخواست شوند.
»سیدابوالفضل موسوی بیوکی« نایب رییس کمیسیون عمران مجلس در گفتگو با ایرنا تاکید 
کرده است: دستگاه قضایی دستورات لازم را برای بررسی ابعاد موضوع سانحه سقوط هواپیما 

صادر کرده است.
برای  رخ داده  حادثه  در  باید  حتماً  گفت:  هم  مجلس  نماینده  دیگر  حضرتی«  »الیاس 

هواپیمای اوکراینی مسئولان و مدیران مربوطه استعفا دهند.
»محمدرضا تابش« خواستار معرفی فوری و مجازات علت حادثه و مقصرین به پیشگاه ملت  
شد و گفت: مقامات و مسئولان نظامی و اجرایی که از دقایق اولیه حادثه می دانستند چه رخ 
داده باید مجازات شوند. انتساب هر موضوع و قضیه ای به دشمن کارساز نیست ما باید به فکر 

چاره جویی های اساسی برای اعمال مدیریت های کارآمد باشیم.
»علاء الدین بروجردی« عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس هم با تاکید بر 
لزوم برخورد جدی با مسئولان خاطی در سقوط هواپیمای اوکراینی گفت: باید مشخص شود 
که چرا اطلاع رسانی در مورد علت سقوط هواپیمای اوکراینی با تاخیر بوده این خطای بزرگی 
است که باید عاملان آن معرفی و مجازات شوند. »محمدکاظمی« عضو کمیسیون حقوقی و 
قضایی مجلس گفت: عجالتا فرماندهان افراد خطاکار استعفا دهند، بد نیست یک بار شاهد 
استعفای مسوولان باشیم. »حشمت الله فلاحت پیشه« عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی تاکید کرد: باید کسانی که این کار را انجام داده اند مجازات شوند. این کار از لحاظ 

نظامی کاملا غیر حرفه ای بوده است.
انتقادازبیصداقتیوپنهانکاری

بخش مهمی از اظهارنظرهای نمایندگان به حادثه سقوط هواپیما انتقادهای گاه تند از 
پنهانکاری و بی صداقتی در فرآیند اطلاع رسانی از اصابت موشک به هواپیمای مسافربری بود. 
»بهرام پارسایی« نماینده شیراز در حساب کاربری خود نوشت: سخن شتابزده و غیرحرفه ای 
رییس سازمان هواپیمایی و مسوول منصوب ایشان در کمیته بررسی سانحه تازگی ندارد. آنها 
برخلاف قوانین ایکائو، قبل از بازخوانی جعبه سیاه، نقص فنی را علت حادثه اعلام کرده و 
باعث تشدید ابهامات و زیرسوال رفتن بیش ازپیش کمیته بررسی سوانح می شوند. تناقض 
گویی در تحویل دادن یا ندادن جعبه سیاه به شرکت سازنده، جز ابهام سازی چه سودی دارد؟
»الیاس حضرتی« نماینده دیگر مجلس هم از تاخیر در اعلام علت سقوط هواپیمای اوکراینی 
انتقاد کرد و گفت: بررسی ابعاد قضیه احتمال داشت یک روز طول بکشد، اما تاخیر سه روزه در 
اعلام علت این حادثه و تکذیب ها، به آبرو و اعتبار کشور لطمه وارد کرد. مخصوصاً که خارجی ها 
جلوتر از ما حرکت کردند و در داخل کشور برای اعلام نتیجه سقوط هواپیمای اوکراینی عقب 
ماندیم. »محمدرضا تابش« هم تاکید کرده است: می خواهیم به فوریت، علت حادثه و مقصرین 
به پیشگاه ملت معرفی و مجازات شوند. مقامات و مسئولان نظامی و اجرایی که از دقایق اولیه 
حادثه می دانستند چه رخ داده باید مجازات شوند. انتساب هر موضوع و قضیه ای به دشمن 

کارساز نیست ما باید به فکر چاره جویی های اساسی برای اعمال مدیریت های کارآمد باشیم.
»علی نجفی خوشرودی« عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس درباره 
بی خبری رییس شورای عالی امنیت ملی از خطای پدافند هوایی سپاه در سرنگونی هواپیمای 
اوکراینی گفته است: طبق قانون شورای عالی امنیت ملی باید در جریان مسائلی از این  دست 

باشد و تصمیمات مقتضی را اتخاذ کند.
»سیده فاطمه ذوالقدر« سخنگو کمیسیون فرهنگی مجلس هم گفـت: اگر عنوان می شد که 
نظر خود را پس از رسیدن تیم کارشناسی و باز شدن جعبه سیاه اعلام می کنیم، شاید اندکی از 
تالم خانواده های داغ دیده و مردم ایران کم می کرد اما اینکه مسئولان سازمان هوایی کشور با 
قاطعیت در صدا و سیما اعلام کنند که نقص فنی بوده و پس از چند روز خلاف آن ثابت شود، 

دیگر دردی را تسکین نمی دهد و نوشدارویی است که زخمی را مداوا نمی کند.
»غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی« رییس فراکسیون مستقلین مجلس هم با طرح این پرسش 
که آیا نمی شد زمانی که کشور آماده باش ضد حمله بود فرودگاه ها تعطیل می شد؟، گفت: در 
کف جامعه گله مندی شدیدی از عدم صداقت ها در این زمینه مطرح است که اعتبار و سرمایه 
اجتماعی را خدشه دار می کند. وقتی اشتباه و سهوی رخ داده نیازی به این همه خلاف 
گویی نبود. مردم ما از وقتی رسانه های خارجی شروع به ارائه مستندات در این باره کردند 
دچار سردرگمی شدند. با عذرخواهی و پوزش طلبیدن این آسیبی که به افکار عمومی رسید 

برطرف نمی شود.
ابعادمبهمنیازمندبررسیدقیقاست

نمایندگان مجلس با توجه به عمق رویداد و ابهامات موجود درباره آن خواستار بررسی بیشتر 
درباره حادثه شدند. »سیدابوالفضل موسوی بیوکی« به ایرنا گفت: این سوال برای کمیسیون 
عمران مطرح است که دقیقا چه اتفاقی رخ داده و تحلیل سازمان هواپیمایی کشوری چه بوده 
و چه گزارش هایی به دست آنها رسیده که اینچنین درباره این سانحه هوایی قضاوت کرده اند. 
وی افزود: اینکه، این حادثه در زمان جنگ بین ایران و آمریکا اتفاق افتاده،  جنگ، جنگ 
نظامی بوده،  اقدام متقابل از سوی ایران صورت گرفته و حمله موشکی را ما انجام داده ایم و 
اینکه سیستم پدافند هوایی کشور آمادگی هرگونه حادثه ای را داشته و بسیاری سوالات دیگری 

که در ذهن ما و همه مردم هم مطرح است باید به درستی پاسخ داده شود.
»سیدحسین نقوی حسینی« عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس هم ضمن تاکید بر بررسی 
بیشتر درباره سقوط هواپیما گفت: اصلا این ادعا معنا ندارد که ناگهان حس کنی یک شی 
وارد محدوده شده است و آن را بزنیم. مگر کفتر بازی است ؟ یا کلاغ و مرغابی است ؟ باید دید 
چطور با این شرایط چنین خطایی رخ داده است که کاملا قابل بررسی است. بعید به نظر می 

رسد که یک خطای عادی انسانی باشد ، قطعا یک پشت پرده هایی دارد.  
ضرورتهمدردیباخانوادههایحادثهدیدگان

با خانواده های داغدیده  از ضرورت همدردی جدی و صادقانه  از نمایندگان هم  برخی 
بازماندگان سقوط هواپیمای سخن گفتند. »حمیده زرآبادی« نماینده مجلس به مسئولان 
توصیه کرد: روزی را برای تشییع کشته شدگان هواپیما تعیین کنید؛ تهران را تعطیل 176 
تابوت آماده کنید؛ بر هرکدام هشتاد میلیون بار بنویسید: نفرین به جنگ، نفرین به جنگ افروز.
»محمدرضا تابش« نماینده مجلس با اشاره به اینکه در این حادثه وجهه بین المللی کشور 
خدشه دار و قلوب ایرانیان جریحه دار شد، تاکید کرد: عزا و تعطیلی عمومی کرده و تشییع 
باشکوهی برای قربانیان این حادثه تاسف بار برگزار کنیم . شاید این اقدام بتواند در دلجویی از 

مردم و کاهش دردهای آنها تاثیری داشته باشد.
 

سیدحسنرسولی:

لیست انتخاباتی اصلاح طلبان ائتلافی
 بسته نمی شود

 رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان با بیان اینکه 
لیست اصلاح طلبان به شکل ائتلافی بسته نخواهد شد، گفت: در چند روز آینده نسبت به 

اجرایی شدن سامانه رای سنجی اصلاح طلبان )سرا( به تصمیم گیری نهایی خواهیم رسید. 
»سیدحسن رسولی« در دومین جلسه این  ستاد که با حضور دبیران کل احزاب اصلاح طلب 
برگزار شد، در بررسی و تحلیل نامزدهای رد یا تایید صلاحیت شده اصلاح طلب حوزه انتخابیه 
سراسر کشور از سوی هیات نظارت هر استان، گفت: اطلاعات اولیه دریافتی از گستره کمی 
و کیفی رد صلاحیت نامزدها بی سابقه و بهت آور است. امیدوارم در مراحل بعدی رسیدگی با 
تجدیدنظر جدی شورای نگهبان امکان رقابتی شدن فضای انتخابات و بستن لیست برایمان 
فراهم شود. وی ادامه داد:  با اعلام نتایج رسیدگی و بررسی صلاحیت  نامزدهای اصلاح طلب، 
به این نتیجه رسیدیم برای انطباق نتایج بررسی و رسیدگی به صلاحیت نامزدهای اصلاح 
طلب ٢٠٧حوزه انتخابیه کشور با راهبرد تعیین شده مصوب شعسا، نیازمند تکمیل اطلاعات 

و تحلیل دقیق آن هستیم.  
رئیس ستاد انتخابات مرکزی شورای عالی جبهه اصلاح طلبان با تاکید بر اینکه راهبرد ما در 
انتخابات پیش رو با دوره گذشته انتخابات مجلس تفاوت دارد، اظهار داشت: براساس راهبرد 

تعیین شده در انتخابات مجلس، لیست اصلاح طلبان به صورت ائتلافی بسته نخواهد شد.
 

غفوریفرد:

بگذاریم مردم حرفشان را بزنند
فعال سیاسی اصولگرا درباره حادثه سقوط هوایپمای بوئینگ 737 و جان دادن 176 مسافر 
این پرواز گفت: حادثه بسیار دردناکی اتفاق افتاد که برای همه مردم کشور گران بود و در جریان 
آن جوانان و نخبگان کشور، جانشان را از دست دادند و رئیس جمهور و دیگران هم تسلیت 
گفتند. مسئولان سپاه هم عذرخواهی و ابراز ناراحتی کردند؛ همین ناراحتی مردم را مقداری 

کاهش می دهد.
بیان  و  برای سوگواری  اگر مردم بخواهند  بعید است   : حسن غفوری فرد اظهارداشت 
انتقادات دور هم جمع شوند، اشکالی داشته باشد. مردم باید حرف خود را بزنند. ابراز 
عقیده براساس قانون اساسی آزاد است. مردم حق دارند نظرات موافق و مخالفشان را 
بگویند که چرا زودتر گفته نشد. شاید اگر زودتر علت این حادثه بیان می شد، این درد زودتر 

تسکین پیدا می کرد.
وی تأکید کرد: سرمایه اجتماعی بزرگی بعد از تشییع سردار سلیمانی در کشور ایجاد شد، 
اما براساس این سانحه آسیب دید. امکان داشت اگر زودتر به مردم گفته شود، اعتماد مردم 
حفظ شود. خانواده هایی در این حادثه جوانان خود را از دست داده اند؛ اگر اشتباهی را که 
بعدا درباره آن صحبت کردند، همان روز اول می گفتند مردم این چنین خشمگین نمی شدند.
این فعال اصولگرا در ادامه اظهار کرد: همه ما باید به جای تسویه حساب های جناحی در 
جهت کاهش این آلام تلاش کنیم و به دیدن خانواده آنان برویم. باید جلساتی برگزار شود که 
مردم نظرات خود را بیان کنند. در دانشگاه ها نیز باید جلسات بحث برقرار شود و افراد نظرات 

خود را عنوان کنند.

احمد توکلی*

 رئیس قوه قضائیه گفت: مردم اطمینان داشته باشند که در رسیدگی به پرونده سقوط 
هواپیما بدون هیچگونه ملاحظه، عدالت اجرا خواهد شد.

آیت الله سیدابراهیم رئیسی در جلسه شورای عالی قوه قضائیه با بیان اینکه شهادت 
سردار رشید و سرافراز اسلام، حاج قاسم سلیمانی قلب همه مردم مسلمان و آزادیخواه را 
جریحه دار کرد، این اقدام تروریستی آمریکا را نقض بی سابقه موازین و کنوانسیون های 
بین المللی دانست و تصریح کرد: از آنجا که سردار شهید سپهبد سلیمانی نماد مبارزه 
با تروریسم و حمایت از مظلومان بود، قطعاً اقدام آمریکا در به شهادت رساندن ایشان 
قابل تعقیب است و مجامع حقوقی جهان باید این نقض آشکار قوانین بین المللی را 
فریاد بزنند زیرا در غیر این صورت، جلوی سایر اقدامات ناقض موازین بین المللی را 

نمی توان گرفت.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به لزوم همکاری ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی، وزارت 
امور خارجه و سایر بخش ها برای پیگیری این اقدام، افزود: باید گریبان رئیس جمهوری 
آمریکا به عنوان اولین متهم این اقدام تروریستی گرفته شود و مورد تعقیب قرار گیرد. 
این شخص باید در یک دادگاه عادلانه بین المللی محاکمه شود و قطعاً وجدان های 
بیدار در جهان، امت اسلامی، ستاد حقوق بشر جمهوری اسلامی، قوه قضائیه و سایر 

دستگاه های مسئول، این موضوع را رها نخواهند کرد.
آیت الله رئیسی با اشاره به تشییع شکوهمند و میلیونی پیکر سرداران مقاومت در ایران 
و عراق، این رویداد را حرکتی شگفت انگیز و غیرقابل پیش بینی توصیف کرد و با بیان 
اینکه امروز نفرت عمیق نسبت به آمریکایی ها در جهان اسلام بی سابقه است، افزود: 
من به عنوان یکی از مسئولان نظام جمهوری اسلامی، خاضعانه و متواضعانه از حضور 
با شکوه مردم عزیز ایران و عراق در مراسم تشییع پیکر مطهر شهدای مقاومت تقدیر و 
تشکر می کنم و از سویدای دل قدردان این حماسه ماندگار که نماد ابراز تنفر از آمریکا و 

وفاداری نسبت به ارزش های اسلامی و همچنین حمایت از مقاومت بود، هستم.
رئیس قوه قضائیه در ادامه، پاسخ موشکی سپاه به پایگاه نظامی آمریکا پس از شهادت 
سردار سلیمانی را دقیق، قدرتمندانه و حکیمانه دانست و با بیان اینکه چنین اقدامی 
علیه منافع آمریکا در 70 سال اخیر بی سابقه بوده است، اظهار کرد: آنچه در این قضیه 
که به ماشین جنگی دشمن لطمه وارد کرد اهمیت دارد، این است که هیمنه نظامی 
آمریکا هدف قرار گرفت و از این جهت باید از همه فرماندهان و نیروهایی که در این 

عملیات شرکت داشتند، تشکر کرد.
آیت الله رئیسی ادامه داد: البته این سیلی سپاه، پایان کار نیست و همان گونه که مقام 
معظم رهبری نیز تاکید فرمودند، مساله مهم، اساسی و راهبردی، خروج آمریکایی ها 
از منطقه است و ما قطعاً این موضوع را مجدانه دنبال می کنیم تا شرارت آنها در منطقه 
خاتمه یابد و با بازگشت به خانه شأن، کشورهای منطقه بتوانند در مورد امنیت و 

سرنوشت خود تصمیم بگیرند.
اجازهموجسواریوسوءاستفادهرابههیچکسنخواهیمداد

رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنان خود، سقوط پرواز 752 تهران – کی یف 
را اتفاقی ناگوار و غم انگیز دانست و با بیان اینکه حقیقتاً غم بزرگی بر دل همه مردم 
و مسئولان نشست، خاطرنشان کرد: یکی از ابعاد مهم این حادثه، مساله حقوقی آن 
است که باید دنبال شود؛ لذا همه مردم عزیز مطمئن باشند که تمامی حقوق مادی و 
معنوی جان باختگان و خانواده های این عزیزان، به صورت کامل استیفا خواهد شد و 

اراده نظام نیز بر این استوار است.
آیت الله رئیسی، رسیدگی قضائی به این حادثه را یکی دیگر از ابعاد مهم آن برشمرد و 
ادامه داد: رسیدگی های ابتدایی در کمیسیون های تخصصی و فنی انجام شد زیرا این 
حادثه، ابعاد فنی پیچیده ای دارد که باید مورد توجه باشد. ادامه بررسی ها را به سازمان 
قضائی نیروهای مسلح واگذار کردیم که این سازمان نیز با بهره مندی از قضات برجسته 

و همچنین استفاده از کارشناسان متبحر به پرونده رسیدگی می کند و مردم عزیز ما 
اطمینان داشته باشند که تاکید ما، اجرای عدالت در این خصوص بدون هیچ گونه 

ملاحظه ای است.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: در این میان، متأسفانه آمریکا و برخی همدستان 
آن در عملیات ترور سرداران مقاومت که از سیلی سپاه آسیب شدیدی دیده اند، به 
دنبال ایجاد فضایی برای سوءاستفاده از خون پاک عزیزان ما در حادثه سقوط هواپیما 
هستند اما باید بدانند که امروز جان باختگان این حادثه، عزیزان این ملت اند و جایگاه 
خانواده هایشان برای همه مسئولان و مردم بسیار محترم است و مسئولان نیز به دنبال 
استیفای حقوق آنها هستند؛ لذا اجازه موج سواری و سوءاستفاده از خون قربانیان این 

حادثه تلخ را به هیچکس نخواهیم داد.
نبایداجازهدادکهدشمنانازاینفضاسوءاستفادهکنند

آیت الله رئیسی با بیان اینکه امروز آمریکا، انگلیس و کشورهایی که نفرت عمومی از 
خود را دیده اند به دنبال جبران آبروی از دست رفته هستند، خط قرمز ملت ایران را 
امنیت کشور دانست و هشدار داد: عوامل آمریکا و کشورهای بیگانه اگر بخواهند با 
بهانه قرار دادن موضوعی که بیش و پیش از هر کس مورد توجه نظام جمهوری اسلامی 
است، افکار عمومی را مشوش کنند و سوار بر موج شوند، مطمئن باشند ملت به آنها 
اجازه این کار را نخواهد داد و نیروهای امنیتی و انتظامی نیز این موضوع را دنبال 
می کنند. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: امروز سپاه بیش از هر مجموعه ای به دنبال 
کشف حقیقت در این حادثه است و همانگونه که همه مشاهده کردند، فرماندهان 
عالی سپاه که شجاعانه مقابل دشمن می ایستند، متواضعانه و خاضعانه به پیشگاه ملت 
گزارش دادند و بر این مبنا می توان آنان را مصداق »اشداء علی الکفار رحماء بی نهم« 
دانست. آیت الله رئیسی با بیان اینکه این شفافیت و تواضع در گزارش دهی در کنار 
ایستادگی و شجاعت مقابل دشمن، مورد تقدیر جامعه است، افزود: امروز نباید اجازه 
داد که دشمنان از این فضا سوءاستفاده کنند. مردم عزیز ما تردید نداشته باشند که با 
مأموریت مقام معظم رهبری به ستاد کل نیروهای مسلح و پیگیری های قضائی موضوع، 
ابعاد این حادثه روشن خواهد شد و ما بار دیگر از خداوند می خواهیم که به خانواده های 

داغ دیده، صبر و اجر بدهد و همه ما نیز در غم این عزیزان شریک هستیم.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد؛
اجرای کامل عدالت در پرونده سقوط هواپیما بدون هیچ ملاحظه ای

 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده گفت: در 
گفت وگو با خانواده ها مشخص شد تمایل دارند جداگانه در 
شهرهای خود مراسم تشییع برگزار کنند اما از نگاه دولت 
برگزاری مراسم یادبود جمعی ضرورت است و تلاش خواهد 
کرد مراسم باشکوهی در یکی از مکان هایی که گنجایش و 

فضای کافی داشته باشد برگزار کند. 
معصومه ابتکار روز دوشنبه در گفت وگوی اختصاصی با 
خبرنگار حوزه زنان و خانواده ایرنا، با تاکید بر اینکه حادثه 
سقوط هواپیمای اوکراینی بر اثر اصابت موشک، ناراحتی 
ها و التهاب های پس از شهادت سپهبد سلیمانی را تشدید 
کرد، اظهار داشت: چرایی این اتفاق و توضیحات درباره 
و جامع  کامل  به طور  این حادثه،  دیرهنگام علت  اعلام 
بررسی و گزارش های بین المللی ارائه خواهد شد اما آنچه 
اطلاع  مراکز  نبودن  صادق  آزرده،  را   مردم  همه  از  بیش 
رسانی بود. وی ادامه داد: اینکه با قطعیت از مراکز اطلاع 
رسانی، علت حادثه نقص فنی اعلام شد در حالیکه باید 
روشن نبودن مساله را برجسته می کردند، باعث ناراحتی و 

دلخوری مردم شد.
که  بود  سازی  شفاف  کار  این  لازمه  شد:  یادآور  ابتکار 
خوشبختانه تا حد زیادی روز شنبه انجام شد و پیش از آن 
هم دولت روز پنجشنبه را عزای عمومی اعلام کرد که کار 
سنجیده ای بود اما آنچه بیش از همه ضرورت دارد توجه 
و رسیدگی به خانواده هایی است که عزیزان خود را در این 

پرواز از دست داده اند.
به گفته وی، مخصوصا وقتی که روشن شد این حادثه 
بر اثر شلیک اشتباه پدافند بوده و شرایط را پیچیده تر و 

دشوارتر کرد.
تشکیلکارگروهرسیدگیبهخانوادههای

داغدیدهازسویدولت
معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده، برقراری 
از  یکی  را  بازماندگان  به  تسلیت  بیان  و  انسانی  ارتباط 
راهکارهای التیام آلام دردمندان عنوان کرد و تصریح کرد: 

دولت به این نکته توجه کرد و کمیته جداگانه ای را با هدف 
های  خانواده  مساله  دقیق  پیگیری  و  توجه  رسیدگی، 
دردمند و دلجویی از آنان تشکیل داده که امیدواریم این 

کارگروه بتواند بخوبی به وظیفه خود عمل کند.
وی با تاکید بر اینکه کشور در شرایط التهاب و جنگی قرار 
دارد که از حمله ناجوانمردانه به سردار سلیمانی و تهدید 
ایران به زدن مراکز فرهنگی آغاز شده و کاملا فضا را ملتهب 
کرده، افزود:  شرایط روانی جامعه را باید با برخورد صادقانه و 
گفتن حقیقت و پذیرش اشتباه، عذرخواهی و ابراز تاسف و 
تغییر و اصلاح رویه آرام کرد. به گفته معاون رئیس جمهوری، 
فراموش نکنیم نوع جنگ های امروزی پیچیدگی بیشتری 
و  عملیاتی  روانی،  سایبری،  ترکیبی  های  جنگ  و  دارند 
اجرا است، پس  ایران همزمان در حال  اقتصادی درباره 
باید بازنگری در نحوه آموزش ها حرفه ای تر عمل شود و 

متناسب با این روش های نوین در بُعد اجتماعی کار کرد.
انتظارملت،حفظحرمتاست

ابتکار خاطرنشان کرد: مردم انتظار دارند حرمتشان حفظ 
شود و در سایه اعلام اخبار نادرست به آنان توهین نشود. 
انتظار دارند مراکز اطلاع رسانی با اطمینان خبر کذب را 
گسترش ندهند زیرا این امر اقشار مختلف جامعه بخصوص 
نخبگان را ناامید می کند. باید این امر بازسازی شود و همه 

وظیفه دارند در این زمینه تلاش کنند.
وی تاکید کرد: شناسایی دقیق علل و عوامل در هر دو 
حادثه هوایی و کرمان و کنترل شدت آسیب، این درد بزرگ 
را التیام می بخشد. در این زمینه دولت هم تلاش هایی 
کرده با تقسیم کار و ابلاغ به تمامی معاونت ها کنار مردم 
قرار گیرد و در معاونت امور زنان هم، تلاش کردیم در دیدار 
مستقیم با خانواده های جانباختگان و در مواردی تماس 

تلفنی با آنان ابراز همدردی خود را اعلام کنیم.  
معاون رئیس جمهوری در امرو زنان و خانواده در بخشی 
دیگر از این گفت وگو، با تاکید بر اینکه از سیاست های 
ای  عده  تا  شود  داده  اعتراض  حق  که  است  این  مهم 

بتوانند نارضایتی خود را نسبت به این مساله اعلام کنند، 
گفت: رئیس جمهوری هم بنا دارد مراسم یادبودی برای 

جانباختگان برگزار کند.  
باختگان  جان  ها  خانواده  با  وگو  گفت  در  افزود:  وی 
مشخص شد تمایل دارند جداگانه در شهرهای خود مراسم 
تشییع برگزار کنند اما از نگاه دولت برگزاری مراسم یادبود 
جمعی ضرورت دارد و حتما هم دولت تلاش خواهد کرد 
فضای  و  گنجایش  که  هایی  مکان  از  یکی  در  مراسمی 
کافی داشته باشد برگزار کند. ابتکار یادآور شد: امیدواریم 
درد  یادبود،  برگزاری  و  حادثه  مقصران  شدن  مشخص  با 
طریق  این  از  و  یابد  التیام  اندکی  داغدار  های  خانواده 

حاکمیت بتواند اعتماد لازم را جلب کند.
پیگیری جدی علت و عاملان حادثه کرمان روی میز دولت

معاون رییس جمهوری، در بخشی دیگر از این گفت وگو، 
ضمن تاکید بر اینکه شهادت ناجوانمردانه سردار سپهبد 
سلیمانی، احساسات و همبستگی عمومی را برانگیخت 
و شاهد بودیم که مردم نسبت به این مساله با احساس، 
عقلانیت و توجه به شرایط کشور واکنش نشان دادند، افزود: 
متاسفانه بعد از شهادت سردار و در اوج یکپارچگی و عشق 
مردم به وطن، حوادثی باعث آزار مردم شد تا جایی که مقام 

معظم رهبری هم نسبت به آن واکنش و هشدار دادند.
وی به حوادثی که در مراسم تشییع سردار سلیمانی در 
کرمان اتفاق افتاد اشاره کرد و اظهار داشت: مدیریت این 
نوع مراسم با شکوه کار آسانی نیست اما اتفاق کرمان نتیجه 
نداشتن تدبیر کافی و برنامه ریزی منظم بود که پیگیری 
اعتماد  راهکارهای جلب  از  یکی  آن  و مقصران  مسببان 
عمومی و جلوگیری از تکرار مسایل دردناک این چنینی 
خواهد بود.   ابتکار خاطرنشان کرد: موضوعی که دولت روز 
گذشته به بررسی آن پرداخت و با تشکیل هیات رسیدگی 
به این حادثه با مسئولیت وزیر اطلاعات نشان داد که این 
موضوع صرفا نباید به عنوان یک اتفاق ناگوار تلقی شود و 

ضرورت دارد از جنبه های انسانی هم به آن پرداخت.

معاونرئیسجمهوریدرامورزنانوخانواده:

برگزاری یادبود جانباختگان هواپیمای اوکراین ضروری است

 دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه تا نیروهای تروریستی آمریکا در منطقه غرب آسیا 
حضور داشته باشند این منطقه به ثبات، آرامش و امنیت پایدار دست نخواهد یافت، تاکید 
کرد: بدون شک در سایه وحدت ملت ها و دولت های منطقه خروج شرارت آمیز آمریکا تحقق 

می یابد. 
»علی شمخانی« نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی در دیدار با 
»عماد خمیس« نخست وزیر سوریه با تشکر از پیام تسلیت »بشار اسد« و دولت سوریه به 
مناسبت شهادت سردار قاسم سلیمانی گفت: جمهوری اسلامی ایران با موشک باران پایگاه 
آمریکایی عین الاسد و پاسخ کوبنده به جنایت آمریکا، بار دیگر ثابت کرد تحت هیچ شرایطی از 
حفظ امنیت و منافع ملی خود کوتاه نخواهد آمد.  وی ادامه داد: ترامپ و مشاوران احمقش 
تصور می کردند با ترور فرمانده شجاع جبهه مقاومت، حاج قاسم سلیمانی، این جبهه را در 
منطقه دچار فروپاشی می کنند که نتیجه عکس داد و خون این شهید عزیز و هم رزمانش 
موجب انسجام و تقویت بیشتر جبهه مقاومت و نفرت بیشتر مردم منطقه و جهان از آمریکا شد.
دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه تا نیروهای تروریستی آمریکا در منطقه غرب آسیا 
حضور داشته باشند این منطقه به ثبات، آرامش و امنیت پایدار دست نخواهد یافت، اظهار 
داشت: بدون شک در سایه وحدت ملت ها و دولت های منطقه خروج شرارت آمیز آمریکا 

تحقق می یابد.
شمخانی با اشاره به حملات کور و دزدانه رژیم صهیونیستی به مواضع مقاومت که با حمایت 
آمریکا صورت می گیرد، تصریح کرد: بدون شک شهادت سردار سلیمانی جبهه مقاومت را در 

مقابله جدی با اقدامات تجاوزکارانه رژیم صهیونیستی مصمم تر خواهد کرد.
وی با اعلام حمایت از اقدامات دولت سوریه در پایان دادن به حضور گروه های تروریستی در 
ادلب خاطرنشان کرد: غارت نفت سوریه و چپاول منابع این کشور تراژدی دیگری است که با 

خروج کامل آمریکا از منطقه می توان به آن پایان داد.
عماد خمیس، نخست وزیر سوریه نیز در این دیدار با تسلیت مجدد شهادت سردار سلیمانی 
و همچنین جان باختن گروهی از شهروندان ایران و برخی کشورهای دیگر در حادثه غم بار 
سقوط هواپیمای مسافربری ابراز داشت: هدف عالی شهید سلیمانی دفاع از مردم مظلوم و 

تحت ستم در برابر ظلم و تعدی آمریکا، رژیم صهیونیستی و نظام سلطه بود. 
وی با قدردانی از تلاش کم نظیر و حمایت جمهوری اسلامی از مردم سوریه در جنگ با 
تروریسم بیان کرد: اکنون که با مجاهدت دولت، ارتش و مردم سوریه و پشتیبانی کشورهای 
دوست، فتنه تروریسم رو به نابودی است. باید تلاش کنیم با توسعه همکاری های اقتصادی و 

تجاری روابط مستحکم دو کشور را توسعه دهیم.

دردیداربانخستوزیرسوریه:

شمخانی: خروج آمریکا از منطقه باید در اولویت قرار گیرد

در  تنها  نه  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک   
اطلاع رسانی  یا  که  کرده ایم  سعی  حاکمیت  مجموعه 
انجام نداده یا ناقص انجام دهیم بلکه رسانه های مستقل 
را مجبور به یک سری گفتارهایی می کنیم در همین راستا 
امروز علاوه بر اینکه حاکمیت با بحران اعتماد مواجه شده 

رسانه ها هم با بحران مشروعیت دست به گریبانند. 
علی تاجرنیا با اشاره به حادثه مربوط به هواپیمای ایران- 
اوکراین و حواشی پس از آن، در خصوص ضربه وارد شده 
به اعتماد عمومی و اعتراض مردم به این موضوع که چرا 
اطلاعات اعلام شده به آنها در سه روز اول فاقد صداقت 
بوده است، گفت: اتفاقی که رخ داده به نوعی محل ظهور 
یک اندیشه ای بود که سال ها بر رفتار و شیوه حکمرانی ما 
حاکم بوده؛ متاسفانه احساس می شود که نه تنها مردم به 
طور شفاف در جریان بسیاری از مسائل نیستند بلکه این 
اتفاق نشان داد برخی بخش های مسئول در حاکمیت 
نیز نسبت به تمامی موارد مربوط به خود در جریان قرار 
به شدت  این مساله  اینکه  بر  تاکید  با  نمی گیرند.  وی 

می تواند اعتماد عمومی را خدشه دار کند، ادامه داد: این 
موضوع هم نشان دهنده این است که علاوه بر اینکه در 
درون حاکمیت رفتار صادقانه ای صورت نمی گیرد، شاهد 
نوعی از هم گسیختگی در اجزای مختلف هستیم که 
باعث می شود مقام های هواپیمایی کشوری با حضور در 
رسانه ها با اطمینان اعلام کنند که امکان وقوع اتفاقی 
همچون هدف گرفتن هواپیمای مسافربری توسط پدافند 
امکان ندارد و بعد از مشخص شدن حقیقت، این نهادها 
مورد انتقاد قرار می گیرند.  این فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: فکر می کنم امروز اصلی ترین عامل در به وجود 
آمدن این مشکل این است که بخشی از حاکمیت ولو با 
نیت خوب سعی می کنند که برای حفظ نظام جمهوری 
اسلامی و حفظ امنیت و انسجام ملی رفتارهایی را از خود 
بروز دهند که نه تنها کمکی به انسجام ملی و امنیت کشور 
نمی کند بلکه با از دست رفتن اعتماد عمومی، به شدت 
این دو مولفه را دچار خدشه می کند.   وی در گفت وگو 
با ایلنا افزود: برای کشوری که داعیه استقلال دارد تنها 

تکیه گاه، مردم هستند و اگر اعتماد آنها از حاکمیت سلب 
شود و همراهی نکنند، شاهد خواهیم بود که دولت و 
حاکمیت تضعیف شده و دشمنان در چنین حالتی بسیار 
جدی تر می توانند تهدیدی برای کشور محسوب شوند.  
تاجرنیا گفت: در حال حاضر شاهد هستیم که رسانه های 
خارج از کشور در بین مردم از وجاهت بیشتری نسبت 
مجموعه  در  تنها  نه  ما  شده اند؛  برخوردار  مسئولان  به 
حاکمیت سعی کرده ایم که یا اطلاع رسانی انجام نداده 
یا ناقص انجام دهیم بلکه رسانه های مستقل را مجبور به 
یک سری گفتارهایی می کنیم که امروز نه تنها حاکمیت 
با بحران اعتماد مواجه شده بلکه رسانه ها هم با بحران 
مشروعیت مواجه هستند.  وی ادامه داد: این مساله در 
درازمدت جامعه و حاکمیت را از پشتوانه اصلی خود که 
مردم هستند خالی می کند و در چنین شرایطی خیلی از 
کشورها به خود اجازه خواهند داد که در مسائل داخلی ما 
دخالت کنند. قطعا اگر نگاهی به بهار عربی بیندازیم به 

خوبی این مسیر را مشاهده خواهیم کرد.

علیتاجرنیا:

رفتار بخشی از حاکمیت انسجام ملی را خدشه دار می کند
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بذرکتانسرشارازامگا۳لیگنانوفیبر

بذر کتان یا روغن آن؛ کدام بهتر است؟

دانه های بذر کتان و روغن بذر کتان، منابع گیاهی معروفی از اسیدهای چرب امگا 3 
هستند؛ یعنی نوعی از چربی که خاصیت ضدالتهابی دارد. چرا غذاهایی که خاصیت 

ضدالتهابی دارند مفیدند؟
التهاب در بدن در نتیجه ی رژیم غذایی نادرست، استرس یا ورزش نکردن، طی سال ها 
افزایش می یابد که از جنبه ی سلامتی، وضعیتی منفی است. زیرا التهاب، عامل بسیاری از 
بیماری هاست از جمله بیماری های قلبی، مقاومت به انسولین، بیماری های خود ایمنی، 
آلزایمر و سرطان. رژیم های غذایی امروزی پُر از چربی های اشباع و اسیدهای چرب امگا 6 
هستند که طبق یافته ها، تقویت کننده ی التهاب در بدن می باشند. یکی از راه های کاهش 
التهاب در بدن، مصرف اسیدهای چرب امگا 3 است، مانند بذر کتان. بسیاری از مطالعات 
نشان داده اند بذر کتان یکی از مواد غذایی است که خاصیت ضدالتهابی قابل توجهی 
دارد. بهترین حالت استفاده از بذر یا همان تخم کتان این است که آن ها را آسیاب کرده 
و پودر حاصل را در غذاها استفاده کنید. همچنین می توانید از روغن بذر کتان استفاده 
کنید. هر دو منبع، امگا 3 دارند اما بین بذر کتان و روغن بذر کتان تفاوت هایی وجود دارد. آیا 
بذر کتان آسیاب شده سالم تر از روغن آن است یا فرقی نمی کند کدام یک را مصرف کنید؟

فوایدبذرکتانآسیابشدهنسبتبهروغنبذرکتان
وقتی شما بذر کتان را آسیاب می کنید، هم به چربی های سالم موجود در دانه ها دسترسی 
پیدا می کنید و هم مقدار قابل توجهی فیبر خواهید داشت. یک قاشق غذاخوری بذر کتان 
آسیاب شده، دو گرم فیبر محلول دارد در حالی که روغن بذر کتان هیچ فیبری ندارد. فیبر 
محلول موجود در بذر کتان آسیاب شده به کاستن از سرعت جذب گلوکز کمک می کند، 

بنابراین گلوکز خونتان بعد از غذا بالا نمی رود.
ترکیب دیگری که در بذر کتان وجود دارد اما در روغن آن نه، لیگنان ها هستند. بذر کتان 
حاوی لیگنان های بیشتری نسبت به مواد غذایی دیگری است که سرشار از لیگنان هستند 
از جمله دانه ها و مغزها. لیگنان ها به کاهش التهاب کمک کرده و می توانند ریسک سرطان 
سینه گیرنده استروژن مثبت را پایین بیاورند، زیرا این ترکیبات با فعالیت ضعیف استروژنی 
که دارند می توانند تأثیر استروژن های قوی تر بر بافت سینه را مهار کنند. از آنجایی که 
لیگنان ها خودشان نیز فعالیت استروژنی ضعیفی دارند می توانند برخی از علائم یائسگی 
را تخفیف دهند. بذر کتان برای سلامت مردان نیز فوایدی دارد. برخی مطالعات نشان 
داده اند بذر کتان، رشد سلول های سرطان پروستات را کاهش می دهد. ضمناً پژوهش ها 

نشان می دهند بذر کتان می تواند فشار خون را پایین بیاورد.
همان طور که می بینید ترکیبات سالمی در بذر کتان آسیاب شده وجود دارد که نمی توانید 
با روغن بذر کتان آن ها را دریافت کنید. وقتی از روغن بذر کتان استفاده می کنید، فقط 
اسیدهای چرب امگا 3 آن را می گیرید؛ اما خود این روغن نیز می تواند فوایدی داشته باشد. 
محققان دریافته اند روغن بذر کتان از تعداد لیپوپروتئین های ریز و کم چگالی که کلسترول 
حمل می کنند می کاهد. کلسترول خطرناک ترین چربی از نظر ریسک بیماری های قلبی و 
عروقی است. طبق برخی یافته ها روغن بذر کتان می تواند برای کنترل قند خون نیز مفید 

باشد، اگرچه شواهد متناقض است.
کدامیکرابایدانتخابکنید؟

اگر شما بذر کتان آسیاب شده را به رژیم غذایی خود اضافه کنید، علاوه بر بهره بردن 
از روغن بذر کتان از فیبر و لیگنان های آن نیز استفاده می کنید. ضمناً بذر کتان آسیاب 
شده می تواند یک چاشنی خوشمزه برای فرنی یا پوره ی صبحانه تان باشد و در اسموتی ها 
نیز می توانید از آن استفاده کنید. مزه ی آجیلی بذر کتان آسیاب شده می تواند برایتان 
خوشایند باشد. بذر کتان را قبل از افزودن به پوره یا اسموتی تان حتماً خوب آسیاب کنید. 
اگر این دانه ها خوب آسیاب نشوند، بدون اینکه جذبشان کنید آن ها را دفع خواهید کرد. 
برای آسیاب کردن آن ها می توانید از آسیاب های مخصوص آن یا آسیاب قهوه استفاده 

کنید.
امگا۳دونوعدارد:

همان طور که گفته شد یکی از فواید بذر کتان، امگا 3 آن است اما این امگا 3 با نوعی 
که در ماهی های چرب وجود دارد یکی نیست. امگا 3 موجود در منابع گیاهی مانند بذر 
کتان، گردو و دانه های کنجد از نوع زنجیره کوتاه هستند. اما امگا 3 موجود در ماهی های 
چرب، زنجیره بلند است. مطالعاتی در مورد فواید امگا 3 زنجیره کوتاه و امگا 3 زنجیره بلند 
انجام شده است. بدن شما می تواند مقدار کمی از اسیدهای چرب امگا 3 زنجیره کوتاه 
را از منابعی مانند بذر کتان بگیرد و به نوع زنجیره بلند آن تبدیل کند اما این مقدار قابل 
توجه نیست. اما آلفالینولئیک اسید که یک اسید چرب زنجیره کوتاه در بذر کتان است 
نیز فوایدی دارد. مطالعه ای دریافته مصرف غذاهای سرشار از آلفالینولئیک اسید می تواند 

ریسک حمله قلبی در زنان و مردان را تا 59 درصد کاهش بدهد.
نکاتپایانی

بزرگ ترین تفاوت میان بذر کتان آسیاب شده و روغن بذر کتان در فیبر و لیگنان هاست. در 
روغن بذر کتان، شما فقط اسید چرب امگا 3 دریافت می کنید. البته روغن بذر کتان، یک 

انتخاب خوب برای سس سالاد یا دیگر غذاهاست.
اگر روغن بذر کتان را در معرض حرارت بالا قرار دهید، به امگا 3 موجود در آن آسیب 
می زنید. در مورد بذر کتان آسیاب شده نیز باید بگوییم مصرف آن در برخی از افراد می تواند 
سبب حالت تهوع و نفخ شود که البته به مرور زمان و با عادت کردن بدن این مسئله برطرف 
خواهد شد. بهتر است برای شروع از مقادیر کم شروع کنید و تدریجاً به یک تا دو قاشق 
با مصرف حتی یک قاشق  برسانید. مطالعات نشان می دهند شما  روز  غذاخوری در 

غذاخوری بذر کتان آسیاب شده در روز هم می توانید از فواید آن بهره ببرید.
بذر کتان آسیاب شده و روغن بذر کتان می تواند با برخی از داروها نیز تداخل داشته باشد، 

بنابراین پیش از تصمیم به مصرف آن با پزشک مشورت کنید.

چطور بدون وابستگی به کافئین، خستگی را از 
خود دور کنیم؟

خبر خوب این است که بسیاری از جایگزین ها از مواد غذایی مناسب گرفته تا سبک های 
زندگی می توانند رخوت روزانه را دور کرده و وابستگی به کافئین را کاهش دهند.

تند: تحقیقات نشان می دهد که یک تحرک کوچک چند  با ریتم  انجام ورزش های 
دقیقه ای می تواند شما را برای یک روز شارژ کند.

استفادهازدوشآبسرد: آب سرد سیستم بدنی شما را تحریک می کند و به گردش 
خون سرعت می بخشد و این موضوع باعث هوشیاری شما می شود. می توانید ابتدا با یک 

دوش آب گرم خودتان را آرام کنید و در پنج دقیقه آخر به سراغ آب سرد بروید.
مصرفمیانوعدههایحاویپروتئین: تکه های سیب، کره بادام زمینی، ساندویچ 
بوقلمون یا بادام و میوه خشک شده می توانند گزینه خوبی برای شما باشند؛ اگر دچار 

خواب آلودگی و خستگی در طول روز شده اید.
مصرفویتامینب: بی حالی، کمبود تمرکز، اضطراب و افسردگی می تواند از نشانه های 
کمبود ویتامین ب در بدن شما باشد. در صورتی که به صورت مداوم احساس خستگی 
می کنید، بهتر است شروع به مصرف ب-کمپلکس کنید. راه دیگر و بهتری که می توانید 
در پیش بگیرید، مصرف مولتی ویتامین است که علاوه بر تامین ویتامین ب، سایر مواد و 

ویتامین های مورد نیاز بدن شما را تامین می کند.
و متعدد،  ومتعدد: خوردن وعده های کوچک  مصرفوعدههایغذاییکوچک
گردش کالری را در بدن بهبود می بخشند. در مقابل وعده های سنگین، باعث می شوند 

تا شما خواب آلود شوید.
پیادهروی: یک پیاده روی ساده هم می تواند به اندازه یک تمرین کوچک شما را هوشیار 
کند. حتی حرکت آهسته و کوتاه، هوشیاری شما را پس از چند دقیقه افزایش خواهد داد.

مصرفویتامینسی: پژوهش های جدید نشان داده است که کمبود ویتامین ث باعث 
خستگی می شود. این ویتامین برای سلامت غدد فوق کلیوی لازم است. این غدد از 
احساس خستگی ناشی از استرس پیشگیری می کنند. ویتامین ث همچنین از ابتلا به 

عفونت ها پیشگیری کرده و باعث جذب بهتر آهن می شود.

سلامت 

پوشیدن  مانند  سنتی  روش های  از  جویدن  ناخن  ترک  برای  می توانید  هم  شما 
دستکش، جویدن آدامس و ... استفاده کنید ولی تا زمانی که ریشه رفتار خود را پیدا 

نکنید، هرگز قادر نخواهید بود تا این عادت بد را ترک کنید.
یکی از رایج ترین عادات عصبی روی کره زمین جویدن ناخن هاست. جویدن و گاز 
گرفتن ناخن ها یکی از تمایلات وسواسی است که ممکن است فرد به عنوان ابزاری برای 
کنترل زندگی خود در پیش بگیرد. تحقیقات نشان داده اند که حدود 20 تا 30 درصد از 
جمعیت جهان روزانه در حال تلاش اند تا عادت ناخن جویدن خود را ترک کنند. آن ها 
علت ناخن جویدن را مشکلات استرس زا، بی قراری یا رفع تنش و تنهایی، کسالت و 
یا گرسنگی می دانند. در حقیقت، اکثر بزرگ سالانی که درگیر این موضوع هستند، 

کودکانی هستند که احتمالًا نمی توانند آن را ترک کنند.
جویدن ناخن ها یک عادت بد عصبی و اعتیادآور است که به همین دلیل بهتر است با 

روش های ترک این عادت بد آشنا شویم:
1.شناساییعواملتحریککننده

پوشیدن  مانند  سنتی  روش های  از  جویدن  ناخن  ترک  برای  می توانید  هم  شما 
دستکش، جویدن آدامس و ... استفاده کنید ولی تا زمانی که ریشه رفتار خود را پیدا 
نکنید هرگز قادر نخواهید بود تا این عادت بد را ترک کنید. قبل از تلاش برای جلوگیری 
از عادت ناخن جویدن، مشخص کنید که چه عاملی باعث این کار در شما می شود. کلید 
توقف این است که بفهمید که محرک شما چیست و علیه آن اقدام کنید. برای این کار 
یک دفتر یادداشت تهیه کنید و همیشه به همراه داشته باشید، هر دلیلی که باعث تمایل 
شما به ناخن جویدن می شود را یادداشت کنید. مشخص کنید چه چیزی، چه کسی، یا 
کدام حالات عاطفی باعث ناخن جویدن در شما می شود و سپس تلاش کنید تا واکنش 

خود را نسبت به آن ها تغییر دهید. 
۲.کمکخواستنازدوستان

تحقیقات نشان داده که مشارکت برای رسیدن به یک هدف می تواند شانس موفقیت 
را 95% افزایش دهد. از کمک خواستن نترسید و از خانواده و دوستانتان کمک بگیرید. 
از آن ها بخواهید که هر وقت مشغول جویدن ناخن هایتان شدید دستتان را از دهانتان 
بیرون بکشند. این کار در نهایت باعث می شود تا نسبت به کاری می کنید آگاه شده و 

سعی در توقف آن به صورت جدی داشته باشید.
۳.حالمبههمخورد،خودتبروبیرون

در مورد چیزهایی که ممکن است زیر ناخن هایتان پنهان  شده باشد آگاهی پیدا کنید 
با این کار هرگز راضی نخواهید شد که ناخن هایتان را بجوید. بنا به گفته متخصصان 
پوست و مو افرادی که ناخن هایشان را می جوند معمولًا قبل از جویدن، دست هایشان را 

نمی شویند بنابراین در معرض تعدادی زیادی از عوامل بیماری زا قرار می گیرند که 
می تواند منجر به بیماری هایی مانند آنفلوانزا شود. مطالعات متعددی نشان داده  است 
که برخی باکتری ها حتی پس از شستن دست ها با صابون هم از بین نرفته و زیر ناخن ها 
باقی می مانند. لحظه ای که شروع به جویدن ناخن هایتان می کنید، این باکتری ها از زیر 
ناخن به اعماق دهان نفوذ پیداکرده و درنتیجه باعث افزایش عفونت های باکتریایی و... 

می شود.
۴.بهفکردندانهایتانباشید

همان طور که با مسواک زدن و نخ دندان کشیدن سعی می کنید تا از دندان هایتان 
مراقبت کنید با جویدن ناخن تمام زحماتتان را به هدر داده و دندان هایتان را خراب 
می کنید. مطالعات نشان داده اند که نیرویی که صرف جویدن ناخن هایتان می شود 
می تواند باعث آسیب رساندن به دندان و لثه ها شده و شرایط را برای عفونت و پوسیدگی 

فراهم کند.
۵.بهطورمنظمهزینهایراصرفآراستنناخنهایتانکنید

به دلیل زیبایی ناخن ها و هزینه ای که بابت آن پرداخت می کنید تمایلتان به جویدن 
آن ها کمتر می شود. انگیزه مالی بهترین دلیلی است که می تواند به ترک این عادت 

کمک کند.
۶.کوتاهنگهداشتن

با کوتاه نگه  داشتن ناخن ها دیگر قادر به جویدن آن ها نخواهید بود. بهترین راه این 

است که هرچند وقت یک بار ناخن هایتان را چک کنید و درصورتی که نیاز به اصلاح 
داشت کوتاهش کنید. متخصصان بهداشتی معتقدند صاف و کوتاه نگه داشتن ناخن ها 

بهترین راه برای ترک عادت بد ناخن جویدن است.
7.برعکسخواستههایخودانجامدهید

هرگاه احساس کردید که نیاز به ناخن جویدن دارید سعی کنید بجای جویدن به 
زیبایی دست ها و ناخن هایتان توجه کنید. به جای اینکه دستتان را به دهانتان ببرید، 
یک کرم مرطوب کننده به دست هایتان بمالید و یا اگر خانم هستید مشغول لاک زدن 
بازار وجود دارد مانند )لاک  به ناخن هایتان شوید برای این کار از لاک هایی که در 

پلاستیکی یا نمازی( که به راحتی از ناخن جدا می شود نیز می توانید استفاده کنید.
۸.ناخنهایتانرابدطعمکنید

برای این کار می توانید از فلفل  تند و یا از طعم های تلخ کمک بگیرید. تنها کاری که باید 
انجام دهید این است که مثلًا ناخن هایتان را آغشته به ادویه ای تند یا فلفل قرمز کنید. 
این کار باعث می شود تا هربار که تصمیم گرفتید دستتان را به سمت دهانتان ببرید یاد 

خاطرهٔ تندوتیزی که قبلًا تجربه کرده اید بیفتید و از این کار خودداری کنید.
۹.مراقبباشید

ذهنِ آگاه، ممکن است به شما در مبارزه با جویدن ناخن هایتان کمک کند فقط کافی 
است در زمان حال زندگی کنید و به همه چیز توجه کافی داشته باشید. درحالی که 
مشغول جویدن ناخن هایتان هستید به این فکر کنید که چه چیزی در دهانتان است و 
مشغول مزه کردن چه چیزی هستید. فکر کردن و درک کاری که انجام می دهیم برای 

ترک عادت بسیار مفید است.
10.تجسمناخنهایرؤیاییتان

عکس هایی از ناخن های زیبا، روی آینه حمام، ماشین، پس زمینه تلفن خود و ... قرار 
دهید. با مشاهده عکس ها به عنوان یک پیام تصویری متوجه عادت بد خود و متوقف 

کردن کارتان می شوید.
11.بهپیشرفتخودپاداشدهید

مهم است که در این راه برای پیروزی های کوچک خود جشن گرفته و به خود پاداش 
دهید. ترک عادت بدی مانند ناخن جویدن موفقیت بزرگی است و نیاز به تشویق دارد.

1۲.هیپنوتیزم
اگر همه روش ها را امتحان کردید و شکست خوردید هیپنوتیزم یک روش درمانی 
دیگر است که با دستیابی به ناخودآگاه ذهن می توانید برای ترک عادات کمک بگیرید. 
هیپنوتیزم برای ترک انواع عادات بد دیگر مانند، پرخوری، استعمال دخانیات و ... نیز 

استفاده می شود.

در سراسر دنیا افراد بسیار زیادی از دردهای مزمن مفاصل رنج می برند و زانودرد، یکی 
از شایع ترین آن هاست. پیدا کردن علت درد مفصل بسیار مهم است؛ اما این را نیز 
باید بدانید که درد مفصل، علامتی بسیار جدی است که باید مورد بررسی های دقیق 

پزشکی قرار بگیرد تا درمان مناسب شروع شود.
گاهی تشخیص اینکه علت مفصل درد، آرتروز است یا عارضه ای دیگر بسیار دشوار 
است. خیلی از علائم در بیماری های گوناگون، مشابه هم هستند. اگر دست کم یک 
مفصل دردناک دارید، باید به روماتولوژیست مراجعه کنید. فقط یک متخصص می تواند 
تفاوت میان آرتروز و سایر بیماری ها را که مفصل درد را شامل می شوند تشخیص بدهد.

دلایلدردمفاصل
آرتریت روماتوئید یک بیماری خودایمنی است که اساساً مفاصل را تحت تأثیر قرار 
می دهد. ضمناً این بیماری می تواند باعث التهاب در اطراف ریه ها، ایجاد مشکلات 

قلبی و کاهش گلبول های قرمز خون نیز بشود.
علائممعمولدرآرتریتروماتوئید:

- تورم مفاصل و احساس ناراحتی در هر دو سمت بدن
- زانوها، دست ها، انگشتان و پایین پاها معمولًا تحت تأثیر قرار می گیرند.

- ابتلا به علائم طی چند هفته یا چند ماه
- کاهش طیف حرکتی مفصل

- تب
- دفرمه شدن انگشتان

بورسیتیسمیتواندسببدرددردستهاوپاهاشود
بورسیتیس )بورسیت(، التهاب یک یا چند کیسه ی زلالی در بدن است. کیسه های 
پُر از مایعی در اطراف مفاصل وجود دارند و به عنوان روان کننده عمل می کنند. 
استفاده ی بیش از حد از مفصل یا آسیب به آن نیز می تواند ریسک این بیماری را 

افزایش بدهد.
علائممعمولدربورسیت:

. آرنج، شانه ها، لگن، زانوها و تاندون آشیل معمولًا تحت تأثیر قرار می گیرند.
. درد، بارزترین علامت این بیماری بوده و می تواند تدریجاً یا ناگهانی بروز کند.

. سبب از دست دادن جدی طیف حرکتی در شانه می شود.

فیبرومیالژیا، مفاصل، عضلات و استخوان ها را تحت تأثیر قرار می دهد
فیبرومیالژیا یک بیماری مزمن است که به دلیل وارد کردن فشار بر برخی از مفاصل در 
بدن ایجاد درد می کند. علت این بیماری هنوز ناشناخته است؛ اما محققان می گویند 

فیبرومیالژیا ترکیبی از ژنتیک و فاکتورهای محیطی است.
علائممعمولدرفیبرومیالژیا:

- درد در عضلات و استخوان ها
- خستگی عمومی
- اختلال در خواب

- گاهی بیماران دچار سندرم پای بی قرار و گزگز دست ها و پاها و حساسیت به 
سروصدا می شوند.

مفصل درد ناشی از آسیب و ضربه
به طور طبیعی، آسیب مفصل در زانوها، مچ دست ها و آرنج ها روی می دهد. اگر شما 
دچار التهاب و درد فقط در ناحیه ی مفصل باشید، شاید علت آن فقط ضربه یا آسیب 

حین پریدن یا انجام یک فعالیت بدنی دیگر باشد.
علائم معمول مفصل درد ناشی از آسیب:

. درد، قرمزی و التهاب یک مفصل
. تورم و کاهش طیف حرکتی در یک مفصل

زانودردناشیازپوکیاستخوان
پوکی استخوان یک بیماری است که در آن، تضعیف استخوان سبب افزایش احتمال 
شکستگی آن می شود. درون یک استخوان سالم، فضاهای خالی کوچکی وجود دارد. 
در پوکی استخوان، اندازه ی این فضاها افزایش می یابد. به زبان ساده تر استخوان، 
ضعیف تر و نازک تر می شود. خیلی از افرادی که پوکی استخوان دارند دچار مفصل درد 

در ناحیه ی زانو هستند.
علائممعمولپوکیاستخوان

- عدم وجود علامتی هشداردهنده در مراحل اولیه
- پس رفتگی لثه ها و ضعف و شکنندگی ناخن ها
- زانودرد و درد در ستون فقرات در مراحل بعدی
عفونت ها نیز می توانند سبب درد مفاصل شوند

این عفونت ها با باکتری هایی شروع می شوند که وارد بدن می شوند. در بیشتر موارد 
این اتفاق بعد از یک ضربه یا یک عمل جراحی روی می دهد و سپس از طریق خون به 

استخوان ها و مفاصل می رسد.
انواععفونتهاییکهمنجربهدرداستخوانومفاصلمیشوند:

.استئومیلیت: این عارضه در میان افرادی که دیابت دارند بسیار شایع است. این 
عفونت به سرعت گسترش پیدا کرده و علائمی مانند درد و تب دارد.

.آرتریتعفونی:این عفونت اغلب، مفاصل پاها و دست ها را تحت تأثیر قرار می دهد.
لوپوس

لوپوس یک بیماری خود ایمنی است که در آن، سیستم ایمنی بدن به اشتباه 
به بافت های سالم در خیلی از قسمت های بدن حمله ور می شود. لوپوس بیماری 
خطرناکی بوده و می تواند منجر به مرگ شود. در خیلی از موارد، تشخیص بیماری 
لوپوس کار سختی است و درمانی هم ندارد. تشخیص اولیه می تواند به این صورت 
باشد که شما چند بیماری را همزمان دارید. لوپوس بر چشم ها، ریه ها، قلب، پوست، 

کلیه ها، خون و مغز اثر می گذارد؛ اما شایع ترین علامت آن، مفصل درد است.
علائممعموللوپوس:

. مفصل درد در طیف خفیف تا شدید
. تبی که می تواند مدت طولانی ادامه دار شود

. ریزش مو
. کم خونی و ضعف

. بثورات پوستی شامل یک راش پروانه مانند روی صورت
. از دست دادن حافظه

. سردرد
توصیههاییبرایتسکیندردمفاصل

کلسیموویتامینDمیتواننددردتانراتسکینبدهند
مطالعات زیادی نشان داده اند که ویتامین D می تواند درد مفصل را تسکین بدهد. 
ضمناً طبق یافته ها، وقتی کمبود ویتامین D درمان نمی شود، درد مفاصل شدت 
می گیرد. همچنین مهم است که ویتامین D با کلسیم مصرف شود. البته این شیوه، 

درمانتان نخواهد کرد؛ اما التهاب را کاهش داده و استخوان هایتان را قوی می کند.
رژیمغذاییسرشارازآنتیاکسیدان،التهابراکاهشمیدهد

یک رژیم غذایی مناسب که پزشکتان آن را توصیه می کند، از درد مفاصلتان کم 
خواهد کرد. غذاهایی وجود دارند که می توانند به شما کمک کنند: ماهی، روغن 
زیتون، میوه ها و سبزی ها. این مواد غذایی از ترکیباتی تشکیل شده اند که با التهاب 
مبارزه می کنند. آنتی اکسیدان به محافظت از سلول ها در برابر آسیب های ناشی از 

رادیکال های آزاد کمک می کند.
فعالیتبدنیمیتواندشدتدردمفاصلتانراکاهشدهد

البته زمانی که زانودرد دارید نمی توانید مثل یک فرد سالم، بپرید و بدوید؛ اما این 
نباید سبب شود که هیچ فعالیت بدنی ای انجام ندهید. حتی پیاده روی های طولانی 
نیز می توانند برای کمک به تناسب اندام کافی باشند. به طور نرمال، پزشکان توصیه 
می کنند برخی از تمرینات خاص ورزشی را انجام دهید که فشار زیادی به مفاصلتان 
وارد نمی کنند. در مورد مناسب ترین نوع تمرین و ورزش برای شرایط خودتان با پزشک 
مشورت کنید و وقتی علائمتان بدتر شدند، خودتان را خسته نکنید و به بدنتان فشار 

نیاورید.
دراستفادهازگرمایاسرمابرایمفاصلدردناکتانمحتاطباشید

پیش از استفاده از گرما برای مفصل دردناکتان احتیاط کنید. در برخی از عوارض، 
استفاده از گرما مانند وان داغ، ماساژ و سونا، برای بدن ممنوع است. همین مسئله در 
مورد استفاده از سرما مانند کیسه یخ یا حوله ی سرد نیز وجود دارد. اگر زمستان است و 

هوای بیرون سرد است، حتماً از لباس کاملًا گرم و دستکش استفاده کنید.
اگر مفصل درد دارید، در مورد استفاده از گرما یا سرما حتماً از پزشکتان راهنمایی 

بخواهید تا دچار پیامدهای خطرناک و ناخوشایند نشوید.

ترک عادتی شایع در بزرگسالان
12 پیشنهاد برای ترک عادت ناخن جویدن

همه ی مفصل دردها، آرتروز نیستند!

دلایل درد مفاصل و چگونگی تسکین آن ها

در پزشکی سنتی، بابونه برای آرامش عضلات دستگاه گوارش و 
درمان شرایطی مانند بیماری حرکت، حالت تهوع، استفراغ، گاز، 

و سوء هاضمه استفاده شده است.
نوشیدن یک فنجان چای گرم یکی از موثرترین روش ها برای 
تسکین ناراحتی معده است، به ویژه اگر با احساس حالت تهوع 
مواجه باشید. حالت تهوع به شرایطی گفته می شود که فرد با 

ناراحتی معده و نیاز به استفراغ مواجه است.
برخی چای ها نشان داده اند که به تسکین حالت تهوع به هر 
بارداری  تا عوارض شیمی درمانی و  از بیماری حرکت  دلیلی، 
کمک می کنند. در ادامه با برخی از بهترین چای ها برای مقابله با 

حالت تهوع بیشتر آشنا می شویم.
چایبابونه

چای بابونه از گیاه گلدار بابونه که عطر و طعمی خاص و فواید 
سلامت مختلف را ارائه می کند، تهیه می شود.

در پزشکی سنتی، بابونه برای آرامش عضلات دستگاه گوارش و 
درمان شرایطی مانند بیماری حرکت، حالت تهوع، استفراغ، گاز، 

و سوء هاضمه استفاده شده است.
نتایج مطالعه ای که طی یک بازه زمانی 4 ماهه و با حضور 65 
زن که تحت شیمی درمانی قرار داشتند، انجام شد، نشان داد 
مصرف 500 میلی گرم عصاره بابونه دو بار در روز به کاهش تعداد 

دفعات استفراغ کمک کرده است.
در همین حال، مطالعه ای با حضور 105 زن نشان داد که 
مصرف عصاره بابونه تاثیرگذاری بیشتری نسبت به زنجبیل در 

کاهش حالت تهوع و استفراغ ناشی از بارداری داشته است.
با این وجود، به این نکته اشاره شده است که زنان باردار باید 
پیش از نوشیدن چای بابونه با پزشک خود مشورت کنند زیرا این 
نوشیدنی و چای های گیاهی دیگر ممکن است خطری برای 

بارداری آنها ایجاد کند.
در شرایطی که این مطالعات عصاره های بسیار غلیظ بابونه را 
مورد بررسی قرار داده اند، چای بابونه نیز ممکن است آثاری مشابه 

را ارائه کند.

برای تهیه چای بابونه، شما می توانید یک قاشق غذاخوری )2 
گرم( بابونه خشک شده را در یک فنجان )240 میلی لیتر( آب 

جوش برای 5 تا 10 دقیقه دم کنید.
چایزنجبیل

چای زنجبیل یک نوشیدنی گیاهی است که از ریشه زنجبیل 
تهیه می شود. این ریشه هزاران سال است که به عنوان درمانی 
طبیعی برای حالت تهوع استفاده می شود و افزودن آن به آبنبات 
ها، قرص ها، و محصولات جویدنی برای تسکین ناراحتی معده 

رایج است.
یک بررسی که شامل 9 مطالعه می شد، نشان داد که زنجبیل 
شیمی  صبحگاهی،  بیماری  از  ناشی  استفراغ  و  تهوع  حالت 

درمانی، برخی داروها و عمل جراحی را تسکین می دهد.
مطالعه ای دیگر با حضور 576 نفر که تحت شیمی درمانی قرار 
داشتند، نشان داد که مصرف 0.5 تا 1 گرم زنجبیل در مقایسه 
با گروهی که دارونما دریافت می کردند، به طور قابل توجهی 
شدت حالت تهوع را کاهش داده است.اگرچه بیشتر مطالعات بر 
عصاره ها و مکمل های بسیار غلیظ زنجبیل متمرکز بوده اند، این 
احتمال وجود دارد که چای زنجبیل نیز فوایدی مشابه را ارائه کند.
برای تهیه چای زنجبیل می توانید یک تکه زنجبیل را پوست 
گرفته و رنده کنید. سپس به آن آب جوش اضافه کنید و با توجه به 
این دوست دارید قدرت عطر و طعم این نوشیدنی چه اندازه باشد 
اجازه دهید 10 تا 20 دقیقه دم بکشد. سپس، آن را از صافی عبور 

داده و اندکی عسل، دارچین یا لیمو به چای اضافه کنید.
چایعسللیمو

چای عسل لیمو یک نوشیدنی محبوب است که عطر و طعم تازه 
و طراوت بخش لیمو را با شیرینی عسل ترکیب می کند.

مطالعات مختلف نشان داده اند که رایحه لیمو به تنهایی نیز می 
تواند به تسکین حالت تهوع کمک کند.

به عنوان مثال، مطالعه ای با حضور 100 زن باردار نشان داد 
که بو کردن روغن اساسی لیمو به کاهش چشمگیر حالت تهوع و 

استفراغ منجر شده است.

در همین حال، عسل به متعادل کردن محتوای اسیدی لیمو 
کمک می کند. همچنین، عسل از خواص ضد باکتری برخوردار 
است که ممکن است از انسان در برابر عفونت هایی که می توانند 

به حالت تهوع منجر شوند، محافظت کند.
آماده کردن چای عسل لیمو راحت است. شما می توانید 2 
قاشق چایخوری )10 میلی لیتر( آبلیمو تازه و 2 قاشق چایخوری 
)15 میلی لیتر( عسل را در 1 فنجان )240 میلی لیتر( آب جوش 

ترکیب کنید.
چایرازیانه

رازیانه یک گیاه دارویی معطر است که ارتباط نزدیکی با هویج، 
کرفس، گشنیز و شوید دارد. این گیاه دیر زمانی است که به عنوان 
یک درمان طبیعی برای طیف گسترده ای از بیماری ها از جمله 

معده درد، اسهال و یبوست استفاده می شود.
برخی از این خواص از پشتیبانی علمی برخوردار هستند.

که  داد  نشان  زن  حضور 80  با  مطالعه  یک  مثال،  عنوان  به 
مصرف یک کپسول حاوی 30 میلی گرم رازیانه پیش از قاعدگی 
به کاهش علائم ناشی از این دوره، مانند حالت تهوع و ضعف 
کمک می کند.مطالعه ای دیگر با حضور 159 نفر نشان داد که 
نوشیدن 1 فنجان )240 میلی لیتر( چای رازیانه در روز به بهبود 
سلامت گوارش، ریکاوری روده و حرکات منظم روده پس از عمل 
جراحی کمک کرده است.شما می توانید چای رازیانه را با افزودن 
1 قاشق چایخوری )2 گرم( تخم رازیانه خشک شده به یک فنجان 
)240 میلی لیتر( آب جوش تهیه کنید. اجازه دهید این ترکیب 
برای 5 تا 10 دقیقه دم بکشد، سپس آن را از یک صافی عبور داده 

و مصرف کنید.
چاینعناعبیابانی

چای نعناع بیابانی یکی از محبوب ترین نوشیدنی ها برای درمان 
معده درد و حالت تهوع است.در مطالعاتی با حضور سوژه های 
حیوانی، روغن نعناع بیابانی توانایی خود در کاهش درد و شل 

کردن عضلات دستگاه گوارش را نشان داد.
مطالعه ای دیگر با حضور 123 نفر نشان داد که تنها استنشاق 

روغن نعناع بیابانی به طور قابل توجهی حالت تهوع پس از عمل 
جراحی را کاهش داده است.

چای نعناع بیابانی احتمالا فواید سلامت مشابه با روغن خود را 
ارائه می کند.

شما می توانید 10 تا 15 برگ نعناع بیابانی را در 1 فنجان )240 
میلی لیتر( آب جوش ریخته و اجازه دهید برای 10 تا 15 دقیقه 

دم بکشد.
چایشیرینبیان

شیرین بیان یک گیاه دارویی با عطر و طعمی تلخ و شیرین 
است. افزون بر این که به آبنبات ها، آدامس، و نوشیدنی ها اضافه 
می شود، شیرین بیان دیر زمانی است که در پزشکی سنتی برای 

درمان ناراحتی گوارشی کاربرد دارد.
یک مطالعه با حضور 54 نفر نشان داد که مصرف 75 میلی 
گرم عصاره شیرین بیان دو بار در روز علائم سوء هاضمه، از جمله 

حالت تهوع، استفراغ، معده درد و نفخ را کاهش داده است.
پژوهشی دیگر نشان داد که عصاره شیرین بیان می تواند به 
بهبود زخم های معده که می تواند محرکی برای علائمی مانند 

نفخ، ناراحتی معده، حالت تهوع و استفراغ باشد، کمک کند.
از آنجایی که بیشتر مطالعات موجود بر عصاره شیرین بیان 
متمرکز بوده اند، به پژوهش های بیشتری برای تعیین ایمنی و 

تاثیر چای شیرین بیان نیاز است.
این گیاه اگر در مقادیر زیاد مصرف شود ممکن است موجب 
عوارض جانبی مانند فشار خون بالا شود. این عوارض جانبی 

ممکن است با سطوح پایین پتاسیم تشدید شوند.
بر همین اساس، بهتر است مصرف چای شیرین بیان به تنها 
یک فنجان )240 میلی لیتر( در روز محدود شود. اگر به یک 
بیماری و شرایط سلامت زمینه ای مبتلا هستید، پیش از آغاز 

مصرف چای شیرین بیان با پزشک خود مشورت کنید.
افزون بر این، همانند دیگر انواع چای های گیاهی، زنان باردار 
نباید پیش از مشورت با پزشک خود چای شیرین بیان مصرف 

کنند زیرا ممکن است بارداری آنها را در معرض خطر قرار دهد.
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چندنهادحوزوی:

 برای پیشگیری از تکرار حوادث هوایی تدبیر شود
چند نهاد حوزوی از جمله مرکز مدیریت حوزه های علمیه با صدور بیانیه ای ضمن تسلیت با 
خانواده های داغدار سانحه هوایی سقوط هواپیمای مسافربری کشور اوکراین، تاکید کردند که 

برای پیشگیری از تکرار حوادث مشابه در آینده باید تدابیر لازم اندیشیده شود.
به گزارش روز دوشنبه مرکز  خبر حوزه، در این بیانیه آمده است: حادثه هواپیمای مسافربری 
که موجب جان باختن جمعی از هموطنان عزیز و اتباع محترم کشورهای دیگر شد موجب تأثر 

شدید حوزه های علمیه و مراجع عظام گردید.
متن کامل این بیانیه به این شرح است: این حادثه سنگین و جان سوز را به ملت بزرگ ایران 
و خانواده های ارجمند و داغدیده جانباختگان در ایران و سایر کشورها، تسلیت و تعزیت 

می گوییم.
 ضمن سپاسگزاری از صداقت و صراحت لهجه مسئولان ارجمند سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی در توضیح ابعاد و علل حادثه و پذیرش خطای انسانی و عذرخواهی رسمی، از 
مسئولان ذیربط انتظار داریم به بازماندگان جان باختگان ایرانی و خارجی رسیدگی کامل 
نموده و به جبران خسارت بپردازند و  پیگیری های جدی در خصوص کشف علل حادثه و 

اقدام مقتضی بعمل آید.
هیچگاه نباید بروز یک خطا در شرایط جنگی موجب تضعیف روحیه قوی و سلب سرعت 
عمل  و صلابت اقدام مسئولان نظامی و پدافندی و مدافعین حریم هوائی کشور عزیزمان و 

نادیده گرفتن افتخارات غرور آفرین نیروهای مسلح و سپاه سرافراز گردد.
خطاهایاحتمالیدرسقوطهواپیمایمسافربریقاطعانهبررسیشود

همچنین مدیران، اساتید و طلاب بسیجی مدارس علمیه سطح یک قم نیز در حمایت از 
سپاه پاسداران و تسلیت به خانواده های داغ دیده سانحه هوایی با صدور بیانیه ای اعلام 
کردند: ما طلاب و اساتید و مدیران حوزه های علمیه، همراه با مردم صبور و مقاوم ایران 
اسلامی، ضمن درخواست بررسی سریع و قاطع خطاها و تقصیرهای احتمالی در جریان 
سقوط هواپیمای مسافربری، حمایت خود را از نیروهای مسلح؛ به ویژه فرمانده هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی اعلام می داریم  و از این عزیزان انتظار داریم عزم خود را مبنی 
بر انتقام سخت از آمریکا و دیگر شیاطین و پیروان آنها، قاطعانه استمرار بخشند که این مطالبة 

عمومی ملت ایران است.
ما طلاب و اساتید و مدیران حوزه های علمیه، همراه با مردم صبور و مقاوم ایران اسلامی، 
ضمن درخواست بررسی سریع و قاطع خطاها و تقصیرهای احتمالی در جریان سقوط 
هواپیمای مسافربری، حمایت خود را از نیروهای مسلح؛ به ویژه فرمانده هوافضای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی اعلام می داریم  و از این عزیزان انتظار داریم عزم خود را مبنی بر 
انتقام سخت از آمریکا و دیگر شیاطین و پیروان آنها، قاطعانه استمرار بخشند که این مطالبه 

عمومی ملت ایران است.
ستادکلنیروهایمسلحپیگیرکوتاهیهایاحتمالیباشد

مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم نیز در پی سقوط هواپیمای مسافربری بر 
اثر خطای انسانی با صدور بیانیه ای اعلام کرد: ستاد کل نیروهای مسلح  باید پیگیر کوتاهی 

ها و تقصیرات احتمالی بوده و مراقب عدم تکرار حوادث مشابه باشد.
در ادامه این بیانیه آمده است: از مسئولین ارشد نظام و مدیران امنیتی به جد درخواست 
داریم با هرگونه اخلال، اغتشاش و اهانت به مقدسات تحت هر عنوانی مقابله کرده و اجازه 
ورود اتباع بیگانه خارجی علی  الخصوص  دیپلمات های کشورهای خائن و خبیث و برخی 
عناصر داخلی خودفروخته و بی هویت را در جمع مردم داغدار و گاها معترض و گلایه مند 
را نداده و در صورت لزوم با اخراج آنان و یا هر اقدام انقلابی ممکن، مانع از خیانت و خباثت 

جدید آنان شوند.
از مسئولین مربوطه به ویژه رئیس امنیت ملی کشور می پرسیم؛ با وجود نقص فنی در 
هواپیمای مسافربری به چه دلیل اجازه پرواز گرفته است؟ چرا در شرایط حساس و آماده باش 

کامل نظامی و احتمال بالای حمله دشمن هواپیمای مسافربری مجوز پرواز دادند؟
هواپیمای بوئینگ 737 شرکت هواپیمایی اوکراین با 176 مسافر و 9 خدمه پروازی که صبح 
چهارشنبه 18 دی ماه جاری تهران را به مقصد کی یف پایتخت اوکراین ترک می کرد حوالی 

شهر جدید پرند در استان تهران سقوط کرد و همه مسافران آن جان باختند.
صبح شنبه 21 دی ماه جاری،  ستاد کل نیروهای مسلح ایران تاکید کرد که بر اثر بروز خطای 
انسانی و غیرعمد هواپیمای خطوط هوایی اوکراین مورد اصابت شلیک پدافند هوایی قرار 

گرفته است.

سخنگویشرکتگازاستاناصفهانخبرداد

تدوین ارزش های سازمانی در شرکت گاز 
استان اصفهان

سخنگوی شرکت گاز استان اصفهان گفت: در کنار منشور اخلاقی که کارکنان شرکت گاز 
استان اصفهان خود را ملزم به رعایت آن می دانند ارزش های سازمانی نیز، در این شرکت 

تدوین شد.
و  "مشارکت  سازمانی"،  یادگیری  و  محوری  موسوی،اظهارداشت:"دانش  حسن  سید 
همیاری"، "سلامت، رشد و تعالی سرمایه های انسانی" و" مسئولیت پذیری اجتماعی و 
صیانت از حقوق شهروندی" چهار محور ارزش های بنیادین سازمانی در شرکت گاز استان 

اصفهان است.
وی، با بیان اینکه، نیروی انسانی به عنوان مهمترین و با ارزش ترین سرمایه یک سازمان 
مطرح است، افزود: با توجه به ارزش های آنها در سازمان می توان گام های مهمی را برای 

موفقیت سازمان برداشت چراکه ارزش ها تعیین کننده یا هدایت کننده رفتار می باشند.
رئیس روابط عمومی شرکت گاز استان اصفهان، تصریح کرد: حفظ و ترویج ارزش های 
سازمانی، مهم ترین عامل در تعالی و پیشرفت سازمان است و موجب انسجام و تمایز آن از 

سایر سازمان ها می گردد.
موسوی، اضافه کرد: با در نظر گرفتن فلسفه فکری مدیران و شخصیت کارکنان ایجاد فضایی 
که در آن تمام تفاوت ها در کانون رشد و بقای سازمان معنا پیدا کند بسیار حائز اهمیت است، 
بنابراین ما سازمان را با رعایت ارزش های سازمانی که از فرهنگ آن می آید غنی خواهیم کرد.
وی، تکریم ارباب رجوع و ارائه خدمات شفاف و سریع، ارائه خدمات مطلوب به مشترکین 
)سرعت، دقت، ایمنی، استمرار کیفیت و نوآوری(، ارزش آفرینی در زنجیره تامین و استفاده 
بهینه از منابع و قابلیت های شرکت را ارزش های کسب و کار در شرکت گاز استان اصفهان 
عنوان کرد. سخنگوی شرکت گاز استان اصفهان گفت: امروزه، جایگاه اخلاق در مدیریت، به 
عنوان مبحثي بسیار محوري از سوي اندیشمندان و نظریه پردازان حوزه مدیریت موردتوجه 
قرار گرفته است، به طوري که به دلیل افزایش اهمیت کارکردي و نقش آن در حوزه کسب و 
کار، بسیاري از مدیران موفق در عرصه جهاني از مباني و ارزش هاي اخلاقي در حوزه مدیریت 
و رهبري، عملًا جایگاه ویژه اي را به خود اختصاص داده اند. موسوی اذعان داشت: در بررسي 
عملکرد سازمان هاي موفق، اهتمام جدي آنان به مفاهیم اخلاقي تحت عنوان ارزش هاي 
سازماني کاملًا مشهود است. استفاده از این رویکرد وتدوین ارزش ها و نظام اخلاقي سازمان 
در فرایند برنامه ریزي و مدیریت استراتژیک یکي از وظایف مهم مدیران و رهبران است، به 
طوریکه برطبق مدل تعالي سازماني EFQM »رهبران ماموریت، آرمان، ارزش ها و اصول 

اخلاقي سازمان را ایجادکرده و نقش الگو در فرهنگ تعالي را ایفا مي کنند.

دردومینجشنوارهونمایشگاهملیفولادایران؛

سه اثر تألیفی ذوب آهن اصفهان رونمایی می شود 
ذوب آهن اصفهان با کتاب دو جلدی زبان ذوب که حاوی گفتگو در باب 50 سال حیات 
شرکت سهامی ذوب آهن اصفهان است و دو ویژه نامه تحت عناوین )دستاوردها و نیازهای 
بومی سازی( و )بیست و سوم دی ماه روز آهن و فولاد و سالروز امضای قرارداد تاسیس ذوب 
آهن اصفهان( در دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران همچون سال گذشته حضور 
فعال دارد. این آثار با حضور دکتر رحمانی وزیر صنعت ، معدن و تجارت ، دکتر غریب پور رییس 
هیات عامل ایمیدرو ، مهندس یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان و جمعی از مدیران 
شرکت های معدنی و فولادی در نمایشگاه بومی سازی زنجیره فولاد در دومین جشنواره ملی 
فولاد ایران رونمایی می شود. کتاب زبان ذوب که دومین جلد آن در نمایشگاه ملی فولاد ایران 
رونمایی می شود،تاریخ شفاهی ذوب آهن اصفهان است که از طریق گفتگو با پیشکسوتان 
و بزرگان این مجتمع عظیم صنعتی و صنعت فولاد کشور تدوین شده است. این کتاب دو 
جلدی،شامل بیش از 150 مصاحبه با پیشکسوتان صنعت فولاد کشور و کتاب سیمای 

سالیان نیز مستند تصویری فعالیت های شرکت و تجهیزات آن است.
ویژه نامه بومی سازی ذوب آهن اصفهان مجموعه کاملی از دستاوردها و نیازهای بومی سازی 
این شرکت در قریب به 200 صفحه و در ویژه نامه 23 دیماه نیز به تاسیس ذوب آهن اصفهان و 
به تبع آن شکل گیری صنعت فولاد کشور با تولید محتوای متنوع پرداخته شده است.   شایان 
ذکر است اولین شماره نشریه داخلی ذوب آهن اصفهان در دی ماه 1350 منتشر شد و اولین 
شماره هفته نامه داخلی این شرکت تحت عنوان آتشکار که نام آن از سخت ترین شغل این 
کارخانه عظیم انتخاب شده در سال 1373 منتشر شده است. ماهنامه تخصصی فولاد که 
سابقه 46 ساله دارد به دانش و مباحث تخصصی صنعت فولاد می پردازد و فصل نامه پیک 
خانواده نیز از دیگر محصولات انتشاراتی روابط عمومی این شرکت است که با افتخار برای 

خانواده بزرگ ذوب آهن اصفهان و مطابق با نیاز سنجی های علمی منتشر می گردد.  
شایان ذکر است دومین جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران از بیست سوم تا بیست و ششم 

دی ماه در محل برج میلاد تهران با حضور خانواده بزرگ صنعت فولاد کشور برگزار می شود.

رئیسادارهپیشبینیوتحقیقاتادارهکلهواشناسیاستانقم:

دمای قم به 4- درجه می رسد
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم گفت: طی روزهای آتی 

حداقل دما در قم به منفی چهار درجه خواهد رسید.
محمدرضا قاضی با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی روزهای آتی اظهار 
کرد: براساس پیش بینی امروز جهت وزش باد در استان شمال غربی و با حداکثر سرعت 35 
کیلومتر بر ساعت خواهد بود، حداقل و حداکثر دما در قم صفر درجه و 9 درجه است، فردا آب 

و هوای استان ابری به تدریج کاهش ابر، در برخی ساعات وزش باد است.
قاضی با بیان اینکه در روز چهارشنبه آسمان استان قم صاف است، گفت: در این روز در 

برخی ساعات شاهد وزش افزایش ابر و وزش باد در استان خواهیم بود.
وی ادامه داد: در روز چهارشنبه جهت وزش باد در استان قم شمال غربی و با حداکثر 35 
کیلومتر بر ساعت است، در این روز حداقل و حداکثر دمای استان منفی چهار درجه و 12 

درجه خواهد بود..

اجتماعی

 روایت برف و باران در استان های مختلف ایران حکایتی سیاه وسفید است، خسارات 
و  بین شهری  راه های  آواره،  روستاییان  گرفتار،  خودروهای  و  مسافران  مالی،  و  جانی 
روستایی مسدود و تصادفات تأسف بار تنها بخشی از دردسرهای بارندگی های اخیر در 

استان های کرمان، هرمزگان و سیستان و بلوچستان بوده است.
میزان بارندگی در استان سیستان و بلوچستان از ابتدای سال آبی جاری )از اول مهرماه 
تا 19 دی ماه 98( 69.7 میلی متر بوده است. این در حالی است که میزان بارندگی 
متوسط درازمدت )نرمال( این استان 31.9 میلی متر و میزان بارندگی در سال گذشته آبی 
3.9 میلی متر بود. طبق اطلاعات به دست آمده رشد هزار و 687 درصدی بارندگی را در 

استان سیستان و بلوچستان شاهد بوده ایم.
میزان آب ورودی به سدهای استان سیستان و بلوچستان 136 میلیون مترمکعب بوده 

است و تاکنون 64 درصد سدهای این استان پرشده است.
شرایط در استان سیستان و بلوچستان از سایر استان ها وخیم تر اعلام شده به طوری 
که میزان بارش ها در جنوب استان نسبت به سال گذشته 26 برابر شده است و در نتیجه 

سرریز شدن آب از پشت سدهای استان را در پی داشته است.
سیلاب در جنوب  استان سیستان و بلوچستان ارتباط بیش از 500 روستا را قطع کرده 
بود که با تلاش های صورت گرفته بخشی از ارتباط برقرار شده ولی حدود 350 تا 400 
روستا همچنان در محاصره سیل هستن .و 20 هزار واحد مسکونی بر اثر جاری شدن 

سیلاب تخریب کلی و جزئی دیده است.
امدادرسانی به روستاهای جنوب سیستان و بلوچستان تنها از طریق بالگرد و یا قایق 
امکان پذیر است و با  وجود تلاش امدادگران، چادر، مواد غذایی بسته بندی، پتو و 

ملزومات پزشکی و بهداشتی از اقلام ضروری مورد نیاز مردم منطقه است . 
جزئیاتامدادرسانیبهاستانهایسیلزده

مرتضی سلیمی رئیس سازمان امداد و نجات در گزارشی از امدادرسانی در کولاک برف 
و سیل و آب گرفتگی اعلام کرد: از ١٨ دی تاکنون 26 استان از این شرایط متأثر بودند که 
همه استان های کشور به جز تهران، خراسان شمالی، گیلان، اردبیل و همدان را شامل 

می شد.
حامد سجادی معاون عملیات سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر هم با اشاره به 
جزئیات امدادرسانی در سیل و آب گرفتگی استان سیستان و بلوچستان در 4 روز گذشته، 
ایرانشهر، چابهار، خاش، دلگان، زاهدان،  گفت: هم وطنان ساکن در 13 شهرستان 
سرباز، سراوان، سیب و سوران، فنوج، کنارک، میرجاوه، نیک شهر و هیرمند متأثر از سیل 
و آب گرفتگی بوده اند و در این مدت به 3 هزار و 428 نفر در 98 شهر و روستا امدادرسانی 

شد و متأسفانه یک نفر بر اثر وقوع سیل در شهرستان سرباز جان باخت.
وی با اشاره به اسکان اضطراری یک هزار و 144 نفر در استان سیستان و بلوچستان، 
تأکید کرد: 521 امدادگر و نجاتگر در قالب 104 تیم عملیاتی در حال امدادرسانی به 

هم وطنان متأثر از سیل و آب گرفتگی در این استان هستند.
معاون عملیات سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر درباره برپایی اردوگاه اسکان 
اضطراری در کنارک، فنوج و قصر قند افزود: تاکنون 252 دستگاه چادر، یک هزار و 85 
تخته پتو، 509 تخته موکت، 2 هزار و 961 کیلوگرم نایلون، یک هزار و 182 قوطی کنسرو 

و 130 بسته غذایی میان متأثران توزیع شده است.
سجادی با اشاره به مناطق نیازمند به خدمات امدادی در سیل سیستان و بلوچستان به 
دلیل انسداد مسیرها، گفت: 292 روستا در این استان نیازمند به خدمات امدادی هستند 
که از این تعداد 12 روستا در خاش در بخش نوک آباد، ای راندگان و مرکزی، 24 روستا 
در قصر قند در بخش کاجور، 184 روستا در سرباز بخش سرباز کلات، پارود، پیشین و 
مرکزی، 26 روستا در دلگان بخش گنبد و مرکزی، 35 روستا در سراوان بخش جالق، 
مهرگان و دهستان ناهوک و 7 روستا در کنارک بخش مرکزی – همچنان در محاصره آب 

بوده و نیازمند به کمک هستند.
میثم جعفرزاده مدیرکل مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو هم با اشاره به 
اینکه در حال حاضر استان های سیستان و بلوچستان، کرمان و هرمزگان درگیر سیلاب 
هستند، گفت: تیم های عملیاتی وزارت نیرو در مناطق حضور یافته و در تلاش هستیم تا 

در کمترین زمان ممکن مشکل را برطرف کنیم.
وی ادامه داد: در استان سیستان و بلوچستان حدود 200 روستا بر اثر وقوع سیل دچار 
قطعی آب شده که برخی از آن ها دارای مشکل کدورت منابع آبی و برخی شکستگی 

خطوط انتقال و خروج از مدار است.
مدیرکل مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو افزود: به دلیل شدت سیلاب، 
برخی از روستاها دچار قطعی ارتباط مواصلاتی و تلفنی شده و به همین دلیل احتمال 

گسترش قطعی آب در این مناطق وجود دارد.
وی در رابطه با قطعی برق در روستاهای استان سیستان و بلوچستان اظهار کرد: در حال 
حاضر شبکه توزیع برق 110 روستا در این استان نیز دچار قطعی شده است. همچنین 
ارتباط مخابراتی به دلیل قطع فیبر نوری و همچنین راه های مواصلاتی شهرستان های 

نیکشهر و قصرقند، نگور، پلان، دلگان، کنارک در محدوده زرآباد نیز مسدود است.
مدیرکل مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو افزود: اکنون تیم های عملیاتی به 
همراه تجهیزات کامل در منطقه در حالت آماده باش هستند اما با توجه به مسدود بودن 

راه های دسترسی، شرایط انجام عملیات بسیار دشوار است.
جعفرزاده با بیان اینکه در بندر خمیر استان هرمزگان یکی از خطوط اصلی انتقال آب 
دچار شکستگی شده است، گفت: با توجه به اینکه در این منطقه از قبل مخزن ذخیره 
4000 مترمکعبی را پیش بینی کرده بودیم، تا حدودی مشکل آب رسانی برطرف شده 
است، علاوه بر اینکه توزیع آب بسته بندی نیز هم زمان توسط نیروهای عملیاتی در حال 

انجام است و در تلاش هستیم تا ظرف 48 ساعت آینده تعمیرات خطوط به اتمام برسد.
نیز حدود 60 روستا را دچار مشکل  ادامه داد: وقوع سیلاب در استان کرمان  وی 
آب رسانی کرده و علاوه بر اینکه تیم های عملیاتی در منطقه مشغول خدمات رسانی 
هستند، از طریق آب رسانی سیار نیز آب موردنیاز در اختیار مجتمع های آسیب دیده قرار 

می گیرد.
مدیرکل مدیریت بحران و پدافند غیرعامل وزارت نیرو خاطرنشان کرد: خوشبختانه برای 

شبکه برق رسانی این استان ها با مشکل خاصی مواجه نیستیم.
کمکهایملینیازاست

بارندگی های سیل آسا چند روز گذشته در جنوب استان سیستان و بلوچستان موجب 
طغیان رودخانه های فصلی و جاری شدن سیلاب و خسارت های فروان به زیرساخت ها و 
منازل مردم شده که طبق نظر مسئولان و کارشناسان جبران آن نیازمند عزم و اراده ملی 

است.
طبق آخرین آمار براثر بارندگی چند روز اخیر در سیستان و بلوچستان سیلاب 500 
محور روستایی را در این استان مسدود کرده همچنین طبق برآوردهای اولیه تاکنون به 
بیش از 20 هزار واحد مسکونی در استان سیستان و بلوچستان بر اثر سیلاب خسارت 
واردشده و راه ارتباطی 125 روستای حاشیه تفتان و میرجاوه نیز از دو شب گذشته تاکنون 
بر اثر طغیان رودخانه های فصلی و بارش برف مسدود شده و برق 120 روستا نیز قطع 
شده است. علاوه بر این ها آمار اولیه حاکی از حجم بالای خسارت در بخش های مختلف 
ازجمله کشاورزی، زیرساخت های روستایی و ارتباطات رادیویی است اما جدای از همه 
این موارد در حال حاضر نیروهای امدادی ازنظر اقلام امدادی و زیستی با مشکل مواجه 
هستند و لازم است تا دستگاه های امدادی کشوری به حوزه استان سیستان و بلوچستان 
کمک کنند. استاندار سیستان و بلوچستان یکشنبه شب در بازدید از مناطق سیل زده 
»دشتیاری« چابهار اظهار داشت: کمک به سیل زدگان این استان به ویژه چابهار، کنارک 
و نیکشهر عزم و اراده ملی و حضور سازمان های غیردولتی مردم نهاد و خیران کشوری را 
طلب می کند. احمدعلی موهبتی افزود: سیلاب ناشی از بارش های بی سابقه و حجم 
بالای آب و سرریز شدن 2 سد زیردان و پیشین در چابهار خسارت های زیادی وارد کرده 
است، وی ادامه داد: آب به واحدهای مسکونی مردم نفوذ کرده و به زیرساخت های راه، 

آب، برق، تلفن و اراضی کشاورزی خسارت جدی وارد کرده است.
راهارتباطی1۲۵روستایحاشیهتفتانومیرجاوهبستهشد

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای سیستان و بلوچستان گفت: راه ارتباطی 125 
روستای حاشیه تفتان و میرجاوه از شامگاه 21 دی ماه تاکنون بر اثر برف و باران بسته شده 
است. ایوب کرد اظهار داشت: بر اثر بارندگی های شدید 20 تا 22 دی ماه جاری در سراسر 
استان علاوه بر وارد شدن خسارت به زیرساخت های جاده ای و انسداد تعداد معدودی 

از راه های فرعی، قطع ارتباط روستاهای حاشیه تفتان و اطراف میرجاوه را شاهد بودیم.
وی ادامه داد: در حال حاضر 10 محور فرعی محورهای فرعی »میل نادر – سفیدآبه« 
)محدوده چاه خرما(، »مهرستان - سرباز«، »مهرستان - ایرانشهر«، »مهرستان - سوران«، 
»سوران - خاش«، »سوران – هیدوچ«، »سوران – کنت«، »سراوان - جالق«، »جالق - کله 
گان« و »جالق -مورتک« به دلیل طغیان رودخانه های محلی و وقوع سیلاب مسدود 

هستند.
آسمان1۵نقطهسیستانوبلوچستانبهاندازهیکسالبارانبارید

مدیرکل هواشناسی سیستان و بلوچستان گفت: بر اساس آخرین اطلاعات دریافتی 
از 15 ایستگاه باران سنجی استان بیش از 100 میلی متر باران گزارش شده که معادل 

بارش های یک سال زراعی در بلندمدت است.
محسن حیدری اظهار داشت: همان طور که انتظار می رفت سامانه بارشی فراگیر اکثر 

نقاط سیستان و بلوچستان را در برگرفت و بارش های قابلی توجهی در پی داشت.
بیشاز۲0هزارواحدمسکونیدرسیستانوبلوچستاندچارخسارتشد

مدیرکل دفتر مدیریت بحران استانداری سیستان و بلوچستان اظهار داشت: براثر 
بارندگی چند روز اخیر در استان سیستان و بلوچستان چندین مسیر ارتباطی اصلی 
و  سیستان  در  را  روستایی  محور  سیلاب 500  و  شد  مسدود  استان  این  در  فرعی  و 
بلوچستان مسدود کرد. عباسعلی ارجمندی با اشاره به حجم بالای خسارت واردشده به 
زیرساخت های جنوب سیستان و بلوچستان در سیلاب اخیر افزود: طبق برآوردهای اولیه 
تاکنون به بیش از 20 هزار واحد مسکونی در استان در پی بارندگی های اخیر خسارت 
واردشده است. مدیرکل دفتر مدیریت بحران استانداری سیستان و بلوچستان ادامه داد: 
همچنین راه ارتباطی 125 روستای حاشیه تفتان و میرجاوه نیز از شب گذشته تاکنون 

براثر طغیان رودخانه های فصلی و بارش برف مسدود شده است.

وی با اشاره به اینکه این میزان بارندگی در طول 30 سال اخیر در استان سیستان و 
بلوچستان بی سابقه بوده است، گفت: 350 راه روستایی در حال حاضر کاملًا قطع است 

و همچنین 120 روستا برق شان قطع شده است.
ارجمندی با اشاره به حجم بالای خسارت در بخش های مختلف ازجمله کشاورزی، 
زیرساخت های روستایی و ارتباطات رادیویی تصریح کرد: در حال حاضر ما ازنظر اقلام 
امدادی و زیستی با مشکلات مواجه هستیم و خواهشمندیم مجموعه دستگاه های 

امدادی کشور به حوزه استان کمک کنند.
امدادرسانیبه117۳آسیبدیدهسیلابدرسیستانوبلوچستان

رسول راشکی اظهار داشت: بر اثر بارندگی های چند روز اخیر در سیستان و بلوچستان 
رودخانه های فصلی طغیان کردند و تعدادی از راه های ارتباطی مسدود و منازل شماری از 

مردم در 13 شهرستان در جنوب استان دچار آبگرفتگی شد.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر سیستان و بلوچستان افزود: از همین رو تاکنون به یک 
هزار و 173 فرد آسیب دیده از سیلاب در قالب 285 خانواده در 27 روستا در سطح استان 

توسط جمعیت هلال احمر سیستان و بلوچستان امداد رسانی انجام شده است.
۲کشتهبراثروقوعسیلدرهرمزگان

روز پنج شنبه بنا بر هشدار سازمان هواشناسی و وزارت نیرو در خصوص بروز سیل در 
پی بارش های کم سابقه در استان هرمزگان جلسه پاسخ به مدیریت بحران استان تشکیل 
جلسه داد و تمام دستگاه های اجرایی سراسر استان و فرمانداری ها در تمام سطوح به 

حالت آماده باش درآمدند.
اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور و عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور 
هرکدام به طور جداگانه از آخرین وضعیت سیل در استان هرمزگان باخبر شدند و دستورات 

لازم جهت هماهنگی و ارائه خدمات بهتر به مناطق سیل زده داده شد.
مجید رنجبر مدیرکل هواشناسی استان هرمزگان اظهار کرد: مجموع بارش از سامانه 
بارشی اخیر در استان هرمزگان به ترتیب قشم 207.8، بندرعباس 164.9، سیریک 
فرودگاه 95.2، سردشت  میناب 104.5، بستک 99.5، قشم  رودان 134،   ،132.8
بشاگرد 85.9، ابوموسی 80.9، بندرخمیر 72.6، بندرلنگه 70.3، سیریک 44.4، کیش 

42.6، جاسک 30.6، حاجی آباد 29.4، پارسیان 27.1 و لاوان 23.2 بوده است.
از  بیان داشت: دو فرد بشاگردی که قصد عبور  احمد محمودی، فرماندار بشاگرد 
رودخانه طغیانی پاهتگ این شهرستان را داشته اند، متأسفانه گرفتار شدید باران می شوند 

و یک نفر از آن ها اسیر جریان بالای آب می شود.
وی با بیان اینکه یکی از افراد با تلاش نیروهای امدادی از سیل در رودخانه نجات پیدا 
می کند، افزود: فرد دیگر متأسفانه به فاصله بیش از یک کیلومتر پایین تر از رودخانه با پیکر 

بی جان یافته می شود.
فرماندار بشاگرد خاطرنشان کرد: از عموم شهروندان و بخصوص از دهیاران خواسته ایم 
که اطلاع رسانی لازم را در خصوص نامساعد بودن وضعیت راه ها به عمل آورند تا مبادا از 

عرض رودخانه ها و آب نماها در زمان طغیان عبور شود.
احمدی تأکید کرد: از این موتورسوار و همراهش نیز بارها خواسته می شود که ریسک 
عبور از آب نما را نکنند اما بی توجه به هشدارها به حریم رودخانه وارد می شوند و این حادثه 

رقم می خورد.
قطعیبرق۵1روستادراستانهرمزگان

احمد غیبی، معاون مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان نیز اظهار داشت: به 
دنبال بارش باران شدید و کم سابقه در هرمزگان برق 51 روستای بخش سندرک و پمج 

روستای قشم و شهرک صنعتی گچین قطع است.
وی عنوان کرد: آب شهر بستک و منطقه فرامرزان نیز قطع است. مشکل قطعی برق و 

آب این مناطق تا عصر امروز برطرف می شود.
معاون مدیرکل مدیریت بحران استانداری هرمزگان ابراز داشت: مسیرهای میناب به 
هشتبندی، میناب به جاسک، بشاگرد به گافر و پارمون، میناب به کرگان و بستک به لار 

بسته است.
آبگیری1۳1میلیونمترمکعبیسدهایهرمزگان

در عین حال مدیرعامل آب منطقه ای استان هرمزگان نیز گفته است که به دنبال 
بارش های کم سابقه در هرمزگان سد جگین جاسک سرریز شد. تا ظهر امروز سد جگین 

پس از حدود 56 میلیون متر مکعب آبگیری سر ریز کرد.
مدیرعامل آب منطقه ای استان با ذکر این نکته که ظرفیت مفید سد جگین 210 میلیون 
متر مکعب است، تشریح کرد: سد جگین آب آشامیدنی شهرستان های جاسک، بشاگرد 

و 3 هزارو 500 هکتار از زمین کشاورزی را تأمین می کند.
تاکنون سد استقلال میناب 50 میلیون متر مکعب، شمیل و نیان 20 میلیون متر مکعب 

و سرنی 15 میلیون متر مکعب آبگیری شده است.
برفوبارانکرمانیهاراغافلگیرکرد

بار دیگر عدم توانمندی در استحصال آب های جاری در استان کرمان موجب شد 
روستاهایی که با بحران جدی خشک سالی مواجه هستند و برای تأمین آب شرب به روش 

آبیاری سیار وابسته اند به دلیل جاری شدن آب های جاری با سیلاب مواجه شده اند.
راه دسترسی به 140 روستا در مناطق مختلف استان کرمان بسته و آب و برق برخی از 
روستاها قطع است و امدادرسانی طی ساعات گذشته به این روستاها در حال انجام است.
تاکنون به سه هزار و 300 نفر امدادرسانی شده اما بسیاری از روستاها هنوز در محاصره 

برف و سیلاب هستند.
تنها 37 روستا در مناطق کوهستانی استان کرمان به دلیل بارش سنگین برف طی چند 

روز گذشته از دسترس خارج شده اند و تلاش برای بازگشایی راه این روستاها ادامه دارد.
با تلاش هلال احمر هزاران نفر از خطر سیلاب نجات یافته اند اما آب گرفتگی مزارع، 

باغ ها، جاده ها و منازل روستایی مردم را غافلگیر کرده است.
مدارس بسیاری از شهرستان های استان کرمان امروز تعطیل اعلام شد و همچنان 
سیلاب این مناطق را تهدید می کند به دلیل عدم فروکش کردن آب موجب شده راه های 

فرعی برخی از روستاها در جنوب کرمان مسدود شود.
همچنین جاده رودبار به ایرانشهر که استان کرمان را به استان سیستان و بلوچستان 

متصل می کند و همچنین راه اصلی رمشک - قلعه گنج مسدود است.
آب گرفتگی جاده ها، آب نماها و تخریب پل ها موجب مشکلات جدی برای تردد شده، 
هم اکنون تیم های راهداری در این مناطق مستقر و ضمن بازگشایی برخی از راه ها تلاش 

برای باز کردن جاده ها ادامه دارد.
جاده قلعه گنج به جاسک که استان کرمان را به استان هرمزگان متصل می کند نیز بسته 

است و تلاش برای بازگشایی این جاده ادامه دارد.
برخی از راه های روستایی شهرستان رودبار و کهنوج نیز بسته است که می توان به راه 

روستاهای مظفرآباد، آبسردوئیه، اشاره کرد.
47 روستا دچار آب گرفتگی کلی شده است و هلال احمر در این روستاها مستقرشده 
اما طبق اعلام  هنوز تعداد خانه هایی که دچار آب گرفتگی شده اند مشخص نیست 
هلال احمر کرمان، صدها نفر از خطر نجات یافته اند و 16 تیم در شهرستان های منوجان، 
کهنوج، ساردوئیه، ارزوئیه، قلعه گنج، ریگان و رودبارجنوب مستقرشده اند و بسته های 

زیستی بین آن ها توزیع شده است.
شده اند  امدادرسانی  نفر  و 300  هزار  کرمان 3  هلال احمر  اعلام  طبق  درمجموع 

همچنین به سه هزار و 800 نفر نیز در مناطق برف گیر، امداد لازم را دریافت کرده اند.
در شمال کرمان نیز باوجود مسدود شدن مقطعی برخی از راه های اصلی اما این جاده ها 
در حال حاضر باز می باشند بااین وجود راه برخی از روستاهای رابر و بافت به دلیل بارش 

سنگین برف مسدود است و تلاش برای بازگشایی این راه ها ادامه دارد.
درگفتوگویتلفنیبااستاندارانسیستانوبلوچستانوکرمان؛

جهانگیری:همهامکاناتبرایرسیدگیبهآسیبدیدگانازسیلبسیجشود
 معاون اول رییس جمهوری در تماس های جداگانه با استانداران سیستان و بلوچستان و 
کرمان ضمن اطلاع از آخرین وضعیت بارندگی های کم سابقه و خسارات ناشی از سیل در 

این دو استان، بر ضرورت بسیج همه امکانات برای رسیدگی به آسیب دیدگان تاکید کرد.
اسحاق جهانگیری روز دوشنبه در تماس های تلفنی جداگانه با استانداران سیستان 
و بلوچستان و کرمان ضمن اطلاع از آخرین وضعیت بارندگی های کم سابقه و خسارات 
به  رسیدگی  برای  امکانات  همه  بسیج  ضرورت  بر  استان،  دو  این  در  سیل  از  ناشی 

آسیب دیدگان از سیل و تلاش برای کاستن از آلام و خسارات به مردم تاکید کرد.
وی در این مکالمه تلفنی از اقدامات و تلاش های نیروهای امدادی، مسئولان، نیروهای 

اجرایی و گروه های مردمی در رسیدگی به وضعیت سیل زدگان قدردانی کرد.
معاون اول رییس جمهوری، از استانداران سیستان و بلوچستان و کرمان خواست تا تمام 
مساعی خود برای ترمیم خسارات وارده به زیرساخت ها نظیر شبکه های آب و برق را بکار 

گیرند و اتصال راه ها به منظور امداد رسانی سریعتر به روستاها را در دستور کار قرار دهند.
استانداران سیستان و بلوچستان و کرمان نیز در این مکالمه تلفنی گزارشی از میزان 
بارش ها، تخریب ها و نحوه امدادرسانی و نیز نیازهای مردم و استان برای رسیدگی به 

وضعیت سیل زدگان ارائه کردند.

مسئولان بازهم غافلگیر شدند

آیتاللهمحمدجوادفاضللنکرانی:4۰۰ روستای سیستان و بلوچستان در محاصره سیلاب

شهدای روحانی ناشناخته مانده اند
 عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: روحانیت همواره درصف اول مبارزه قرار داشته 
و شهدای بسیاری را تقدیم انقلاب کردند اما شهدای روحانیت همچنان در بین جامعه و 

حوزه های علمیه ناشناخته مانده اند.
آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی در دیدار مدیرکل و معاونان و مدیران بنیاد شهید وامور 
ایثارگران قم افزود: از نظر جمعیتی، روحانیت بیشترین شهید را در بین اقشار تقدیم انقلاب 
کرده است. وی با بیان اینکه خدمت به خانواده شهدا و ترویج فرهنگ ایثار و شهادت موجب 
تحکیم انقلاب است، افزود: خدمت رسانی به خانواده معظم شهدا و تکریم این خاندان معظم 

وظیفه همه مردم و مسئولان است.
وی خاطرنشان کرد: نهاد بنیاد شهید وامور ایثارگران که ثمره انقلاب است جایگاه ویژه ای 

درخدمت رسانی به خانواده های شهدا و ایثارگران دارد.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم عنوان کرد: نهاد بنیاد شهید و امور ایثارگران مهمترین 

نهادی است که با انقلاب متولد شد و دارای قداست و جایگاه ارزنده است.
آیت الله فاضل لنکرانی گفت: کارکرد مهم این نهاد تکریم خانواده معظم شهدا و ایثارگران و 
ترویج فرهنگ ایثار است که از اهمیت بسزایی برخوردار  بوده و خدمت به شهدا با اجر فراوانی 
همراه است.  وی اضافه کرد: در راستای معرفی شهدای روحانیت باید اقدامات موثرتری 
صورت گیرد تا جامعه با این شهدا هر چه بیشتر آشنا شود و نقش بنیاد شهید دراین عرصه 
نقش ارزنده ای است. وی تاکید کرد: قم با وجود حرم کریمه اهل بیت )ع(، حوزه های علمیه 
و حضور مراجع عظام و علما و البته اهل قم که مورد تاکید معصومین )ع( است و از جایگاه 
ویژه ای در خدمت رسانی برخوردار می باشد. مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران قم نیز دراین 
دیدار گفت: خدمت در این استان با توجه به جایگاه ارزنده آن از حساسیت ویژه ای برخوردار 
است. حجت الاسلام والمسلمین حسن هنرمند تصریح کرد: استان قم 6 هزار شهید و بیش 

از 11 هزار جانباز و آزاده تقدیم انقلاب اسلامی کرده است.
وی گفت: قم نقش موثری درشکل گیری انقلاب داشته و در دوران دفاع مقدس نیز حضور 

موثری در جبهه های حق علیه باطل ایفا نموده است.
 

مدیرستادهماهنگیکانونهایفرهنگیهنریمساجداستانقمخبرداد

ساماندهی فعالیت کانون های مساجد در 
سامانه ملی »فهما«

مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم گفت: ساماندهی 
جامع فعالیت کانون های مساجد در سراسر کشور در سامانه ملی »فهما« دنبال می شود.

 حجت الاسلام سعید روحانی پیش از ظهر دیروز در نشست خبری که در کانون مساجد 
استان قم برگزار شد، اظهار کرد: رویکرد عملیاتی کانون های فرهنگی هنری مساجد در 

سراسر کشور با تغییراتی روبرو بوده که موجب جامع شدن این فعالیت هاست.
وی با اشاره به اینکه در گذشته عملکرد کانون های مساجد به صورت سنتی ارائه می شد و 
احتمال خطا در آن وجود داشت، تصریح کرد: اما در حال حاضر با تدوین سامانه »فهما« همه 
برنامه های کانون مساجد در سراسر کشور به صورت الکترونیکی گزارش می شود و حمایت 

سرانه ای صورت می گیرد.
مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری مساجد استان قم با تاکید براینکه با 
گذشت 26 سال از فعالیت کانون های پرورشی فکری مساجد، این نهاد اساسنامه نداشت، 
بیان کرد: سال گذشته اساسنامه این کانون تصویب و شورای سیاستگذاری تشکیل شد. 
وی با بیان اینکه شورای سیاستگذاری به هویت بخشی و مستند سازی کانون ها توجه جدی 
دارد، تصریح کرد: با راه اندازی سامانه »فهما« همه آمارها به صورت مستند ثبت شده و همه 
اعضای کانون پرورشی فکری مساجد دارای کد و رمزی هستند که در این سامانه ثبت شده 
است.  حجت الاسلام روحانی با عنوان اینکه تمام برنامه های کانون مساجد در سراسر کشور 
با راه اندازی سامانه »فهما« ساماندهی می شوند، عنوان کرد: بیش از300 فعالیت در مساجد 
تعریف شده است اما در حال حاضر فعالیت های عمومی که بیش از 30 برنامه می شود در 
این سامانه بارگذاری شده است. وی با عنوان اینکه مساجد می توانند تمام فعالیت های خود 
را در این سامانه بارگذاری کنند، تصریح کرد: تا کنون بسیاری از مساجد اطلاعات خود را وارد 
کردند و با توجه به اینکه زیرساخت ها در قم از پیش فراهم شده بود به عنوان نخستین استان 
تمام اطلاعات این کانون در سامانه ثبت شد. مدیر ستاد هماهنگی کانون های فرهنگی هنری 
مساجد استان قم اضافه کرد: سالی یک بار همه کانون های مساجد بر اساس شاخص های 
اعلامی و امتیازهایی که داده شده معدل گیری می  شوند. وی اضافه کرد: با توجه به معدلی 
که در هر سال داده می  شود یک استان به عنوان پایتخت فرهنگی هنری مساجد کشور 
نام گذاری خواهد شد که با توجه به فعالیت های شاخص قم انتظار می رود عنوان پایتخت 
فرهنگی هنری مساجد کشور به قم اختصاص یابد. روحانی با اشاره به اینکه سامانه »فهما« 
ابزاری برای تشخیص میزان سرانه کانون ها به شمار می رود، بیان کرد: تمام هزینه هایی که 
به یک کانون به عنوان سرانه داده می شود توسط همین سامانه است و تمام فعالیت ها باید 
به صورت مستند بیان شود و راست آزمایی توسط مرکز تماس و بررسی الکترونیکی انجام 
می شود. وی تاکید کرد: هرکانونی که اطلاعات نادرست در سامانه وارد کند تمام امتیاز آن 

کانون صفر لحاظ شود و در قم نیز این موضوع به صورت شدیدتر دنبال می شود.
 

بابرگزاریهمایشیملیدرقممطرحمیشود؛

استفاده از ظرفیت های علوم انسانی برای 
تحقق بیانیه گام دوم انقلاب

 دبیر علمی همایش ملی ظرفیت های علوم انسانی برای تحقق بیانیه گام دوم انقلاب گفت: 
این همایش 22 اسفندماه سال جاری در قم برگزار می شود.

حجت الاسلام حسن یوسف زاده در نشست خبری که قبل از ظهر دوشنبه در مجتمع 
آموزش عالی علوم انسانی برگزار شد، بیانیه گام دوم انقلاب که توسط رهبر معظم انقلاب 
تدوین شده است را مورد توجه قرار داد و اظهار کرد: این بیانیه ویژگی های خاص و منحصر 
به فردی دارد که رهبر انقلاب به این وسیله نقشه راه را برای چهل سال دوم انقلاب تدوین 

کرده است.
وی با اشاره به اینکه بیانیه گام دوم انقلاب به دنبال بیان چیستی و فهم ماهیت انقلاب 
اسلامی است، تصریح کرد: با تأمل روی این بیانیه متوجه می شویم که تحول خاصی در تغییر 
و جا به جایی تمدنی از غرب به شرق در حال شکل گیری است و ایران اسلامی در این تغییر 
نقش بسزایی دارد. دبیر علمی همایش ملی ظرفیت های علوم انسانی با تأکید بر اینکه این 
همایش برای تحقق بیانیه گام دوم انقلاب، گام برمی دارد، عنوان کرد: استفاده از ظرفیت 
بیانیه گام دوم انقلاب در بازنگری سیاست ها و برنامه های ارگان ها و نهادها، بازاندیشی 
اندیشه های رهبران انقلاب اسلامی و موشکافی عالمانه بیانیه گام دوم انقلاب و گفتمان 

سازی از مهمترین اهداف برگزاری این همایش است.
وی محورهای همایش ملی ظرفیت های علوم انسانی برای تحقق گام دوم انقلاب را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: بیانیه گام دوم انقلاب و تحول علوم انسانی، بیانیه گام دوم انقلاب و 
مفاهیم اسلامی، بیانیه گام دوم انقلاب در راستای توسعه، تعمیق و تثبیت انقلاب اسلامی 
و نقش جامعه المصطفی در گام دوم انقلاب از محورهای این همایش است. یوسف زاده با 
عنوان اینکه برای عملیاتی کردن بیانیه گام دوم انقلاب به فهم عمیق نیاز است، بیان کرد: در 
حال حاضر علوم انسانی در کشورمان ریشه های غربی دارد و هنوز به اندازه کافی بومی نشده 
است. وی افزود: زمان برگزاری این همایش روز 22 اسفندماه سال جاری است و پژوهشگران 

برای ارسال مقاله به همایش تا اواخر بهمن ماه فرصت دارند.
دبیر علمی همایش ملی ظرفیت های علوم انسانی برای تحقق بیانیه گام دوم انقلاب با 
اشاره به نهادهایی که در برگزاری این همایش با مجتمع آموزش عالی علوم انسانی همکاری 
دارند، گفت: پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی، دانشگاه باقرالعلوم )ع(، دانشگاه امام 
صادق )ع(، دانشگاه علامه طباطبایی و مؤسسه آموزشی پژوهشی امام خمینی )ره( در 
برگزاری همایش ملی ظرفیت های علوم انسانی برای تحقق بیانیه گام دوم انقلاب با جامعه 

المصطفی العالمیه همکاری دارند.

طی۹ماههنخستامسال؛

1۸۵ نفر در قم از خدمات گفتار درمانی هلال 
احمر بهره مند شدند

 معاون بهداشت، درمان و توانبخشی جمعیت هلال احمر قم از مراجعه 185 نفر طی 9 
ماهه امسال برای گفتار درمانی خبر داد و گفت: تعداد واکسن های دریافتی در این بخش 

هزار و 400 دز بود.
عبدالنبی بحرانی با بیان اینکه طی 9 ماهه نخست امسال 45 هزار و 459 نسخه در 
فیزیوتراپی  بخش  به  مدت  این  در  نفر  افزود: 349  شد،  ارائه  قم  احمر  هلال  داروخانه 

پلی کلینیک توانبخشی هلال احمر قم مراجعه کرده اند.
وی بیان کرد: در بخش کاردرمانی هلال احمر 131 نفر طی 9 ماهه نخست امسال مراجعه 

کردند که در این مرکز خدمات لازم با 45 درصد تخفیف برای عموم ارائه شد.
معاون بهداشت، درمان و توانبخشی جمعیت هلال احمر استان قم با بیان اینکه در 
کلینیک پروتز هلال احمر قم طی این مدت 39 مورد ساخت و 78 مورد تعمیر و به طور کلی 
117 مورد خدمت ارائه شد، گفت: در کلینیک ارتز 148 مورد ساخت، 64 مورد تعمیر و به 
طور کلی 212 خدمت ارائه شده است. وی ادامه داد: در کلینیک کفش طبی هلال احمر 
قم نیز طی 9 ماهه نخست امسال 364 مورد ساخت و 18 تعمیر و به طور کلی 382 خدمت 
ارائه شد. بحرانی بیان کرد: همچنین به بخش گفتار درمانی هلال احمر قم طی این مدت 

185 نفر مراجعه کرده و خدمات لازم را دریافت کردند.
وی با بیان اینکه طی 9 ماهه امسال هزار و 512 دز واکسن توسط جمعیت هلال احمر 
تزریق شد، گفت: تعداد واکسن های دریافتی در هلال احمر قم در این مدت هزار و 400 دز 
و تعداد واکسن باقی مانده از سال گذشته نیز 112 دز بوده است. معاون بهداشت، درمان و 
توانبخشی جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: معاینات حجاج و روحانیون و معین و 
معینه و اعزام پزشک به حج تمتع سال 98 و معاینات شناسنامه سلامت امدادگران و معاینات 
اعضای طرح دادرس و ارسال تجهیزات درمانی و دارو به طرح نذر آب منطقه سرباز و پشامک 
بخشی از فعالیت های انجام گرفته توسط این معاونت است. وی گفت: برگزاری سه کارگاه 
آموزشی جهت توانمندسازی تیم های درمانی اضطراری، برگزاری 2 دوره آموزش پرستاری 
در بحران و برگزاری 2 جلسه کمیته درمان و تدریس دوره های تکمیلی و تخصصی و تربیت 

مربی از جمله اقدامات هلال احمر طی 9 ماه امسال بوده است.
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رییسکلبیمهمرکزیاعلامکرد

بخشودگی جرایم بیمه شخص ثالث
 از ابتدای بهمن ماه

 رییس کل بیمه مرکزی گفت: از اول بهمن ماه به افرادی که فاقد بیمه شخص ثالث 
هستند، فرصت یک ماهه داده می شود تا بدون پرداخت جریمه خودروهای خود را بیمه 

کنند. 
»غلامرضا سلیمانی« روز دوشنبه در نشستی خبری به بخشودگی جرائم رانندگانی 
که بیمه شخص ثالث را انجام نداده اند، اشاره کرد و گفت: حدود 22 میلیون خودرو در 
کشور تردد دارند که 20 میلیون از آنها تحت پوشش بیمه شخص ثالث بوده و دو میلیون 

خودرو فاقد بیمه هستند که امکان وقوع حوادث و وارد آمدن خسارات وجود دارد.
وی اظهار داشت: برای تشویق افرادی که فاقد بیمه نامه شخص ثالث هستند، قرار 
است که از اول بهمن امسال یک ماه فرصت داده شود، تا همه فاقدان بیمه شخص ثالث 

بدون پرداخت جریمه بتوانند خودروهای خود را بیمه کنند.
سلیمانی اضافه کرد: همچنین 11 میلیون موتورسیکلت در کشور تردد کنند که تنها 
دو میلیون از آنها دارای بیمه شخص ثالث بوده و بقیه فاقد بیمه نامه هستند که قرار شده 

است آنها نیز از ابتدای بهمن امسال از بخشودگی بیمه شخص ثالث برخوردار شوند.
از  برخورداری  برای  موتورسیکلت  دارندگان  یادآورشد:  مرکزی  بیمه  کل  رییس 
ماشین آلات  داد:  ادامه  وی  دارد.  فرصت  ماه  سه  تا  ثالث  شخص  بیمه  بخشودگی 

کشاورزی نیز از بخشودگی جرایم بیمه شخص ثالث برخوردار می شوند.
سلیمانی افزود: تا کنون بیش از 150 هزار ماشین آلات کشاورزی تحت پوشش بیمه 

شخص ثالث قرار گرفتند اما هنوز تعداد زیادی از آنها فاقد بیمه نامه هستند.
رییس کل بیمه مرکزی تصریح کرد: به این دسته از دارندگان ماشین آلات کشاورزی نیز 

از ابتدای بهمن ماه مهلت داده شده است تا از این بخشودگی برخوردار شوند.
وی گفت:  در سانحه هوایی اخیر بیش از 170 نفر از اتباع کشورهای مختلف جان 
باختند، این در حالی است که سالیانه در کشور ما حدود 17 هزار نفر در جاده ها کشته 

شده، 330 هزار نفر زخمی و 400 هزار نفر معلول می شوند.
آخرینوضعیتتاسیسبیمههمگانیحوادثطبیعی

رییس کل بیمه مرکزی درباره تاسیس صندوق حوادث طبیعی گفت: ایران جزو کشور 
حادثه خیز جهان بوده و بنابراین تاسیس این صندوق اهمیت بسیار زیادی برای کشور 
دارد. سلیمانی به وقوع سیل اخیر در جنوب کشور و به ویژه استان سیستان و بلوچستان 
اشاره کرد و افزود: خسارات زیادی به شهرها و روستاها و مزارع و بخش های مختلف 
وارد کرده است.  وی ادامه داد: باید سیستم و ساز و کاری ایجاد شود تا روند پرداخت 
خسارت به آسیب دیدگان حوادث طبیعی نظیر سیل، زلزله و خشکسالی شتاب بگیرد.
رییس کل بیمه مرکزی با بیان اینکه تاسیس این صندوق در دولت و مجلس شورای 
اسلامی تصویب شده است، اضافه کرد: شورای نگهبان نسبت به این مصوبه، ایراداتی 
را وارد کرده است. وی ادامه داد: به نظر می رسد اشکالات وارده، رفع شده و تا پایان 
امسال شاهد راه اندازی این صندوق باشیم. سلیمانی ادامه داد: با تشکیل این صندوق 
حداقل 30 میلیون واحد مسکونی در سراسر کشور در طی یک دوره کوتاه تحت پوشش 
بیمه قرار خواهد گرفت. وی افزود: 50 درصد حق بیمه را دولت و بقیه را مردم پرداخت 
خواهد کرد که رقم آن زیاد نیست. رییس کل بیمه مرکزی ادامه داد: در گام بعد علاوه 

بر واحدهای مسکونی، واحد های تجاری نیز تحت پوشش بیمه قرار خواهند گرفت.
پرداخت۳میلیاردتومانکمکبهحادثهدیدگانکرمان

رییس کل بیمه مرکزی درباره پرداخت غرامت به جان باختگان کرمان نیز گفت: برای 
پرداخت غرامت این جان باختگان بیمه ها مسوولیتی نداشتند اما بیمه ایران سه میلیارد 
تومان در اختیار استانداری قرار داد تا به عنوان کمک به بازماندگان این جان باختگان 
پرداخت شود.  سلیمانی ادامه داد: ما هیچ اطلاعی از تعداد قربانیان این سانحه نداریم.

پرداختخسارتاغتشاشاتآبانماه
 رییس کل بیمه مرکزی درباره پرداخت خسارت به بانک ها و واحدهای تجاری آسیب 
دیده در نتیجه اغتشاشات آبان ماه، گفت: آن دسته از بانک ها و مراکز تجاری که علاوه بر 

بیمه آتش سوزی، دارای بیمه نامه آشوب نیز بودند مدارک خود را ارائه کردند.
 وی ادامه داد: برخی از این واحدها خسارات خود را دریافت کرده اما بقیه آن ها در 
اینکه هنوز رقم دقیق پرداخت  با بیان  ارزیابی خسارت قرار دارد. سلیمانی  مرحله 
خسارت مشخص نشده است، گفت: پیش بینی می شود که حداکثر حدود 40 میلیارد 

تومان برای این واحدهای آسیب دیده خسارت پرداخت شود.
 

رئیسشورایعالیکانونصرافان:

مردم به ارز اعتماد کردند
رئیس شورای عالی کانون صرافان معتقد است که مدیریت مناسب بازار ارز و اعتماد 

مردم به تهیه ارز مورد نیاز خود از مهم ترین علائم ثبات بازار ارز بوده است.
بازار ارز در روزهای اخیر با وجود حوادث و اتفاقاتی که روی داد، مقاومت خوبی از 
خود نشان داد و این تحولات نتوانست معادلات ثبات را در بازار ارز بهم بزند. در این 
زمینه کامران سلطانی زاده در گفت وگو با ایسنا، درباره ایستادگی قیمت ها در بازار ارز 
با بیان اینکه ما هم خودمان خیال مان راحت بود، اظهار کرد: تصمیمیاتی که به صورت 
زنجیره وار گرفته شد، سبب شد بازار ارز در مقابل این گونه اتفاقات مقاومت بیشتری 
داشته باشد. همانطور که در تنش های قبلی نیز شاهد تغییر قابل توجه قیمت دلار 
نبودیم. وی افزود: پاسخی که ایران به جنایت آمریکا داد، کار بزرگی بود و با وجود اینکه 
مراجعه به صرافی ها توسط مردم بیشتر شده، بازار ارز آرام است و تغییر قابل توجهی 
در قیمت ها دیده نمی شود. رئیس شورای عالی کانون صرافان دلیل این موضوع را 
مدیریت خرید ارز توسط مردم دانست و گفت: در حال حاضر هر کسی برای خودش 
خرید می کند و شاهد سفته بازی و قاچاق ارز نیستیم و همین امر سبب شده ثبات نسبی 
در بازار حاکم باشد. سلطانی زاده با تاکید بر اینکه بانک مرکزی عملا دخالتی در بازار ارز 
ندارد، تصریح کرد: ارزی که به بازار می آید، ارزی است که از بازگشت ارز صادرکنندگان 
برمی گردد و ارز از این طریق به بازار، تزریق  شده است. وی افزود: آمارهایی که بانک 

مرکزی از صادرات ارزی می دهد، دقیقا در بازار مشهود است.
به گفته رئیس شورای عالی کانون صرافان، اگر ارز از طریق سامانه نیما وارد چرخه 

رسمی بازار شده، یعنی مدیریت درست بوده و نیازی به ورود بانک مرکزی نیست.
سلطانی زاده خاطرنشان کرد: به این ترتیب، همان ارزی که در بازار به صورت موجود، 
توسط صرافی ها خریداری می شود، به بازار برمی گردد و می توان گفت که این چرخه 
سالم است. وی با بیان اینکه در حال حاضر شاهد سفته بازی و جمع آوری و خروج ارز 
نیستیم، اظهار کرد: با این حوادثی که در چند روز اخیر داشتیم، شاهد جهش ارزی 
نبودیم؛ بنابراین بازار ارز بازار آرامی است و تنش هایی که بوده نتوانسته بازار را بهم بزند. 

این در حالی است که در چند روز اخیر مردم هم متقاضی خرید ارز بوده اند.
بخواهند  زمانی  اینکه هر  بر  اعتماد در مردم مبنی  سلطانی زاده معتقد است که 

می توانند ارز خود را تهیه کنند، مهم ترین عامل ثبات ارزی بوده است.

درمراسمامینالضربمطرحشد

انتقاد ناطق نوری از خصولتی شدن دستگاه ها
 عضو مجمع تشخیص مصحلت نظام ضمن انتقاد از اجرا نشدن درست دستور رهبر 
معظم انقلاب درباره خصوصی شدن دستگاه ها انتقاد کرد و گفت: ضرر خصوصی شدن 

نادرست دستگاه های دولتی 100 درصد بدتر از دولتی بودن آن هاست.
حجت الاسلام و المسلمین »ناطق نوری« روز دوشنبه در مراسم امین الضرب که در 
تالار وحدت برگزار شد، گفت: خوسته رهبر معظم انقلاب درباره اصل 44 قانون اساسی 
و خصوصی سازی آنگونه که باید، موثر واقع نشد و اگر هم انجام شد، خصوصی سازی 

نشد بلکه خصولتی شد که ضرر آن از 100 درصد دولتی بودن بدتر است.
وی تصریح کرد: اگر دستگاه ها در سیستم دولتی بود، بر آن نظارت می شد و مشمول 
قواعد دولتی بود؛ اما وقتی خصولتی می شود همچون شیر بی یال و دمی است که 
از آن سوء استفاده می شود، و دیدیم که چه شد. ناطق نوری خاطرنشان کرد: از آغاز 
جمهوری اسلامی و سال های ابتدایی و دهه 60 من و دوستان معتقد بودیم که کار 
کشور و اداره بخش های مختلف باید به دست مردم انجام شود و دولت باید برنامه ریز،  
هدایتگر،حمایتگر و نظارتگر خوبی باشد و بتواند تولید و سرمایه گذاری داخلی کشور 
را از طریق مالیات اداره کند. وی ادامه داد: متاسفانه نگاه چپ گرایانه برخی مسوولان 
در دولت های مختلف موجب فاصله گرفتن کشور از این تفکر و نهایتا دلسردی شد. 
ناطق نوری با تاکید بر اینکه باید از تجربه دنیا استفاده کرد، افزود: نباید از صفر شروع 
کنیم تا 100 سال دیگر به تجربیات جدید دست یابیم. دنیا سالیان پیش تجربه کرده و 
صرف اینکه چون نامسلمان هستند، نباید از تجربیاتشان استفاده کرد اصلا عقلانی و 
اسلامی نیست. عضو مجمع تشخیص مصحلت نظام خطاب به کارآفرینان حاضر در 
جمع گفت: باید به شما دستمریزاد گفت که با تمام رویه های غلط اداری و بی مهری ها 
باز هم ایستاده اید و می ایستید. وی ضمن انتقاد از رویه بروکراسی حاکم بر کشور گفت: 
مردم باید یک جا مراجعه کنند، نه اینکه  مردم را سرگردان و خسته کنیم و در نهایت 

بگوییم چرا مردم اینطور هستند.

و  نیست  واقعی  ایران هنوز  در  ارز  قیمت  مرکزی گفت:  بانک  ارزی  اسبق  معاون 
بررسی ها نشان می دهد احتمال تخلیه حباب این بازار و حرکت قیمت ارز به سمت 

واقعی شدن بیشتر از احتمال رشد قیمت هاست.
 سید کمال سید علی در گفتگویی در پاسخ به این سئوال که بازار ارز ایران در ماه های 
باقیمانده از سال به کدام سو حرکت خواهد کرد؟ گفت: پیچیدگی های سیاسی در 
ایران بسیار بالاتر از قبل است از این رو نمی توان بازار ارز را به صورت مجرد و بدون توجه 
به پیچیدگی های سیاسی مورد بررسی قرار داد از این رو قطعیتی در این حوزه وجود 

ندارد اما آنچه مسلم است اینکه بازار ارز از منظر اقتصادی، درگیر بحران و چالشی جدی 
نیست و انتظار واقعی و مبتنی بر داده های اقتصادی حرکت دلار به سمت واقعی شدن 

است.
 وی در پاسخ به این سئوال که قیمت واقعی دلار چقدر است؟ گفت: بی تردید نمی توان 
قیمتی ثابت را برای دلار ارائه داد اما آنچه مهم است اینکه با توجه به فشارهای سیاسی، 
موضوعاتی نظیر پیوستن یا عدم پیوستن به FATF و ... نمی توان در این خصوص اعلام 
دقیقی داشت اما بررسی ها نشان می دهد قیمت دلار پایین تر از قیمت کنونی در بازار 

است و بی تردید حل مشکلات سبب می شود این وضعیت بهبود یابد.
 وی در جواب این پرسش که مفاد پیش بینی شده در بودجه تا چه حد می تواند زمینه 
را برای رشد دلار فراهم نماید؟ گفت: به نظر نمی رسد عوامل اقتصادی کنونی تاثیری 
بر بازار دلار داشته باشد البته باید به این نکته توجه داشت که دلار در شرایط کنونی 
با مدیریت ویژه بانک مرکزی نیز روبروست و به نوعی بانک مرکزی با پایین نگه داشتن 
تقاضا و خارج کردن تقاضاهای غیر معمول از بازار مانع از سفته بازی در بازار ارز می شود. 

این اتفاق، اتفاق مهمی است که نباید آن را از نظر دور داشت.
 وی با اشاره به اینکه ثبات اقتصادی و پایدار شدن شاخص ها خود می تواند زمنیه را 
برای آرامش بیشتر بازار ارز فراهم کند، گفت: این اتفاق مهم در صورتی محقق می  ود که 
فشارهای سیاسی نیز تا حدی کاهش یابد چرا که برآوردها حاکی از آن است که اقتصاد 
ایران در شرایط کنونی به شدت تحت فشارهای سیاسی و خارجی نظیر تحریم هاست، 
اگر تا قبل قیمت نفت به عنوان یک عامل برونزا اقتصاد را تحت تاثیر قرار می داد، امروزه 
تشدید تحریم ها به عنوان عامل برونزا اقتصاد را تحت فشار گذاشته است اما بی تردید 
تلاش برای عادی سازی و حل مشکلات از طریق دیپلماتیک می تواند زمینه بهبود 

وضعیت را مهیا کند.
 همتی، رییس کل بانک مرکزی نیز پیش از این تاکید کرد که تمامی ابزارهای لازم برای 
حفظ آرامش بازار ارز به کار گرفته می شود. وی پیش بینی کرد که کاهش قیمت ها در 

بازار ارز تا زمان واقعی شدن ادامه خواهد یافت.
چهزمانیانفجارقیمتیرخمیدهد؟

 وی در پاسخ به این سئوال که چرا با شدت گرفتن هر هیجان سیاسی، شایعاتی در 
خصوص انفجار قیمت ارز به گوش می رسد، گفت: رفت و برگشت مکرر قیمت ها نشان 
می دهد همان سکانی که شایعات را مطرح می کنند،  تلاش عملی نیز به کار می بندند 
تا قیمت را بالا ببرند اما چرا هر بار به در بسته می خورند و کارشناسان نیز می گویند قیمت 

ارز رشد انفجاری ندارد؟
 وی در توضیح این مطلب ادامه داد: این پیش بینی ها مبنای کارشناسی دارد، انفجار 
قیمتی زمانی رخ می دهد که قیمت عقب ماندگی بالایی نسبت به رشد تورم داشته 
باشد. به عبارت دیگر وقتی قیمت ها دارای حباب منفی باشد و قیمت دلار به عنوات 
مثال از ارزش واقعی آن کمتر باشد از یک سو تقاضا برای خرید این کالا افزایش می یابد 

و از سوی دیگر هم در بزنگاه های خاص با رشد شدید قیمت روبرو می شوند.
 وی گفت: با توجه به اینکه قیمت ها در بازار ارز در شرایط کنونی اتفاقا بالاتر از واقعیت 
اقتصادی است، از این رو احتمال انفجار قیمت ارز وحود ندارد. به این ترتیب انتظار 
انفجار قیمت ارز انتظاری منطقی نیست و بازار ارز در همین شرایط سال پرنوسان 98 

را به پایان خواهد برد.

سیدعلی: قیمت واقعی دلار پایین تر از قیمت فعلی است

چرا دیگر احتمال انفجار قیمت ارز وجود ندارد؟

بخشی از مشکلات خودروسازی کشور در سایت ها و خطوط 
تولیدی رشیه دارد که بدون کمترین توجیه اقتصادی در شهرهای 
مختلف راه اندازی شده و همچون فرزندانی ناخوانده هزینه های 

زیادی را به خودروسازان تحمیل می کنند.
صنعت خودرو از اهمیت بالایی برخوردار است و سهم قابل 
توجهی در اقتصاد کشور چه از نظر اشتغال و چه از نظر حجم 
سرمایه و... دارد. این اهمیت، در درجه اول از آنجا ناشی می شود 
که ایران دارای بازار بزرگی است که می تواند به تنهایی پذیرای 
محصولات تولید شده خودروسازان باشد. طبق آمار در کشور، 
بالغ بر 21 میلیون خودرو وجود دارد که از این میزان 1.2 آن 
خودروهای سنگین مانند اتوبوس، کامیونت، کامیون و.. است. و 

چیزی در حدود 20 میلیون خودرو سواری و وانت داریم.
همچنین،طبق برآورد کارشناسان ظرفیت بالفعل تولید روزانه 
حدود 2 میلیون دستگاه خودرو، تولید روزانه بالغ بر 10 میلیون 
رونق 60 رشته  عامل  در کشور،  و 600 دستگاه خودرو  قطعه 
فعالیت بزرگ و کوچک صنعتی مانند فولاد، پتروشیمی، لاستیک، 
شیمیایی  مواد  پوشش ها،  و  رنگ  نساجی،  شیشه،  آلمینیوم، 
و غیره ،  فروش حدود 20 درصد کل صنعت کشور،  تولید 3.6 
درصد از تولید ناخالص ملی کشور و اشتغالزایی برای بیش از 700 
هزار نفر  به صورت مستقیم و غیر مستقیم از مهمترین جنبه های 

مثبت صنعت خودرو کشور است.
اهمیت این صنعت باعث شد تا در سند چشــم انداز اهدافی 
همچون دســتیابی به جایگاه نخست صنعت خودرو منطقه، رتبه 
پنجم آسیا و رتبه یازدهم در جهان از طریق رقابت پذیری مبتنی 
بر توسعه فناوری تعیین شده است. همچنین در این سند مقرر 
شده است که در خودروهای سبک )سواری و وانت( دو میلیون 
بــرای  دســتگاه  میلیون  یک  و  داخل  بازار  بــرای  دســتگاه 
صادرات )صادرات از هر سه دستگاه یک دستگاه( تولید شود. 
بعلاوه، حداقل 50 درصــد از خودروهای سبک ساخت داخل 
با برند داخلی و 25 میلیارد دلار قطعه توسط قطعه سازان برای 
خودروهای ساخت داخل تأمین شود. در مورد صادرات نیز هدف 
این بوده است که در پایان بیست سال به ارزش شــش میلیارد 
دلار قطعه توسط قطعه ســازان به بازارهای مستقل خارجی صادر 
شود. علاوه بر موارد فوق کسب ســهم ارزش افزوده صنعت خودرو 
به میزان حداقل 4 درصد از تولید ناخالص ملی و کسب ســهم 
ارزش افزوده صنعت خودرو به میزان حداقــل 19 درصــد از ارزش 
افــزوده کل صنعت کشور از دیگر اهداف مهم سند چشم انداز 

بوده است.
شواهد حکایت از آن دارد که امروز در جایگاهی قرار داریم که 

از اهداف فوق فاصله زیادی دارند. این فاصله  خودروسازان ما 
ناشی از وجود یک سری مشکلات جدی است.

واقعیت این است که، صنعت خودروسازی، علیرغم جنبه های 
مثبت با چالش ها و مشکلاتی همچون نبود رقابت، دولتی بودن و 
یا نبود بخش خصوصی واقعی، انحصار، سیاستگذاری ها و قیمت 
گذاری های دستوری، کمبود و یا نبود سرمایه گذاری مستقیم 
خارجی، ضعف دانش فنی، عدم سرمایه گذاری در بخش تحقیق 
و توسعه، پایین بودن بهره وری، نوسانات نرخ ارز و مواردی از این 

دست رو به رو است.
یکی از مشکلات اصلی خودروسازان تصمیم گیری هایی است 
که خارج از چارچوب های قواعد بازار بوده و هزینه های زیادی را 
بر آنها تحمیل می کند. راه اندازی خطوط تولید  در استان های 
مختلف از این دست تصمیم گیری ها است. این امر بیش از هر 
چیز ناشی از ماهیت غیر خصوصی و در نتیجه مدیریت دولتی، به 

ویژه  در خودروسازان بزرگ کشور است.
هر کدام از دو خودروساز بزرگ  )ایران خودرو و سایپا( در شهرهای 
مختلف کشور دست به احداث کارخانه زده و خط تولید راه اندازی 
کرده اند.  البته در این میان سهم ایران خودرو بیشتر از سایپا است 
و این خودروسازی در شهرهای مختلفی همچون کرمانشاه، تبریز، 

مشهد و غیره دارای سایت تولید است.
در جدول زیر، به عنوان نمونه حجم تولید ایران خودرو،برابر 

است.  آمده  جاری  سال  فروردین  از  موجود  آمارهای  آخرین  با 
همچنین آمار مربوط به سال قبل از آن جهت مقایسه ارائه شده 
است. همانطوره که مشاهده می شود در مجموع ایران خودرو، به 
غیر از سایت مرکزی خود، در 6 سایت دیگری در خراسان، تبریز، 
مازندران، فارس، کرمانشاه و همچنین در سایت خودروسازی فردا 

خودرو تولید می کند.
داده ها نشان می دهد که در فروردین سال 1397 حدود 45.10 
و  ایران خودرو در سایت مرکزی  تولیدات سواری  از کل  درصد 
مابقی در سایت های دیگر  تولید شده است. این مقدار برای سال 
1398 به 49 درصد رسیده است که نشان از کاهش تولید در 
سایت های شهرستان و افزایش تولید در سایت مرکزی دارد. البته، 
لازم به توضیح است که به طور کل تولید ایران خودرو نسبت به 
فروردین سال 1398 کاهش داشته و از 15 هزارو 153 به ده هزارو 
470 دستگاه رسیده است. بنابراین، می توان که در سایت های 

شهرستان کاهش تولید بیشتر از سایت مرکزی بوده است.
سهم ایران خودرو خراسان از 23.13 درصد به 23.31 و سهم 
رسیده  به 5.11 درصد  از 4.85 درصد  کرمانشاه  ایران خودرو 
ایران  تولیدهای  از مجموع  این دو سایت  است. درواقع، سهم 
خودرو در فروردین سال 1398 نسبت به سال گذشته کم نشده 

است.
سایر سایت ها با کاهش مواجه بوده اند. سهم ایران خودرو تبریز 

از 13.16 به 12.8 درصد، ایران خودرو مازندران از 7.57 درصد به 
5.9 درصد، ایران خودرو فارس از 3.42 به 2.5 درصد و اتومبیل 

سازی فردا از 2.57 درصد به 1.25 درصد رسیده است.
چند نکته در مورد ماهیت احداث سایت  تولید در سایر شهرهای 
کشور قابل ذکر است. نخست اینکه آیا امکان تولید محصولات 
یعنی سایت  سایر سایت ها در خود سایت مرکزی وجود دارد. 
در  خودرو  تولید  به  نیازی  دیگر  که  دارد  ظرفیت  آنقدر  مرکزی 
سایت های مستقر در شهرستان نداشته باشد. اگر چنین است 
دیگر چه نیازی به این کار و تحمیل هزینه های اضافی به تولید 

بوده است.
دیگر اینکه، آیا این سایت های تولید با انگیزه های اقتصادی 
خودروساز  بر  سیاسی  خواست  و  اراده  با  شده اند،یا  راه اندازی 
تحمیل شده اند. در این مورد کارشناسان معتقدند که هرچند 
برخی از آنها توجیه اقتصادی دارد، اما بدون شک برخی دیگر از 
خط تولیدهایی که در شهرهای مختلف راه اندازی شده اند دارای 

توجیه اقتصادی نیستند.
مورد دیگر عدم امکان تولید خودرو کامل در این سایت ها است. 
معمولًا قطعات مختلف مابین مراکز مختلف تولید در حرکت است. 
برای مثال بدنه خودرو را در جایی تولید می کنند، سپس برای سوار 

کردن سایر قطعات به مکانی دیگر انتقال می دهند.
 در نهایت اینکه با توجه به آمار فوق به نظر می رسد در شرایط 
سخت کنونی سایت های فرعی بیشتر از سایت مرکزی با کمبود 
موارد اولیه، قطعه و غیره روبه رو بوده و این نشان از آسیب پذیری 

آنها  در برابر مشکلات و چالش های اقتصادی است.
واقعیت این است که صنعت خودرو از جمله صنایعی است که در 
بیشتر کشورهای در حال توسعه، مشمول سیاست های حمایتی 
بوده است. ایران نیز از این قاعده مستثنی نبوده و از زمان تأسیس 
سیاست های  از  مجموعه ای  خودروسازی  کارخانه های  اولین 

حمایتی بازاری و غیربازاری در مورد آن اتخاذ شده است.
بدون شک، هدف از تمام این حمایت ها کمک به صنعت خودرو 
به منظور تکامل اقتصادی و تجاری برای حرکت از مرحله مونتاژ 
بر این است  باور کارشناسان  به ساخت و صادرات بوده است. 
نه  خودرو  صنعت  شده،  انجام  سیاستگذاری های  علیرغم  که 
تنها قادر به عبور از مرحله ی مونتاژ به ساخت نشده است، بلکه 
حتی در سایه ی حمایت های شدید، قادر به برآورد نیاز داخلی 
این عدم موفقیت  از دلایل اصلی  یکی  نبوده است. شاید  نیز 
تصمیم گیری های غیر اقتصادی و تحمیل آن بر صنعت خودرو 
سازی باشد که از مصادیق بارز آن ظهور قارچگونه خطوط تولید 

فرعی در شهرهای مختلف است.

بایدجلویظهورخطوطتولیدفرعیدرشهرهایمختلفگرفتهشود

خودروسازی و فرزندهای ناخوانده

مشاور رییس سازمان بورس در امور بین الملل و جذب سرمایه گذاری خارجی گفت: در چند وقت اخیر دستورالعملی را در زمینه 
بین المللی شدن بازار سرمایه در دستور کار قرار دادیم؛ در این زمینه برنامه اصلی سازمان بورس ایجاد ارتباط با دنیا و فعالان بازار 

سرمایه است که آن را اجرایی خواهیم کرد.
»بهادر بیژنی« افزود: سرمایه گذاران خارجی که در بازار ایران اقدام به سرمایه گذاری می کنند با دید بلندمدت وارد این بازار می شوند، 

که این موضوع یکی از ویژگی های مهم ورود سرمایه گذاران خارجی در بازار سرمایه ایران محسوب می شود.
وی به تنش های اخیر مابین ایران و آمریکا و تاثیر آن بر ورود سرمایه گذاران خارجی در بازار سرمایه ایران اشاره کرد و با بیان اینکه 
اتفاقاتی که به صورت کوتاه مدت در کشور رخ می دهد ممکن است بر بازار تاثیرگذار باشند، گفت: اگر کسی با نگاه کوتاه مدت وارد 
بازار سرمایه شده باشد تحت تاثیر این اتفاقات قرار می گیرد و به سرعت با ضرر و زیان های متحمل شده اقدام به خروج از این بازار 
خواهد گرفتاما افرادی مانند سرمایه گذاران خارجی که با دید بلندمدت وارد این بازار می شوند به دلیل اتفاقات رخ داده از این بازار 
خارج نمی شوند به همین دلیل با توجه به تنش های اخیر تغییری در ارزش سرمایه گذاری خارجی بازار سرمایه ایران رخ نداده است.

بیژنی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاران خارجی با این تصور  وارد بازار ایران نمی شوند که به سرعت و در واکنش به اتفاقات ناگهانی 
اقدام به خروج از بازار بگیرند، اظهار داشت:  اتفاقات رخ داده در چند وقت اخیر همه را متاثر کرد، اما زمانی که بحث سرمایه گذاری 
در بازار سهام ایران  برای یک سرمایه  گذار خارجی مطرح می شود با دید دراز مدت وارد بازار می شود، این چند وقت که باازر را مورد 
نظارت قرار دادیم شاهد بودیم که بیشتر سرمایه گذاران داخلی بودند که از ترس ضرر و زیان به سرعت اقدام به خروج سرمایه های خود 

از بازار گرفتند و زمینه ریزش سنگین شاخص بورس در بازار را فراهم کردند.
مشاور رییس سازمان بورس اظهار داشت: سرمایه گذاران خارجی افقی را برای سرمایه گذاری در بازارهای ایران متصور هستند، به 

همین دلیل در اتفاق اخیر شاهد خروج سرمایه گذاران خارجی از این بازار و کاهش ورود نقدینگی در این بازار نبوده ایم.
وی با بیان اینکه جذب سرمایه گذاران خارجی بخشی از روند بین المللی شدن بازار سرمایه محسوب می شود، خاطرنشان کرد: در 
چند وقت اخیر دستورالعملی را در زمینه بین المللی شدن بازار سرمایه در دستور کار قرار دادیم که در این زمینه برنامه اصلی سازمان 
بورس ایجاد ارتباط با دنیا و فعالان بازار سرمایه است که آن را اجرایی خواهیم کرد. بیژنی خاطرنشان کرد: از زمان تغییر و تحول در 
سیستم حکومتی آمریکا تلاش خود را در راستای بین المللی شدن بازار سرمایه قرار دادهایم، مهمترین اقدام ما در این زمینه تصویب 

مقرره ایی به منظور تسهیل سرمایه گذاری خارجی در ایران و بین المللی شدن بورس ایران بود.

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: امروز شاهد تکرار چند باره تحریم صنعت فولاد ایران توسط آمریکا هستیم، این امر نشانه 
اقتدار کشورمان است.

»خداداد غریب پور« در جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد ایران که در مرکز همایش های برج میلاد برگزار شد، افزود: بیش از 75 درصد 
توانمندی فولاد کشور در ظرف 20 سال اخیر محقق شده و این روند در چارچوب افق چشم انداز 1404 تداوم دارد.

آمارها نشان می دهد در 9 ماهه امسال بیش از 5.2 میلیون تن صادرات فولاد انجام شد که در مقایسه با دوره مشابه پارسال رشد 19 
درصدی را ثبت کرد. به گفته رییس هیات عامل سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران ) ایمیدرو(، امروز 95 درصد آب 
در صنعت فولاد در حال بازیافت است، تولید گازهای گلخانه ای این صنعت کاهش یافته و رویکرد به سمت بومی سازی تشدید شده 
و نهضت ساخت داخل تداوم دارد. وی ضرورت گردآوری اطلاعات در ارتباط با ماشین آلات وتجهیزات مورد نیاز در صنعت فولاد، به 

همراه بانک داده هایی دقیق در زمینه تامین کنندگان از نظر قطعات تولیدی را مورد تاکید قرار داد.
غریب پور ضمن یادآوری اینکه مسایل مربوط به صنعت فولاد ابهام دارد، گفت: راه جدیدی برگزیده شده، خودکفایی و ساخت داخل 

و در واقع بومی سازی در این بخش می خواهد شکل بگیرد، بنابراین مسایل آن ناآشناست نه نسبت به واحد ها شناخت وجود دارد.
وی اضافه کرد: امروز 500 میلیون یورو در قالب تامین نیازمندیهای فولاد سازان از یک سو و تامین کنندگان از جهت دیگر با امضای 

تفاهمنامه بین طرفین کلید می خورد که در واقع بستری برای بومی سازی محسوب می شود.
تفاهمنامه همکاری بین ستاد توسعه اقتصادی دیجیتال معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، دانشگاه تهران و فولاد مبارکه 
در حاشیه این جشنواره به امضا رسید. غریب پور اضافه کرد: سازمان ایمیدرو به عنوان یک سازمان توسعه ای ساختار تشکیل داده 
و مشخصه آن به عنوان یکی از سیاست های تولیدی ، ایجاد ساخت داخل است. وی ضمن نقد عملکرد جزیره ای در بخش های 
مختلف، گفت: ضرورت دارد تا عملکرد پروژه ای تبدیل به پروسه شود و اکنون انجمن تولید کنندگان فولاد ایران برنامه رویکرد به 
ساخت داخل را به عنوان یک جریان همیشگی دنبال می کند و این مهم در تشکل های دیگر نیز باید تحقق یابد. رییس هیات عامل 
ایمیدرو خاطرنشان ساخت: اکنون میزان ارزبری صنعت فولاد به ازای هرتن 80 دلار است و باید با سیاست تشویقی برای شرکت های 
تولید کننده، قطعه سازان در ساخت قطعات بومی، شرکت های دانش بنیان و نیز دانشگاه هایی که ارتباط بیشتری با صنعت دارند، 
میزان ارزبری را کاهش داد که این مهم در آمارهای سالیانه روند نزولی تا مرحله صفر رسیدن ادامه یابد.ایران اکنون در بین 10 فولاد 

ساز جهان جای دارد و پارسال حدود 25 میلیون تن شمش فولادی تولید کرد و امسال انتظار می رود به 26 تا 28 میلیون تن برسد.  

مشاوررییسسازمانبورس:

بورس ایران بین المللی می شود
معاونوزیرصنعت،معدنوتجارت:

 تکرار چندگانه تحریم صنعت فولاد نشانه اقتدار ایران است

آگهیموضوعماده۳قانونوماده1۳آئیننامهقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیواراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
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اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض،دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد/1869ز
تاریخانتشارنوبتاول:۹۸/10/0۹
تاریخانتشارنوبتدوم:۹۸/10/۲۴
محمدسلیمانی-رئیسثبتاسنادواملاک

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

اگهیمفقودی)نوبتاول(
بدین وسیله به اطلاع می رساند: شرکت سپید سنگ قشلاق به شماره ثبت 5796 طی نامه شماره 7631 مورخ 98/2/29 اعلام نموده که پروانه بهره برداری شماره 623/د مورخ 78/2/19 )شناسه 511/د تاریخ 78/2/14 و طرح بهره برداری 5623/ج تاریخ 

77/11/20( آن شرکت مفقود و تقاضای صدور پروانه بهره برداری المثنی نموده است. لذا مراتب طی دو نوبت و به فاصله 15 روز آگهی می شود، چنانچه هر شخص اعم حقیقی یا حقوقی نسبت به حقوق مربوط به پروانه یاد شده ادعایی دارند با در دست داشتن مستند ادعا 
حداکثر تا تاریخ 15 روز پس از انتشار به سازمان صنعت معدن تجارت استان قم مراجعه نمایند. در غیر اینصورت بعد از انقضای مهلت مذکور نسبت به صدور پروانه اقدام خواهد شد.
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گامبلندکاراتهکاهادرمسیرتوکیو

 علیپور در یک قدمی کسب سهمیه
 رزیتا علیپور با کسب مدال طلای رقابتهای لیگ جهانی شیلی، در یک قدمی 

کسب سهمیه المپیک قرار گرفت.
برپایه این گزارش، فدراسیون جهانی تکواندو در فاصله کمتر از 12 ساعت از پایان 
نخستین دوره رقابتهای لیگ جهانی در شیلی، امتیازات کاراته کاها را در رنکینگ 
المپیکی منظور کرد که نمایندگان کشورمان با کسب 5 مدال طلا جایگاه خود را 
تثبیت کرده و کاراته کای وزن 61- کیلوگرم تیم بانوان خود را به یکقدمی کسب 

سهمیه رساند.
در رنکینگ جدید المپیکی سارا بهمن یار کاراته کای گیلانی با وجود شکست در 
دیدار رده بندی و نرسیدن به مدال، 195 امتیاز به داشته های خود افزود و با 4595.5 
امتیاز با یک پله صعود به رتبه چهارم رفت و جایگاه خود را ارتقا بخشید. در همین وزن 

طراوت خاکسار با 4147.5 امتیاز همچنان رتبه هفتم را دارد.
در وزن 61- کیلوگرم بانوان رزیتا علیپور با کسب مدال طلا در شیلی و 495 امتیاز، 
جمع امتیازات خود را به عدد 4297.5 رساند و با دو پله صعود به مکان پنجم رسید. 
وی برای کسب سهمیه به 300 امتیاز دیگر نیاز دارد. البته که باید این جایگاه را برای 

خود در مسابقات بعدی حفظ کند.
در وزن 61+ کیلوگرم نیز حمیده عباسعلی با کسب طلا و 495 امتیاز آن، 4867.5 
امتیازی شد و جایگاه خود را در مکان پنجم تثبیت کرد. وی تنها 38 امتیاز با نفر 

چهارم فاصله دارد.
در بخش مردان، بهمن عسگری در وزن 75- کیلوگرم با 6712.5 امتیاز رتبه 
نخست جدول را در اختیار دارد و فاصله خود را »لوئیجی بوسا« ایتالیای نفر دوم این 

وزن به عدد 742 رساند.
در وزن 75+ کیلوگرم سجاد گنج زاده و ذبیح الله پورشیب با کسب مدال طلا جایگاه 

خود را به ترتیب با 4107.5 و 7515 رتبه های دوم و سوم را در اختیار دارند.
براساس اعلام فدراسیون جهانی در تاریخ 13 خرداد 99 )2 ژوئن 2020( با راهیابی 
پنج نفر نخست هر رده وزنی به بازی های المپیک 2020 به کار خود خاتمه خواهد 

داد تا در مجموع 32 نفر از طریق سهمیه رنکینگ راهی المپیک 2020 شوند.
کاراته کاهای ایران امروز شیلی را به مقصد فرانسه ترک می کنند تا پس از برگزاری 

یک اردوی یک هفته ای در رقابتهای لیگ جهانی پاریس به روی تاتامی بروند.

حضوردرتیمملیقطعیمیشود؟

چالش باشگاه سپاهان برای انتخاب جانشین 
امیر قلعه نویی

 در صورتی که امیر قلعه نویی به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال انتخاب شود، 
مسئولان باشگاه سپاهان با چالش بزرگی برای انتخاب جانشین وی مواجه خواهند 
بود. سرمربی تیم ملی فوتبال ایران هنوز مشخص نشده است و بررسی ها و مذاکرات 
با گزینه های مختلف ایرانی ادامه دارد. علی دایی، امیر قلعه نویی و یحیی گل 
محمدی  گزینه های داخلی نشستن روی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران بودند که 
با گذشت زمان، به نظر می رسد قلعه نویی سرمربی فعلی سپاهان شانس بیشتری 
نسبت به گزینه های دیگر دارد. این در حالی است که گفته می شود قلعه نویی شروط 
خود را برای نشستن روی نیمکت تیم ملی فوتبال ایران اعم از مسائل مالی و انتخاب 
اعضای کادرفنی را هم اعلام کرده است. مسعود تابش مدیرعامل باشگاه سپاهان 
که با توجه به این اتفاق، سکوت رسانه ای کرده است جلسات متوالی با قلعه نویی 

داشته است اما هنوز مشخص نیست آیا تن به جدایی این مربی خواهد داد یا خیر.
باشگاه سپاهان که در کورس قهرمانی نوزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر به سر 
می برد، در صورت جدایی امیر قلعه نویی با چالش بزرگی مواجه خواهد شد و باید 
فردی را جایگزین قلعه نویی کند که این تیم را در این جایگاه حفظ کند. سپاهان که 
در دو سال گذشته با امیر قلعه نویی مجددا در جمع مدعیان قهرمانی قرار داشته 
است، احتمالا با جدایی وی مجددا وارد دورانی خواهد شد که نتایج خوب دو فصل 

اخیر را تحت تاثیر قرار بدهد. 

علیشفیعی:

تیم ملی والیبال نیاز به حمایت دارد
 سرعتی زن تیم ملی والیبال پس از صعود ایران به المپیک گفت: تیم ملی در ادامه 

راه نیاز به حمایت و رسیدگی دارد.
علی شفیعی پس از صعود تیم ملی والیبال برای دومین بار به المپیک گفت: خدا 
را شکر مسابقات انتخابی المپیک با قهرمانی تیم ملی ایران همراه شد و جواز حضور 
در المپیک توکیو را به دست آوردیم. خوشحالم که در این موفقیت سهیم بودم و به 
تیم ملی کمک کردم. گام نخست را برداشتیم و تیم ملی در ادامه راه نیاز به حمایت 

و رسیدگی دارد.
سرعتی زن تیم ملی والیبال تاکید کرد: تیم باید با ذهنی آرام و تمرکز صد درصدی 
خودش را برای المپیک آماده کند و هیچ دغدغه ای نداشته باشد. تمام ورزشکاران 
باید در شرایطی آرام ورزش کنند و تنها دغدغه آنها ورزش باشد اما فعلا اینطور نیست 
و امیدوارم کم کم به سمتی حرکت کنیم که ورزشکاران دغدغه ای جز ورزش نداشته 

باشند.
وی ادامه داد: خوشحالم در شرایطی که مملو از خبرهای بد و منفی است توانستیم 
هرچند کم اما خنده را روی لب  هموطنان مان بنشانیم. مردم تمام انگیزه ما هستند 
و برای خوشحالی آنها می جنگیم. در بسیاری از مواقع انرژی مثبت مردم در لحظه 
های سخت به داد تیم ملی رسیده است. قطعا عبور از شرایط سخت به خاطر 

دعاهای مردم و پدران و مادران این سرزمین است.

دلیلاصلیجداییناگهانیشماره10؛

»یحیی« احمدزاده را نمی خواست
 قرارداد شماره 10 پرسپولیس با این باشگاه در شرایطی فسخ شد که گزینه اصلی 
هدایت سرخپوشان نظری روی این بازیکن نداشت و مسوولان باشگاه هم به همین 

خاطر تصمیم به قطع همکاری با این بازیکن گرفتند.
سوی  از  ناگهانی  طور  به  پرسپولیس  فوتبال  تیم  شماره 10  احمدزاده  فرشاد 

مسوولان به باشگاه فراخوانده و قراردادش به طور توافقی با سرخپوشان فسخ شد.
این در حالی بود که »گابریل کالدرون« سرمربی پیشین پرسپولیس پیش از ترک 
ایران فهرستی از بازیکنان مازاد خود را در اختیار باشگاه قرار داده بود که در آن خبری 
از نام فرشاد احمدزاده نبود.  به هر حال فسخ قرارداد این بازیکن با سرخپوشان آن هم 

در شرایطی که هنوز تیم سرمربی ندارد کمی جای تعجب داشت.
در شرایطی که در حال سپری کردن روز آخر نقل و انتقالات هستیم،  تنها آدام 

همتی بود که به طور رسمی با پرسپولیس فسخ کرد.

نقلوانتقالاتزمستانیلیگبرتر؛

اوساگونا رسما به پرسپولیس پیوست
 باشگاه پرسپولیس با مهاجم نیجریه ای فصل گذشته ذوب اهن اصفهان بطور 

رسمی قرارداد بست.
به گزارش  مهر، کریستین اوساگونا مهاجم 29 ساله نیجریه ای، دیروز با عقد 

قراردادی به پرسپولیس پیوست.
اوساگونا نیم فصل دوم لیگ برتر در تیم ذوب آهن اصفهان بازی کرد و سپس به تیم 

ججو یونایتد کره جنوبی رفت.
وی سابقه بازی در تیم هایی چون راجا کازابلانکای مراکش، مشلن و وسترلو بلژیک، 

ام صلال قطر، ذوب آهن و ججو یونایتد کره جنوبی را دارد.

سعید رمضانی سرپرست تیم فوتبال 
استقلال شد

 سعید رمضانی به عنوان سرپرست جدید تیم فوتبال استقلال انتخاب شد.
سعید رمضانی پیشکسوت فوتبال ایران به عنوان جانشین ستار همدانی و سرپرست 

جدید تیم فوتبال استقلال انتخاب شد تا ازدیروز کارش را با این عنوان آغاز کند.
اسماعیل خلیل زاده رییس هیات مدیره و سرپرست مدیرعاملی باشگاه در گفت 

وگویی این خبر را تایید کرد. 
رمضانی داماد مرحوم ناصر حجازی است و سابقه بازی در تیم هایی چون استقلال 

اهواز، فولاد خوزستان، سپاهان و ذوب آهن را هم دارد.

بااعلامباشگاهپرسپولیس:

 گل محمدی سرمربی پرسپولیس شد
باشگاه پرسپولیس خبر جدا شدن گل محمدی از تیم فوتبال شهر خودرو و پیوستن 

به پرسپولیس را تایید کرد.
 به گزارش ایسنا، باشگاه پرسپولیس رسما از جدایی یحیی گل محمدی و توافقش 
با سرخپوشان تهرانی خبر داد و نوشت: در پی مذاکرات محمدحسن انصاری فرد 
و حمیداوی مالک شهرخودرو رضایت نامه یحیی گل محمدی صادر شد و گل 

محمدی بازیکن و سرمربی پرسپولیس به خانه اش بازگشت.
یحیی گل محمدی با پرسپولیس توافقاتی داشته و قرارداد رسمی امضا خواهد شد. 

دستیاران گل محمدی به کادر فنی پرسپولیس ملحق می شوند.

 تیم فوتبال امید ایران از 2 بازی نخست خود تنها یک امتیاز کسب کرده و حالا برای 
صعود نیاز به یک معجزه دارد اما سوالی که ذهن اهالی فوتبال را به خود درگیر کرده، این 

است که چرا سرنوشت تیم امید به اینجا کشیده شد؟
تیم فوتبال امید ایران در چارچوب مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا و انتخابی 
و  امتیاز شده  تنها یک  به کسب  بازی موفق  انجام 2  از  بعد  المپیک 2020 توکیو 
هم اکنون در آستانه حذف از مرحله گروهی قرار دارد. شاگردان حمید استیلی نمایش 
قابل قبولی در برابر ازبکستان داشتند و به تساوی یک بر یک دست یافتند. اما در 
گام دوم تیم امید ایران نتوانست انتظارها را برآورده کند و با نتیجه 2 بر یک مقابل کره 
جنوبی شکست خورد تا شرایطش برای صعود به دور بعدی بسیار پیچیده باشد. حالا 
ما تنها در شرایطی راهی دور دوم می شویم که چین را با تفاضل گل بالا شکست دهیم 
و امیدوار به باخت ازبکستان در جدال با کره از پیش صعود کرده باشیم. اتفاقی که رخ 

دادن آن بسیار بعید است.
ایران مانند 2 دوره قبلی حضور خود در مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا نیز در 
دیدار دوم خود شکست خورد. در سال 2013 با یک گل مغلوب استرالیا شدیم؛ در سال 
2016 با حساب 2 بر یک در برابر قطر شکست خوردیم و حالا این اتفاق در برابر کره تکرار 
شد. جالب این است که شرایط کنونی تیم امید شبیه به شرایط تیم 2013 تحت هدایت 
هومن افاضلی است. ما با یک امتیاز باید به استقبال دیدار سوم و جدال با تیم قعرنشین 
برویم و 2 تیم نخست هم مقابل یکدیگر قرار می گیرند. در آن سال ما توانستیم کویت را 
شکست دهیم اما تیمی که می خواستیم بلغزد )ژاپن(، توانست از سد استرالیای از پیش 

صعود کرده بگذرد و به مرحله بعدی برسد.
اما چرا تیم امید نتوانست در دیدار برابر کره جنوبی نمایش خوبی داشته باشد؟

همچنانگلمیزنیموگلمیخوریم
با حمید استیلی 6 دیدار تدارکاتی داشتیم که ماحصل آن یک برد، سه تساوی و 2 
باخت بود. در همه این مسابقات دروازه ما باز شد و کلین شیتی نداشتیم. در سوی مقابل 
در همه رقابت ها توانستیم به تیم های دیگر گل بزنیم. مساله ای که پیش از اعزام هم 
به آن اشاره شد اما تا اینجای کار کادر فنی نتوانسته چاره ای برای آن بیاندیشد. تیم ما 
نفرات لازم برای گلزنی به رقبا را دارد اما در ساختار دفاعی دچار مشکل است و این نقص 
همچنان هم وجود دارد. باید توجه داشته باشیم که وقتی صحبت از ساختار دفاعی 

می شود، منظور تنها مدافعان تیم نیستند و دفاع تیمی مدنظر است.

بازندهنیمهاول،برندهنیمهدوموتداعیضربالمثلنوشدارو...
در هر 2 مسابقه پیشین، ما در نیمه های اول گل خوردیم و در نیمه های دوم موفق به 
گلزنی شدیم. دلایل متعددی ممکن است در این مساله دخیل باشد اما عدم تمرکز و 
شاید آنالیز پیش از مسابقه نه چندان جالب در رقم خوردن این اتفاق تاثیر داشته است. 
در سوی مقابل در 45 دقیقه دوم همیشه بهتر کار کرده ایم و به عنوان برنده از زمین خارج 
شدیم. این نشان می دهد نسبت به اتفاقات درون زمین، کادر فنی واکنش مثبتی داشته 

است. اما در عمل این واکنش ها کافی نبوده و پنج امتیاز از کف تیم امید رفته است.
استرسوترسدرساقپایبازیکنان؛روانشناسچهمیکند؟

موضوع مشهود در این 2 مسابقه، استرس بازیکنان تیم امید بوده است. بازیکنانی که 
تقریبا همگی شان در تیم های باشگاهی خود وضعیت خوبی دارند و جزو نفرات اصلی 
به حساب می آیند. بعضی از آنها یا لژیونر هستند و یا سابقه لژیونر بودن را داشته اند. 
اما چه اتفاقی رخ می دهد که بازیکن تیم واراژدین کرواسی و ستاره سابق شهرخودرو 
نمی تواند یک توپ ساده را کنترل کند؟ سندرمی که خیلی از بازیکنان ما دچارش 
شده بودند. چند موقعیت 100 درصد در دیدار برابر ازبکستان و حتی کره به خاطر 
بی دقتی باورنکردنی مهاجمان تیم از دست رفت. علی شجاعی به جای باز کردن دروازه 
نیمه خالی، توپ را از خط عرضی به بیرون می فرستد. محمد محبی، نورچشمی مارک 
ویلموتس و عصای دست قلعه نویی در بازی اول تک به تک از دست می دهد و در دیدار 
دوم در دقیقه 40 تعویض می شود. اینها مسائلی است که باید بررسی شود. این بازیکنان 
کیفیت خود را پیش از این نشان دادند ولی حالا چه اتفاقی رخ می دهد که اینگونه به 
مشکل می خورند؟ به نظر می رسید با حضور روانشناس در کنار تیم این مشکلات به 
وجود نیاید اما اصلا اینطور نشد. ترس و اضطراب در ساق پای بازیکنان به وضوح در 

180 دقیقه اخیر دیده شد و نتیجه اش هم...
بازندهمیانهمیدان

در دیدار برابر کره جنوبی ما بازنده اکثر تقابل های میانه میدان بودیم. کره ای ها با برتری 
عددی همه چیز را در نیمه نخست به خود اختصاص دادند. هافبک های ما اما کاملا 
نظاره گر ماجرا بودند. 2 بار اجازه دادیم تا از پشت محوطه به سمت دروازه شوت زده 
شود و هر 2 توپ وارد دروازه شد. رضا دهقانی، محمد مهدی مهدی خانی و رضا شکاری 
نتوانستند در نیمه نخست انتظارات را برآورده کنند. مهدی خانی در این جام در پست 
جدید به بازی گرفته شده و اصلا نتوانسته آن بازیکنی باشد که توقع می رفت. شکاری 

نیز برعکس نیمه دوم خیلی خوبی که داشت و به دروازه حریف نزدیک شده بود؛ در 45 
دقیقه اول پر اشتباه بود و تحت تاثیر هافبک های کره. روی گل اول اشتباه فردی او در 

ارسال یک پاس ساده منجر به گل تیم حریف شد.
نبودمعراجاسماعیلی

اما در دیدار دوم به چشم آمد. فرعباسی  نه،  اول  نبود معراج اسماعیلی در دیدار 
علی رغم یک واکنش خوب در برابر کره، روی هر 2 گل مقصر بود. شوت بازیکن کره روی 
گل اول در حدی نبود که او بخواهد توپ را 2ضرب دفع کند و اگر هم در این حد بود 
نمی بایست دفع توپ این گلر مسجدسلیمانی به آن سمت می بود. معمولا دروازه بان ها 
برای جلوگیری از استفاده تیم حریف از توپ برگشتی، توپ را به سمت کناره ها دفع می 
کنند. اتفاقی که رخ نداد و گل تیم حریف از روی یک ضربه ریباند به ثمر رسید. روی گل 
دوم نیز اگر از زاویه پشت دروازه به آن نگاه کنید متوجه می شوید که فرعباسی در میانه 
دروازه نایستاده است. او متمایل به سمت راست خود شده و وقتی ضربه به سمت چپش 
زده می شود یک گام کم می آورد و توپ به تورش می چسبد. شاید اگر اسماعیلی در این 
دیدار حضور داشت اتفاقات بهتری رخ می داد. گلر 19 ساله تیم ذوب آهن که به خاطر 

مصدومیت، نتوانسته در این جام برای حمید استیلی بازی کند.
پستهایغیرتخصصی

درباره پست های غیرتخصصی در رسانه ها زیاد صحبت شده است. اینکه نبود نورافکن 
در میانه میدان کاملا محسوس است. بازیکنی که بتواند بجنگد و در عین حال شم گلزنی 
بالایی نیز داشته باشد. حضور او در کنار شکاری، زوج فوق العاده ای را می توانست بسازد. 
از طرفی دعوت نشدن عارف غلامی، حسابی قلب دفاع تیم امید را خلوت کرده است. 
گزینه های جانشین گویا آنچنان جالب توجه نبوده اند که کادر فنی تصمیم به استفاده 
از نورافکن در پست دفاع مرکزی گرفت. از مهدی خانی هم صحبت شد. محبی نیز در 
پست اصلی خود که وینگر است در دیدار دوم استفاده نشد. او به نوعی در تیم استیلی 
سرگردان است و این از نحوه کار او مشخص است. قائدی در استقلال اگر مهاجم مرکزی 
بازی می کند و جواب می دهد به این دلیل است که یک مهاجم بلند بالا و مکمل چون 
دیاباته در کنارش قرار دارد. این بازیکن ریزجثه نمی تواند به تنهایی نقش یک مهاجم نوک 
را بازی کند. آن هم در شرایطی که حربه اصلی گلزنی تیم امید ارسال های بلند است و 

تیم حریف بقیه منافذ را بسته است.
خستگیبرخیازبازیکنان؛نیمکتماقوینبود؟

کره با هفت تغییر به مصاف ایران آمد. کیم هاک بوم، سرمربی کره اشاره داشت که هر 
23 بازیکنش توانایی بازی کردن دارند و آماده هستند. در ایران چطور؟ ما با یک تغییر به 
میدان آمدیم. گرما و رطوبت بالای هوای سونگلا به خودی خود انرژی بازیکنان را تحلیل 
می برد چه برسد به اینکه در 72 ساعت 2 بازی سخت هم بخواهید انجام دهید. ای کاش 
از مهره هایی چون محمدرضا آزادی، مهران درخشان مهر، امیر روستایی، امیرحسین 
حسین زاده، رضا جبیره و ... از ابتدا استفاده می شد تا نفرات دیگر بتوانند قدری خود 
را بازیابی کنند. اتفاقی که رخ نداد و بازیکنان ما خیلی زود خسته شدند و تحلیل رفتند.

چین را ببرید باید منطقی باشیم. شانس بسیار کمی برای صعود داریم. اما دلیل 
نمی شود که برای برد مقابل چین به میدان نرویم. می توان به این مسابقه، دیداری 
حیثیتی لقب داد. دیداری که شاید مقدمه ای باشد برای خلق یک معجزه. سرنوشت 
در دست خودمان نیست اما هر اتفاقی ممکن است رخ بدهد. چین 2 بازی را باخته و 
هیچ گلی هم نزده است. آنها مقابل ازبکستان نتواستند کاری از پیش ببرند و نزدیکی 
رقابتشان با کره هم به خاطر خاصیت های اولین بازی تورنمنت و همچنین شباهت شیوه 
بازی شان به تیم حریف بود وگرنه در قواره ای نیستند که بخواهند کار بزرگی انجام بدهند. 
با این حال آنها نیز با توجه به قطعی شدن حذفشان برای اعاده حیثیت و با تغییرات فراوان 
به میدان می آیند. کادر فنی تیم امید نیز بدون شک تغییراتی را در ترکیب به وجود خواهد 
آورد. ای کاش با توجه به ضعف خط حمله چین، نورافکن یک خط جلو بیاید و در فاز 
هجومی تغییرات نفری به وجود بیاید. چین در عمق مشکل دارد و کانال های زیادی را 
در اختیار تیم حریف قرار می دهد. مدافعین کناری این تیم هم به راحتی دور می خورند 
و می شود با اتکا به سرعت بالای وینگرها از این ناحیه به آنها ضربه بزنیم. البته این نکته 
نباید فراموش شود که بازیکنان برای زدن گل اول به تیم حریف نباید عجول باشند. ما 
روی کاغذ برای صعود شانس داریم پس باید بجنگیم. تیم امید ایران در 2 حضور قبلی 
خود در مسابقات قهرمانی زیر 23 سال آسیا همواره در دیدار سوم برنده بوده است. در 
سال 2013 با نتیجه 3 بر یک از سد کویت گذشتیم و سه سال بعد با محمد خاکپور موفق 

شدیم همین چین را با نتیجه سه بر 2 شکست دهیم و به مرحله بعدی راه پیدا کنیم.

پاسخ جامع به یک سوال مهم؛

 چرا سرنوشت تیم فوتبال امید به اینجا کشیده شد؟

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم با تاکید بر این که وظیفه هیات های ورزشی تیم 
داری نیست گفت: تیم داری باید به بخش خصوصی واگذار تا از تمام فضاهای ورزشی 

استان برای این موضوع استفاده شود.
رسول منعم روز دوشنبه در مجمع سالیانه هیات شنا در سالن جلسات اداره کل 
ورزش و جوانان قم، افزود: وظیفه هیات های ورزشی؛ هدایت، برنامه ریزی و ساماندهی 

تیم های فعال در رشته خود است.

وی وضعیت استخرهای قم را مطلوب ارزیابی کرد و گفت: تیم داری، فعالیت در حوزه 
حرفه ای و همکاری با هیات های ورزشی ازجمله وظایف بخش خصوصی در مدیریت 
اماکن ورزشی و همچنین استخرهاست که این موضوع در دستورالعمل های کشوری 

نیز مورد تاکید قرار گرفته است.
وی شنا را رشته ای پایه و مفرح دانست و افزود: شنا ازجمله رشته های پایه و پر مدال 
ورزشی است که این استان از ظرفیت های خوبی برای توسعه این رشته برخوردار است.

منعم با تاکید بر وجود ظرفیت بسیار زیاد بخش خصوصی قم در رشته شنا گفت: وجود 
تعداد زیاد استخرهای خصوصی در استان، فرصت و ظرفیت خوبی برای توسعه این 

رشته ورزشی را فراهم کرده است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، ادامه داد: نزدیکی به پایتخت و همچنین دارا بودن 
زیرساخت های ورزشی مناسب، ظرفیت های خوب قم است که موجب شده تا میزبانی 

از رویدادهای ورزشی در سطح ملی در دستور کار قرار گیرد.
وی اظهار داشت: قم در سال جاری میزبانی از 47 رویداد کشوری بود و همچنین 
هفت اردوی تیم ملی در استان برگزارشده است که این موجب شده ظرفیت های ورزش 

قم در کشور برجسته شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم تاکید کرد: کمیته توسعه شنا و ورزش های آبی باید در 

استان تشکیل شود تا از ظرفیت های موجود در توسعه ورزش های آبی استفاده شود.

منعم، افزود: استان قم در رشته های نجات غریق و رشته ورزش سه گانه حرف های 
زیادی برای گفتن دارد ضمن این که توسعه رشته های آبی ازجمله ایجاد رشته قایقرانی 

در ماه های اخیر نشان از توجه به توسعه این رشته ها در استان است.
وی، برگزاری مجمع های سالیانه هیات های ورزشی را ازجمله اولویت های اداره کل 
ورزش و جوانان قم دانست و گفت: خوشبختانه در سال جاری مجمع سالیانه 38 هیات 
ورزشی در استان برگزارشده است که 32 مجمع با حضور روسای فدراسیون های مرتبط 

ترتیب یافته است.
مدیرکل ورزش و جوانان قم، ادامه داد: هدفمندی، برنامه محوی، پاسخگویی و 
شفافیت عملکردی هیات های ورزشی و همچنین بازدید میدانی، تبیین چالش ها و 
مشکل های مبتلابه و همفکری برای رفع این مشکل ها ازجمله دستاوردها و اهداف 

برگزاری مجمع سالیانه هیات های ورزشی است.
منعم با اشاره به الزام های قانونی برای خصوصی سازی اماکن ورزشی، افزود: هیات 
شنای قم می تواند در مزایده استخر »یاس نبی)ص(« که در حال واگذاری است شرکت 
کند و مدیریت این استخر را بر اساس مبلغ کارشناسی به عهده گیرد تا مشکل نبود 

استخر در این هیات برطرف شود.
مدیرکل ورزش و جوانان قم،ادامه داد: آمادگی لازم در استان برای فعال سازی تمام 

رشته های زیرمجموعه فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو وجود دارد.

مدیرکلورزشوجواناناستانقم:

 وظیفه هیات های ورزشی تیم داری نیست

 سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ فوتبال گفت: برگزاری 
کمیته  نظر  از  دی  روز 27  در  خوزستان  فولاد  و  استقلال  دیدار 
مسابقات به قوت خودش باقی است، مگر اینکه هیات رییسه یا 

ریاست فدراسیون در این مورد دستور بدهند.
»سهیل مهدی« در گفت وگو با برنامه تهران ورزشی درباره برگزاری 
دیدار 2 تیم استقلال تهران و فولاد خوزستان در روز 27 دی ماه 
اظهار داشت: به تقویمی که  اعلام کردیم  پایبند هستیم. نه تنها 
دستور خاصی هم به ما اعلام نشده، بلکه روی برگزاری مسابقات 
هم تاکید شده چون در نیم فصل اول علاوه بر اینکه زمان برگزاری 
مسابقات برای تیم ها آزاد بود، زمان استراحت مناسبی هم داشتند.  
تعطیلی های ناخواسته ای هم تحمیل شد و به همین خاطر فشاری 
به نیم فصل دوم وارد کرد و علاوه بر مسابقات لیگ قهرمانان آسیا و 
جام حذفی، شرایطی فراهم شد که در نگرانی و ریسک برای اتمام 
مسابقات برویم. علاوه بر این بحث اردوهای تیم های ملی هم وجود 
دارد. ناچاریم به برنامه زمان بندی پایبند بمانیم و باید یک مقدار 

در کنار هم فشار مسابقات را تحمل کنیم تا بتوانیم لیگ را به پایان 
برسانیم.

وی درباره ادعای مسئولان 2 تیم استقلال و فولاد که قاطعانه 
ما  کنند، گفت:  بازی  اعلام شده  تاریخ  در  نمی توانند  می گویند 
فقط برگزار کننده هستیم. دوستان مصاحبه می کنند و در این 
مورد مختار هستند. با تمام احترامی که برای رسانه ها قائلیم در 
رسانه ها نمی توانیم پاسخ بدهیم. در مورد مکاتبات با سازمان لیگ 
در خدمتشان هستیم. به مکاتباتشان هم پاسخ دادیم. حضوری 
می توانند به سازمان لیگ بیایند و تقویم را نگاه کنند. اگر فرصت 
و امکان بود این کار را انجام می دادیم. همیشه در تعامل بوده ایم. 
همیشه  را  سعی مان  نهایت  که  دیده اند  باشگاه ها  نمایندگان 
کرده ایم. اگر بخواهند بازی کنند یا نکنند اختیار با خودشان است. 

ارکان انضباطی فدراسیون در این مورد تصمیم گیری می کنند.  
سرپرست کمیته مسابقات سازمان لیگ درباره حضور سه بازیکن 
فولاد در تیم امید و اینکه آنها حق دارند بازی نکنند اذعان داشت: 

بزرگسالان  تیم  برای  تیم های ملی،  باشگاه ها در  بازیکنان  بحث 
وجود دارد و طبق مصوبه برای المپیک نیز برای مرحله نهایی این 
مسابقات است. برای مرحله مقدماتی در المپیک دوستان بروند 
و آیین نامه را نگاه کنند. ما بحث و صحبتی در این مورد نداشتیم. 
حتی مسابقات مقدماتی المپیک در فیفادی نیست،  یعنی اردوها 
و مسابقات ما در در تقویم فیفا نیستند. ما در رابطه با مباحثی که 
در مصاحبه ها مطرح می شود، پاسخگو نیستیم. دوستان آزادند 
مصاحبه کنند. منعی در این مورد نیست. برگزاری این بازی از نظر 
کمیته مسابقات به قوت خودش باقی است، مگر اینکه هیات رییسه 

فدراسیون فوتبال یا ریاست فدراسیون در این مورد دستور بدهند.
مهدی در پایان درباره اینکه باشگاه ها با وجود بدهی هایی که دارند 
بازیکن جذب می کنند، گفت: بحث بدهی و ثبت قرارداد بازیکنان 
به کمیته تعیین وضعیت و کمیته نقل و انتقالات مربوط می شود. تا 
آنجا که من مطلع هستم باشگاه ها موظف اند 50 درصد بدهی های 
خودشان را پرداخت کنند تا مجوز حذب بازیکن به آنها داده شود. 

اینها موارد حقوقی و قانونی است که کمیته تعیین وضعیت باید 
جواب دهد، شاید ذخیره کنند یا کار دیگری کنند اما بعید می دانم 

اجازه ثبت قرارداد به آنها داده شود.

سرپرستکمیتهمسابقاتسازمانلیگ:

دیدار فولاد و استقلال در موعد مقرر برگزار می شود

 مدیرعامل باشگاه ذوب آهن اصفهان گفت: همانطور که ما در جذب آیاندا پاتوسی استقلال را شکست دادیم، پرسپولیس هم ما را در 
جذب اوساگونا برد و این اقدام هم در چارچوبی حرفه ای صورت گرفت. این بازیکن مبارک پرسپولیسی ها.

کریستین اوساگونا ٢٩ ساله که فصل گذشته در ذوب آهن توپ  می زد، نیم فصل نخست را در تیم ججو یونایتد کره جنوبی به میدان رفت 
و در آستانه پیوستن به فولاد خوزستان و پس از چند روز تمرین با این تیم خوزستانی، به یکباره تصمیم گرفت به جمع سرخ های پایتخت 

اضافه شود.
سعید آذری  در واکنش به این موضوع اظهار داشت: به باشگاه پرسپولیس بابت جذب این بازیکن تبریک می گویم و امیدوارم که او بتواند 

برای این تیم مفید شود.
وی در مورد اظهاراتش که گفته بود این بازیکن مشکل پزشکی دارد، افزود: مشکل چندان بزرگی نبود اما به خاطر اینکه من با توجه به 
تجربه ای که در این چند سال در فوتبال کسب کردم، روی جذب بازیکن خارجی وسواس خاصی پیدا کرده ام، ترجیح دادم که روی این 
بازیکن خطر نکنیم. اوساگونا چند روزی در تمرینات فولاد حضور پیدا کرد و خود را بازیکن خوبی نشان داد اما من روی جذب بازیکن 
وسواس دارم. مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان در مورد اینکه پرسپولیس اوساگونا را »های جک« )در کاربرد رایج به فعل ربودن اشاره 
دارد و در فوتبال می توان آن را معادل بازیکن ربایی دانست( کرده، تصریح کرد: به هیچ وجه این مسائل مطرح نیست. آنها به طور کامل 
حرفه ای عمل کردند و هیچ گلایه ای نداریم. نقل و انتقالات یک جنگ فوتبالی است و پرسپولیس توانست این جنگ را پیروز شود. به آنها 
تبریک می گویم. آذری تاکید کرد: ما پول ویزا و بلیت اوساگونا را دادیم و جلسات شورای برون مرزی این بازیکن را نیز ما برگزار کردیم اما 
او به پرسپولیس پیوست. این اقدام هم از سوی بازیکن و هم از جانب پرسپولیس به طور تمام و کمال حرفه ای بود. پرسپولیس در جذب 
اوساگونا ما را شکست داد همانطور که ما در جذب آیاندا پاتوسی استقلال را شکست دادیم. باید رفتار حرفه ای را یاد بگیریم و به اقدامات 
حرفه ای یکدیگر احترام بگذاریم. وی در مورد اقدامات فولاد خوزستان در روز آخر نقل و انتقالات زمستانی خاطرنشان کرد: تیم خوبی 

داریم و ممکن است در ساعات باقی مانده اتفاقاتی هم برای تقویت تیم صورت بگیرد.
مدیرعامل فولاد خوزستان در رابطه اقدام باشگاه فولاد خوزستان برای جذب امید عالیشاه نیز تاکید کرد: عالیشاه بازیکن پرسپولیس 

است و فکر می کنم جدایی او منتفی شده است و این بازیکن در پرسپولیس بماند.

کارشناس فوتبال گفت: از مهدی قائدی در تیم امید و به خصوص بازی با کره جنوبی خوب استفاده نکردیم.
 بهتاش فریبا ، در مورد شکست 2 بر یک ایران مقابل کره جنوبی در مقدماتی المپیک گفت: نیمه اول بازی چیزی برای ما نداشت و کره 
دو گل زد و تقریبا حرفی برای گفتن نداشتیم. قبل از این مسابقه هم من گفته بودم مقابل ازبکستان بد بازی نکردیم، اما موقعیت های 

گلزنی زیادی از دست دادیم و در جلو خط دفاع ما، هافبک های دفاعی ما دچار اشکال بودند.
وی افزود: گفته بودم که برای این منطقه باید فکری کنیم تا دچار آسیب نشویم، به خصوص اینکه سرعت انتقال توپ و پاس در کره 
جنوبی بسیار بالاست و سریع تر از ازبک ها بازی می کنند. در نهایت هم هر 2 گل را هم از همان منطقه دریافت کردیم. در نیمه اول 

هافبک های ما نتوانستند 2 پاس هم به مهاجمان ما بدهند و خط هافبک ما بسیار ضعیف عمل کرد.
این کارشناس فوتبال با اشاره به شرایط نیمه دوم عنوان کرد: در نیمه دوم مالکیت توپ را بیشتر در اختیار داشتیم و خود را به دروازه 
حریف نزدیک کردیم و یک گل هم زدیم. با این حال نتوانستیم از بازیکنی مثل مهدی قائدی درست استفاده کنیم و به او و صیادمنش در 
بازی با کره جنوبی توپی نرساندیم. در نیمه دوم هم که در یک سوم دفاعی حریف بودیم، قائدی در میان مدافعان کره جنوبی گیر افتاد. 

مدافع وسط کره خوب سر می زد.
فریبا با اشاره به نحوه بازی قائدی گفت: مدیر بازی مهدی قائدی به گونه ای است که باید به او فضا بدهیم. در استقلال هم وقتی او به 
کناره ها می رود، بازیکن تاثیرگذاری می شود و می تواند به خوبی وارد محوطه جریمه شود و شوت زنی کند. اما در تیم امید به عنوان سانتر 

فوروارد بازی کرد که توپی هم گیرش نیامد.
وی در مورد تعویض زودهنگام محبی در نیمه اول افزود: محبی در تیم ملی بزرگسالان بازیکن خوب و تاثیرگذاری است و قدرت حمل 
توپ و شوت زنی دارد. اما در نیمه اول سنگین بود، ضمن اینکه باید بگویم تمام بازیکنان تیم ما در نیمه اول سنگین بودند و محبی از همه 
سنگین تر. بازی در تایلند با آن شرایط گرم و شرجی سخت است و اگر بدن شما با شرایط آب و هوایی تطابق پیدا نکند، بدن ها سنگین 

می شود. وقتی شجاعی به جای محبی به میدان آمد، تیم امید بهتر شد. در ارسال ها و همچنین موقعیت ها بهتر شدیم.
این کارشناس فوتبال تصریح کرد: در نهایت بازی را به کره جنوبی باختیم و کار ما برای صعود از این گروه به اما و اگر رسید. امیدوارم چین 

را ببریم و در بازی کره جنوبی و ازبکستان نتیجه دلخواه ما رقم بخورد تا از این گروه صعود کنیم.

طعنهآذریبهاستقلال؛

اقدام پرسپولیس در جذب اوساگونا حرفه ای بود
فریبا:امیدوارمبااماواگرصعودکنیم

 از قائدی در تیم امید خوب استفاده نشد
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قانونشفافسازیهزینههایانتخاباتیبهانتخاباتاسفندماهنمیرسد

شفافیت مالی در انتخابات؛ شاید وقتی دیگر

 برخورد شعاری با اصلاحات ساختاری یکی از موانع جدی پیشِ روی بهبود عملکرد 
نهادهای مختلف است. در حالی که همه بر لزوم شفاف شدن منابع و هزینه های رقابت 
نامزدهای مناصب انتخابی تاکید دارند لایحه شفافیت هزینه های داوطلبان انتخابات 

ریاست جمهوری، مجلس و شورای شهر با گذشت چهار سال تصویب نشده است. 
شفاف کردن هزینه های انتخاباتی داوطلبان ورود به مجلس از جمله موضوعاتی است 
که با وجود طرح آن در مقاطع مختلف و مخصوصا در برهه های انتخاباتی، تا به امروز 
منتهی به نتیجه مشخص نشده است. بعد از بیان صحبت هایی از سوی وزیر کشور مبنی 
بر ورود پول های کثیف به انتخابات در سال 93 و طرح این مسئله در افکار عمومی، 
وزارت کشور لایحه ای را در این زمینه آماده کرد. این لایحه در صدد بود در صورت تصویب 
خلاء های قانونی در بحث شفافیت هزینه های داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری، 
مجلس و شورای شهر را رفع کند و این هزینه ها و محل تامین آن ها مشخص شود؛ 

لایحه ای که سرنوشت خود آن امروز در هاله ای از ابهام است.
هیات دولت بعد از تایید لایحه وزارت کشور در مورد شفاف کردن هزینه های انتخاباتی 
نامزدهای ریاست جمهوری، مجلس و شورای شهر این لایحه را در 24 آبان سال 94 و 
در آستانه انتخابات مجلس دهم به مجلس اسال کرد. لایحه »شفاف سازی منابع مالی 
و هزینه های انتخاباتی داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و 
شوراهای اسلامی« با قید دوفوریت تقدیم مجلس شد؛ فوریتی که تا به امروز و با گذشت 

چهار سال منجر به اقدام عملی و تصویب این لایحه نشده است.
ایراداتمجلسبرلایحهشفافسازیهزینههایانتخاباتی

بررسی کلیات لایحه شفاف سازی منابع مالی و هزینه های انتخاباتی داوطلبان انتخابات 
ریاست جمهوری، مجلس و شوراها که هفت ماده داشت طبق اعلام کمیسیون شوراها 
در سال 94 به دلیل آنچه عدم وجود ساختار حزبی در کشور اعلام شد، از دستور کار 
کمیسیون کنار رفت. در آن زمان، برخی نمایندگان اظهار داشتند  که در لایحه جامع 

انتخابات باید به این موضع پرداخته شود و نیاز به قانون جداگانه نیست.
در تازه ترین تحول، روز یکشنبه 22 دی ماه در جریان بررسی طرح دوفوریتی مجلس 
برای شفاف سازی منابع مالی تبلیغات انتخاباتی مواد باقیمانده این طرح به کمیسیون 
شوراها برگشت. »عبدالرضا مصری« نایب رئیس مجلس در این باره می گوید: آنجایی که 
نمایندگان پیشنهادات و رفع ابهام بسیاری در خصوص این طرح دارند، بهتر است این 

طرح به کمیسیون ارجاع شود تا این پیشنهادات در کمیسیون بررسی و اِعمال شود.
این عضو هیئت رئیسه مجلس چهار سال پیش در جریان بررسی لایحه دولت برای 
بررسی شفافیت مالی نامزدها اظهار داشته بود: جایز شمردن استفاده از برخی منابع 
عمومی در انتخابات در حالی که به هیچ عنوان پول و امکانات دولتی و عمومی نباید برای 
انتخابات هزینه شود از جمله مواردی است که لازم است مورد بررسی بیشتر قرار گیرد. 
وی همچنین با بیان اینکه پس از  رفع ابهامات و کسری های لایحه شفافیت هزینه ها 
در کمترین زمان این لایحه به صحن مجلس ارائه می شود تصریح کرد: به طور قطع در 
صورت رفع نواقص لایحه شفاف سازی هزینه های انتخاباتی اکثریت نمایندگان مجلس 

از آن استقبال می کنند.
»محمدعلی اسفنانی« دیگر نماینده مجلس شورای اسلامی در همان زمان ارائه لایحه، 
شفاف کردن هزینه های انتخاباتی را کار دشواری دانسته بود که به راحتی امکان پذیر 
نیست. به گفته وی، گاهی هزینه های انتخاباتی یک نامزد از محل حساب شخصی او 
پرداخت می شود که بر اساس لایحه پیشنهادی دولت بررسی جزء به جزء هزینه های 
پرداختی در امور مختلف مجاز و قابل دسترسی است حتی زمانی که هزینه ای کلان از 
طرف یک فرد حقیقی به عنوان هزینه های انتخاباتی یک نفر پرداخت می شود نیز مسئله 
روشن و قابل پیگیری قضایی است اما اگر یک هزینه کلان میان 10 یا 20 نفر تقسیم شود 
آیا باز هم می توان ادعا کرد که دستگاه قضایی و لایحه مربوطه می توانند به راحتی مسئله 

را پیگیری و سرنخ های مربوطه را در زمان اندک پیدا کنند.
لایحهشفافسازیهزینههایانتخاباتیچهاهدافیرادنبالمیکرد؟

انتخاباتی  برای هزینه های  و غیرنقدی مجاز  نقدی  منابع  این لایحه  اول  ماده  در   
داوطلبان انتخابات ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی و شوراهای اسلامی، به 
دارایی شخصی داوطلب،کمک های مستقیم احزاب و تشکل های سیاسی دارای مجوز 
معتبر، کمک های اشخاص حقیقی ایرانی، منابع و امکانات عمومی که مطابق قانون 

استفاده از آن برای تبلیغات انتخاباتی مجاز است. منحصر شده است.
ماده دوم، تامین منابع از سایر محل ها از جمله کمک بیگانگان اعم از دولت ها و اشخاص 
حقیقی و حقوقی، استفاده از منابع نامشروع از جمله منابع ناشی از جرایم سازمان یافته، 
قاچاق و مواد مخدر در پولشویی، کمک های دستگاه های دولتی، نهادهای عمومی 
غیردولتی،  مؤسسات، سازمان ها و شرکت هایی که به هر نحو و به هر مقدار از بودجه 

عمومی دولت و شهرداری ها استفاده می کنند، را ممنوع کرده است.
ماده سوم هزینه های مجاز انتخاباتی را تعیین کرده است. در این لایحه هزینه های 
مربوط به دایر کردن محل ستاد انتخابات و اجاره بهای آن و هزینه های حمل و نقل 
مربوط، هزینه های برپایی تجمع عمومی مرتبط با اهداف انتخابات مجاز تلقی شده 
است. هزینه های تبلیغات مجاز در رسانه ها و سایر تبلیغات مجاز، هزینه و حق الزحمه 
عوامل اجرایی و کارشناسی در فعالیت های انتخاباتی از سوی قانون گذار به رسمیت 
شناخته شده است. در این ماده تاکید شده که سایر هزینه ها و تعهدات به جز موارد 
موضوع این ماده از جمله ارائه کمک و خدمات نقدی و غیرنقدی به افراد توسط داوطلب 
یا از طرف وی ممنوع است. ماده پنجم و ششم داوطلبان شرکت در انتخابات و احزاب را 
موظف کرده که تمامی منابع و مصارف و هزینه های مرتبط با فعالیت های انتخاباتی خود 

را در دفاتر یا سامانه مخصوص ثبت کنند تا قابل نظارت باشد.
بررسی فرایند ارسال لایحه به مجلس و نظر نمایندگان در مورد این لایحه نشان می دهد 
که دو علت مانع تصویب لایحه شده است؛ علت اول بحث ایراداتی است که به این لایحه 
وارد می شود و دلیل دوم این مسئله بود که برخی نمایندگان مطرح می کردند در لوایح 

جامع تر شفافیت هزینه های انتخاباتی را لحاظ می کنند.
به  انتخابات  ارائه لایحه شفافیت هزینه های داوطلبان  زمان  از  گذشت چهار سال 
مجلس، همچنان که برخی نمایندگان می گویند به این معنا است که وضع قانون به 
انتخاب اسفند امسال هم نخواهد رسید. این در حالی است که از نگاه برخی ناظران، 
در این فاصله مجلس می توانست طرحی جامع در مورد انتخابات آماده کند و همزمان 

ایرادات لایحه شفافیت را با تعامل با دولت برطرف سازد.

کریمیاصفهانی:

پایداری دایره اصولگرایی را خیلی محدود می کند 
 عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: فعلا جبهه پیروان خط امام و رهبری 
تصمیمی برای ارائه لیست جدا از شورای ائتلاف ندارد. ما جلسه داشتیم به این تصمیم 
رسیدیم که اگر داوری جامعه روحانیت به صورت تام و تمام از تعیین فرایند تا انتخاب 

مصداق اعمال شود، جبهه پیروان خط امام و رهبری لیست جدایی نخواهد داد. 
احمد کریمی اصفهانی درباره عدم پایبندی پایداری به توافق کلی با شورای ائتلاف 
گفت: چندی پیش پایداری قول داد که بر سر ارائه لیست واحد با سایر مجموعه ها به 
توافق برسد اما همان موقع با علم به تمام خواهی پایداری بعید می دانستم چنین اتفاقی 
بیفتد. وی با بیان اینکه قطعا پایداری به جز سهم خواهی کار دیگری نخواهد کرد، افزود: 
اگر خواسته های پایداری تأمین شود حتما با شورای ائتلاف همراهی می کند وگرنه 

معلوم نیست پایداری از تصمیمات شورای ائتلاف تمکین کند.
عضو حزب موتلفه اسلامی درباره خواسته های پایداری از شورای ائتلاف تأکید کرد: 
پایداری از همان روز تأسیس خود را یک سروگردن از دیگران اصولگراتر می داند. لذا با 
توجه به اینکه پایداری دایره اصولگرایی را خیلی محدود می کند بنابراین خیلی برایش 
سخت است که دیگران را به عنوان اصولگرا پذیرا باشد.  وی ادامه داد: اگر جبهه پایداری 
از تصمیمش تنزل کند امکان دارد بتوانیم در کنار هم به لیست واحد برسیم. اصلا یکی 
از مولفه های ائتلاف و رسیدن به لیست واحد آن است که از جایگاهی که در آن قرار 
داریم پایین تر بیاییم و با دیگران تعامل کنیم، در غیر این صورت دستیابی به وحدت 
غیرممکن می شود. دبیرکل انجمن های اسلامی اصناف و بازار درباره پیشنهاد آقاتهرانی 
برای تقویت اشتراکات میان دو لیست جبهه پایداری با شورای ائتلاف، اظهار کرد: اینکه 
پایداری خود را یک سروگردن بالاتر از دیگران می داند، کار رسیدن به ائتلاف را مشکل 
می کند. به احتمال زیاد در نهایت پایداری لیست جدا می دهد اما این سیاست دنبال می 
شود که اشتراکات دولیست بالا برود. وی درباره احتمال جدایی جبهه پیروان خط امام و 
رهبری از شورای ائتلاف بیان کرد: فعلا جبهه پیروان خط امام و رهبری چنین تصمیمی 
ندارد. جلسه داشتیم به این تصمیم رسیدیم که اگر داوری جامعه روحانیت به صورت تام 
و تمام از تعیین فرایند تا انتخاب مصداق اعمال شود، جبهه پیروان خط امام و رهبری 
لیست جدایی نخواهد داد. عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری در پاسخ به این سئوال 
که آیا به احتمال زیاد در نهایت پایداری لیست جدا می دهدبا سرلیستی میرسلیم فهرست 
حزبی انتخاباتی خواهد داد؟ گفت: خیر موتلفه این کار را نمی کند و جبهه پیروان خط 
امام و رهبری به هر تصمیم و جمع بندی برسد، موتلفه هم با همان تصمیم جلو می رود.

کریمی اصفهانی درباره احتمال جدایی قالیباف از شورای ائتلاف گفت: امکان دارد هر 
کسی توقعی داشته باشد اما اگر قرار به تصمیم گیری جمعی و تمکین به داوری جامعه 
روحانیت باشد طبیعی است که این تصمیم با تصمیمات فردی مقداری متفاوت خواهد 

بود، وگرنه نمی شود که هر کس ادعایی داشت همان اعمال شود.

سخنگوی دولت گفت: به هر حال مسوولان ذیربط دولتی همه روز جمعه این 
موضوع را فهمیدند و در این هیچ تردیدی نیست، قطعا می گویم آقای رییس 
جمهور نه در کسوت رییس جمهور و رییس شورای عالی امنیت تا عصر جمعه از این 
موضوع مطلع نبودند و آن این چیزی که صادقانه دارم جلوی دوربین بیان می کنم.
»علی ربیعی« روز دوشنبه در نشست خبری با رسانه ها اظهارداشت: اظهار نظر 
همه کسانی که در آن روزها و در اوج جنگ روانی آمریکا علیه ملت ایران، مبتنی بر 
عرق ملی و با استناد به اطلاعات موجود در همان لحظه بود و همه موضع گیری ها 

ریشه در بی اطلاعی و یا بهتر بگویم بی اطلاع گذاشتن آنها داشت.
وی افزود: درهفته ای که گذشت، هنوز از داغ فقدان سردار شهید قاسم سلیمانی 
فارغ نشده بودیم و عزادار از دست دادن این سردار بزرگ مقاومت بودیم که داغ 
دیگری از راه رسید و بر سینه هایمان آوار شد. حادثه هواپیمای اوکراینی و کشته 
شدن 176مسافر این هواپیما که عمده آنها هموطنان ایرانی و سایرین نیز از هم 
نوعان ما بودند دل های ما را غمگین کرد و از آن غم انگیزتر و مصیبت بار تر این بود 
که بعد از تقریبا سه روز با خبر شدیم که این هواپیما در نهایت تاسف با آتش پدافند 

خودی ساقط شده است و این دردی مضاعف بر دل های  ما نهاد.  
همعزاداریموهمنگران

وی افزود: اکنون ما هم عزادار شده ایم و هم دغدغه مند و نگران. عزادار و سوگواریم 
چرا که جان انسان ها  که زن و بچه و عروس و داماد و بچه های خوب و نخبه ما و 
برخی از هم نوعان ما در این حادثه که ناشی ازیک خطا بوده از بین رفته است. 
دغدغه مند و نگران هستیم چون به هرحال ذهن همه ما و ملت ما را درگیر کرده 

است.
سخنگوی دولت اظهارداشت: دغدغه اینکه چه باید بکنیم که دیگر هیچ گاه این 
خطای بزرگ اتفاق نیفتد و دغدغه دیگر اینکه چگونه این لطمه بزرگی که به اعتماد 

عمومی مردم و مرجعیت رسانه ای و اطلاع رسانی کشور وارد شد را جبران کنیم.  
مادروغنگفتیم

ربیعی با بیان اینکه انتقادات زیادی در این روزهای غم انگیز متوجه مسئولان و 
مقامات ذیربط کشور شد، اظهار داشت: ما متهم به دروغگویی و پنهانکاری شدیم 
در حالی که واقعا اینگونه نبود. حتی در بیانیه ای که من در پنجشنبه شب منتشر 
کردم برداشت عدم صداقت صورت گرفت. اما واقعیت این است که ما دروغ نگفتیم. 
دروغ به معنی جعل آگاهانه و عامدانه واقعیت است. این چیزی بود که از جانب ما 

به هیچ وجه اتفاق نیفتاد.
وی خاطرنشان کرد: همه کسانی که در آن روزها و در اوج جنگ روانی آمریکا علیه 
ملت ایران اظهار نظر می کردند مبتنی بر عرق ملی و با استناد به اطلاعات موجود 
در همان لحظه اظهار بود و همه موضع گیری ها ریشه در بی اطلاعی و یا بهتر بگویم 

بی اطلاع گذاشتن آنها داشت.  
سخنگوی دولت یادآورشد: آنچه که من نیمه شب پنجشنبه بیان کردم مبتنی 
بر مشاهده جنگ روانی گسترده آمریکا علیه ملت ایران و از سوی دیگری مبتنی 
بر اطلاعاتی بود که در اختیار کل دولت بود مبنی بر اینکه موشک هیچ نقشی در 
این حادثه نداشته است. حالا الان قصد ندارم در این مجال از تماس های مکرر و 
اقداماتی که تا نیمه شب ادامه داشت سخن بگویم اما فرجام همه پرسش ها بر این 

قرار گرفت که موشکی اصابت نکرد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور ادامه داد: روز جمعه نتایج تحقیقات 
نهایی شده ستاد کل نیروهای مسلح در دبیرخانه شورای امنیت ملی بررسی و به 
اطلاع رئیس جمهور رسید. پس از آن جلسه ای در دفتر رئیس جمهور تشکیل شد. 

همه بهت زده، ناراحت و نگران بودند.  
ربیعی با تاکید بر اینکه هیچ یک از مقامات دولت از جمله شخص رئیس جمهور 
تا عصر روز جمعه از علت اصلی سقوط هواپیما که همان آتش پدافند غیرعمدی 
آن ساعت همان گونه که سردار  تا  اظهار داشت:  نبودند،  بوده، مطلع  خودی 
حاجی زاده هم عنوان کردند، صرفا بر اساس اطلاعات و داده های موجود همان 
موقع اظهارنظر می کردند. به هرحال از عصر روز جمعه که رئیس جمهور از موضوع 
مطلع شدند، دستور تشکیل شورای عالی امنیت ملی را دادند که منجر به صدور 

بیانیه ستاد کل نیروهای مسلح و بیانیه رئیس جمهوری در این خصوص شد.  
بیانیهستادکلدربارهسانحهسقوطهواپیماشروعخوبیاست

وی با اشاره به دستور رئیس جمهوری تصریح کرد: از همان ساعت رئیس جمهوری 
تاکید کردند که به سرعت به مردم اطلاع رسانی شود. همین جا از همه ملت ایران، 
افکارعمومی و روزنامه نگاران عزیز عذرخواهی می کنم. واقعیت این است که دولت 

خود گرفتار این چرخه معیوب اطلاع رسانی و کسب اطلاعات است.  
سخنگوی دولت افزود: برخی انتقاد می کنند چرا قبل از اعلام موضع تحقیق 
بیشتری به عمل نیاوردی؟ اما واقعیت این است که پیش از اظهارنظر از همه 
مسئولان ذیربط استعلام کردم و آنها هم همگی براساس اطلاعاتی که داشتند 

اطمینان دادند که موشکی در کار نبوده است.  
ربیعی اشاره به بیانیه ستاد کل نیروهای مسلح در پذیرش سقوط هواپیمای 
نیروهای مسلح در صدور  اقدام روز شنبه ستاد کل  اوکراینی خاطرنشان کرد: 
بیانیه ای که با صداقت و مسئولیت پذیری این حادثه را برعهده گرفتند و اعلام کردند 
که ناشی از یک خطای انسانی بوده؛ قابل تقدیر و شروع خوبی است که قطعا با 

شفافیت تا انتها ادامه خواهد یافت.  
وی اضافه کرد: با این حال نمی توان منکر شد که غم و اندوه بزرگی بر دل های 
بازماندگان آن عزیزان و همچنین تمام ملت ایران نشست و متاسفانه در اثر تعلل و 
کوتاهی در اطلاع رسانی به موقع این حادثه، ضربات و لطمات جبران ناپذیری به 

سرمایه اجتماعی همه ما وارد شد.
بایداحتمالخطایانسانیدرسیستمهایمابهصفربرسد

سخنگوی دولت تصریح کرد: دولت در اولین جلسه خود تصمیم گرفت تحقیقات 
کاملی درباره علت وقوع اشتباه یگان پدافندی و ابعاد آن حادثه از جمله روشن 
شدن اینکه ناشی از یک خطای انسانی یا یک نقص ساختاری، تشخیص قصور و 
تقصیر در مسئولیت های مربوطه و همدردی و همراهی و رسیدگی به خانواده های 

جانباختگان به عمل بیاید.  
وی افزود: یکی از مباحث مهم و مورد بحث بررسی ساختارهای اطلاع رسانی و 
یافتن نواقص است که انتظار می رود بعد از این ماجرا به نحوی سیستم هایمان را 
ارتقاء دهیم که احتمال خطای انسانی در آنها به صفر برسد و ساختارهای اطلاع 
رسانی دقیق و بهنگام در مواقع مهم و حیاتی اصلاح شود و ما از این چرخه معیوب 

خارج شویم.  
ربیعی بیان کرد: در این میان نباید فراموش بکنیم که ریشه این اتفاق ناگوار در کجا 
بود و از کجا آغاز شد؛ از همان شبی بود که رژیم  آمریکا تصمیم به ترور بزدلانه سردار 
سلیمانی گرفت و سایه جنگ را بر سر این کشور گستراند و یک اضطراب و فشار 

روانی سنگین اجتماعی و سیاسی بر جامعه ما تحمیل کرد.  
ترامپبهزبانفارسیبرایمردممااشکتمساحریخت

سخنگوی دولت اظهارداشت: در خلال این سوگواری مردم ایران شاهد بودیم که 
ترامپ به زبان فارسی برای مردم ما اشک تمساح ریخت و ادعا کرد در کنار مردم 
ایران ایستاده است؛ مردم ایران فراموش نمی کنند این فرد همان کسی است که 
بلافاصله بعد از ترور محبوب ترین سردار این کشور، تهدید به بمباران 52 نقطه 
فرهنگی کرد و همین حالا ریشه عمده مشکلات اجتماعی و معیشتی، دارویی و 
غذایی مردم ایران متاثر از تحریم های ضد بشری همین فرد است. هم او بود که با 
خروج از برجام، امید ملت ایران را به نا امیدی بدل کرد و حالا ژست حامی و دلسوز 

ملت ما را می گیرد.  
وی اضافه کرد: برغم اینکه مصیبت رخ داده سنگین است این موضوع نباید 
بهانه ای برای تضعیف و تخطئه نیروهای مسلح کشور شود که حافظ جان و مال 
و نوامیس ما هستند. بروز یک خطا نباید باعث شود که زحمات و جانفشانی های 

دیگر نهادهای نظامی و دفاعی کشور را زیر سوال ببریم.
اقدامسفیربریتانیاکاملاغیرحرفهایوغیرقابلقبولبود

دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور درباره حضور سفیر انگلیس در تجمع 
روز شنبه و پاسخ دولت ایران به این مسئله گفت: در مورد بازداشت کوتاه مدت سفیر 
انگلیس، حضور غیر معمول وی در اعتراضات اخیر، مغایر با وظایف تعیین شده یک 

سفیر است.  
ربیعی خاطرنشان کرد: سفیر انگلیس برای مدت کوتاهی دستگیر و به محض 
آنکه نیروهای انتظامی از هویت ایشان مطلع شدند، در کمتر از 15 دقیقه آزاد شد.

 سخنگوی دولت تصریح کرد:  اقدام سفیر بریتانیا کاملا غیرحرفه ای و غیرقابل 
قبول بوده است و با احضار ایشان به وزارت امور خارجه، مراتب اعتراض جمهوری 

اسلامی ایران به سفیر و دولت بریتانیا ابلاغ شده است.  
وی اضافه کرد: بریتانیا کارنامه نامناسبی در دخالت در امور داخلی ایران دارد. ما 
به صورت جدی از دولت بریتانیا می خواهیم و به آنها هشدار می دهیم از هر گونه 

دخالت در مسائل داخلی ما اجتناب کنند.
ساکنینروستاهایدرمعرضخطربهمناطقامنمنتقلشدند

سخنگوی دولت درباره سیل استان سیستان و بلوچستان و اقدامات دولت در این 
زمینه گفت: در تماس روز گذشته من و  طرف دفتر رئیس جمهوری با استاندار، 
وی اعلام کرد 5 نفر تاکنون ناپدید شده اند. یک نفر تا این لحظه در این سیل جان 

باختند و دو نفر دیگر هم در حادثه ساختمانی فوت شدند.  
وی در توضیح اقدامات دولت در استان گفت: امروز روستاهای زیادی تخلیه 
شدند، سه فروند بالگرد به منطقه اعزام شد و هواپیمای باری ارتش و هلال احمر، 

کمک ها را به استان منتقل کردند.
ربیعی تاکید کرد: با وجود برخی مقاومت ها افراد از روستاهای در معرض خطر با 

تشویق و توضیح خارج و به مناطق امن منتقل شدند.
رییسجمهوریپیگیررسیدگیبهوضعیتسیلزدگاناست

وی ادامه داد: برق قطع شده 130 روستا در حال وصل شدن است و  تاکنون 
از  تعدادی  یافته، 200 خودرو هم رهاسازی شده است. در  نفر اسکان   2000

مناطق هم هنوز منتظر فروکش کردن آب هستیم.  
سخنگوی دولت با اشاره به اینکه در برخی مناطق استان، 300 میلی متر در دو 
روز باران باریده است که این حجم زیادی است. بارندگی در حال حاضر قطع شده 
و مسئولان اصلی هر دستگاه در استان مستقر شده اند، شخص رئیس جمهوری 

هم مدام پیگیر هستند.  
وی با اشاره به اینکه تلفات مادی را جبران خواهیم کرد، گفت: بنده با تلاشی که 
از استاندار سراغ دارم و با دستور اعزام نیرو از ستادهای بحران استان های جانبی، 
امیدوارم بتوانیم در اسرع وقت خدمات لازم را ارائه داده و مردم را به زندگی عادی 

بازگردانیم تا جان انسان های دیگری هم در این میان از دست نرود.
دراطلاعرسانیعیبساختاریداریم

جمهوری  رییس  بی اطلاعی  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در  دولت  سخنگوی 
این  ارتباط موضوع  و  روز جمعه  تا عصر  اوکراینی  از ماجرای سقوط هواپیمای 
پنهانکاری از شخص دوم مملکت با آمار کشته شدگان آبان ماه، اظهار داشت: 
درخصوص بی اطلاعی  رییس جمهوری تا بعدازظهر روز جمعه از این ماجرا، اعتقاد 
من به عنوان کسی که هم در بخش رسانه بوده ام و هم با ساختارها آشنایی دارم این 

است که ما عیب ساختاری در اطلاع رسانی داریم که این یک اشکال است.
ربیعی افزود: به اعتقاد من دستاور بزرگ ما از پس این حادثه تلخ و جانسوز 
این است که ساختار معیوب اطلاع رسانی به مقامات بالاتر را برطرف کنیم. من 
موضوعی تحت عنوان اینکه کسی نخواهد آن را بیان بکند احساس نکردم. ما 
ساختارهای معیوبی در اطلاع رسانی داریم، البته آنها گفتند که در سلسله مراتب 

خودشان اطلاع رسانی کرده اند. 
وی ادامه داد: من اطلاع دارم که ستادکل نیروهای مسلح هم تا روز پنجشنبه که 
بازرسان خود را به محل حادثه فرستاده، به این قطعیت رسیده است. من اطلاعات 

بیشتری از این موضوع ندارم که بخواهم در اختیار شما بگذارم.
سخنگوی دولت اضافه کرد: به محض اطلاع از این موضوع، جمعه شب جلسه ای 
را برگزار و بیانیه دولت را آماده کردیم. جلسه شورای عالی امنیت ملی تشکیل شد. از 
همان روز ما یک بحران در داخل و یک بحران در خارج که همان فضای بین المللی 

بود را داشتیم. امروز فضای بین المللی خیلی تفاوت کرده است. 
رییسجمهوریبهزودیبامردمصحبتمیکند

ربیعی افزود: آقای روحانی سعی کرد با همه طرف های بین المللی رایزنی انجام 
بدهد و با آنها صحبت کند. درباره این سانحه نیز رییس جمهوری مدام در حال 
صدور دستور و پیگیری بود. قطعا هم به زودی در این خصوص با مردم صحبت 
خواهد کرد. من می خواستم زمان مصاحبه با مردم را از رییس جمهوری سوال کنم 
که به دلیل مکالمه تلفنی وی با استاندار سیستان و بلوچستان و دستورات لازم را 

برای سیل صادر می کرد، فرصت نشد.
وی در پاسخ به سوالی درباره برنامه دولت برای پیگیری مسائل حقوقی خانواده 
های جانباخته سقوط هواپیمای اوکراینی، تصریح کرد: قطعا ما برگزاری مراسم 
باشکوه را دنبال خواهیم کرد. در گام دوم نیز برخی از افراد تابعیت های مختلف 

داشتند که باید تکفیک و مشخص بشوند. 
سخنگوی دولت عنوان کرد: مطابق قوانین و قواعدی که سازمان های هواپیمایی 
و ایکائو دارند، مسائل حقوقی و شخصی این افراد پیگیری خواهد شد. مساله 
حقوقی از جنبه دیگری که بسیار مهم است اینکه در این سلسله مراتب با قصور و 

تقصیر قاطعانه برخورد خواهد شد.
ربیعی تصریح کرد: خوشبختانه رهبر انقلاب اسلامی نیز بر این امر تاکید کردند و 
دولت و به خصوص رییس جمهوری به عنوان رییس شورای عالی امنیت ملی هم 

بحث حقوقی از این جنبه را دنبال خواهد کرد.
تعیینمحلبرگزاریتجمعات؛منتظررایدیوان

وی درباره گفت وگوی دولت با معترضان و برخی رفتارهای خشونت آمیز انجام 
شده نسبت به اعتراضات تصریح کرد: برنامه ای برای جمع شدن و اعتراض کردن 
در دولت پیش بینی کردیم. من یک بار در این زمینه اطلاع رسانی کردم. مشکلی 
در دیوان عدالت اداری پیش آمد که خانم جنیدی در حال رسیدگی به آن موضوع 

هستند.
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور ادامه داد: آیین نامه ای برای شهرها و 
استان های بزرگ وجود دارد. در تهران نقاطی برای اعتراض مشخص و تعیین شده 
است و شیوه بیان اعتراض در فضای مجازی را هم پیگیری می کنیم. اگر مشکلات 

ما در دیوان حل شود، این مسائل به منصه ظهور خواهد رسید.
رویکردهای  به  انتظامی  نیروهای  بنای  معمولا  کرد:  خاطرنشان  ربیعی 
مسالمت آمیز است. در برخی از این نوع اتفاقات، ممکن است مسائلی رخ دهد 
که حوادث تلخی را به همراه دارد اما اینکه برنامه ای برای صحبت کردن با مردم 
داشته ایم، اعتراضات به سمت اعتراضات مسالمت آمیز سوق پیدا کند و هم رفتار 
خویشتندارانه داشته باشیم، نظر درستی است که مدنظر رئیس جمهور هم است 

که به جلو خواهیم برد.

احساساتمردمجریحهدارشدهاست
ربیعی در پاسخ به پرسشی درباره تناسب میان تجمعات و مواجهه نیروی انتظامی 
نحوه  و  اکراین  هواپیمای  سقوط  تلخ  حادثه  دلیل  به  مردم  احساسات  گفت: 
اطلاع رسانی، جریحه دار شده است که این اعتراض ها و سوگواری و مطالبه گری 

کاملا قابل درک است ما این را می پذیریم ...
وی گفت: در صحبت با چند استاندار و معاون اول رییس جمهوری، اطمینان 
می دهیم با برنامه ریزی های که کرده ایم و حتی رییس جمهوری هم تاکید کرده 
است در هر استان )تجمعات( کاملا به شکل مسالمت آمیز حفاظت شود و این 

تمرین را بکنیم تا اعتراض مسالمت امیز پاسخ لازم را خواهد گرفت.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: در این میان تفکیک بسیار سخت است و ما 
هم خواستیم که از امکان اعتراض مدنی و قانونی مراقبت کنیم. شاهد هستید که 

گروهی شعارها را به سمتی می برند تا ماجرایی رخ دهد و تعرضی صورت بگیرد.
وی افزود: وقت تعرضی رخ می دهد شیوه رفتار پلیس بسیار اهمیت دارد. مردم 
باید یاد بگیرند که اقدام تخریبگرانه  ای صورت نگیرد. جمعیتی که این چند روز 
آمدند عمدتا دانشگاهی و فهیم بودند و نیروهای امنیتی ما هم رفتاری باید داشته 

باشند که از امنیت مراسم مراقبت شود.
وی تصریح کرد: دولت براین موضوع تاکید دارد تا زمانی که شرایط تعیین محل 

تجمعات مشخص شود امکان تجمع مسالمت آمیز فراهم شود.
بایدمانعفرارهایمالیاتیشویم

ربیعی درباره بودجه 99 و مالیات کارکنان گفت: ما از یک طرف باید مالیات 
بیشتری دریافت کنیم و مانع از فرار مالیاتی شویم، از طرف دیگر باید مالیات اقشار 

کم درآمد مانند کارمندان را کاهش دهیم.
سخنگوی دولت با بیان این که ما قطعا از لایحه پیشنهادی بودجه در مجلس دفاع 
خواهیم کرد، افزود:در لایحه پیشنهاد کردیم سقف و درصد را بالا ببریم، و این را 

مجدد در مجلس پی گیری می کنیم.
وزیراطلاعاتمامورشناساییقصوروتقصیرحادثهکرمانشد

وی با اشاره به ماموریت دولت به وزیر اطلاعات برای پیگیری هرگونه قصور در 
حادثه کرمان اظهار داشت: به بازماندگان این حادثه دلخراش را مجددا تسلیت 
میگوییم، وظایف میان مسئولان برگزاری مراسم تفکیک شده بود و باید بر اساس 
آن اقدام می کردند و پاسخگو باشند و وزیر اطلاعات هم  جزییات تحقیقات را پس از 

مشخص شدن خواهد گفت.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: در آن مراسم تفکیک و تقسیم کار شده بود 
و سهم دستگاه های مسئول مشخص بوده  و دولت  مطالبه گر خواهد بود و اگر 
هم از سمت دستگاه های دولتی کوتاهی شده باشد قطعا آن را اعلام می کنیم و با 

مقصران برخورد می کنیم.
ربیعی با بیان این که در جلسه دولت حوادث اخیر کرمان و  سقوط هواپیما را 
مفصل بررسی کردیم، تاکید کرد: اجازه نداریم چنین اشتباهاتی را مجدد تکرار 

کنیم و باید پای قصور و تقصیرهایمان بایستیم.
درشرایطفشارمذاکرهمحلیازاعرابندارد

ربیعی درباره ادعای برخی مقامات آمریکا مبنی بر احتمال مذاکره با ایران پس از 
ترور سردار سلیمانی هم گفت: تحلیل آمریکا این است که در صورت فشار بیشتر 
بر گلوی ایران؛ ایران بهتر به مذاکره راضی خواهد شد. این سنت آمریکایی است 
که می گوید که زمین ایرانی ها را آنقدر داغ کن که مردم بریزند و آنقدر فشار بده که 

ذلیلانه مذاکره کنند.  
سخنگوی دولت با تاکید بر اینکه ما هرگز 1+5 را ترک نکردیم بلکه آن ها ترک 
کردند؛ گفت: اینکه در پیام های خود می گویند شما کاری به دیگر کشورها نداشته 

و مستقیم با آمریکا گفت و گو کنید، به دلیل عدم اعتماد امکان پذیر نیست.  
ربیعی با بیان اینکه ما می خواهیم فشار و تحریم به مردم کم شود؛ گفت: در 

شرایط کنونی تن دادن به هرچیزی فشار مضاعف بر مردم است.
وی ادامه داد: متاسفانه ما نتوانستیم دلیل این مقاومت را برای مردم خوب باز 
کنیم. به رئیس جمهور آمریکا هیچ اعتمادی نیست و هر اندازه ما حرکت کنیم او 
فکر می کند که می تواند با فشارهای بیشتر بر زندگی مردم ما را به نقطه دیگری 
برساند. در این شرایط با توجه به اینکه اکنون آمریکا گلوی ایران را می فشارد موضوع 

مذاکره نمی تواند محلی از اعراب داشته باشد.
نابودیبرجامپیامدهایمخربیبرایصلحوامنیتبینالمللیدارد

سخنگوی دولت درباره تقویت احتمال مذاکره با آمریکا و خروج اروپایی ها از برجام 
پس از حادثه ترور سردار سلیمانی گفت:  از زمانی که ترامپ به ریاست جمهوری 
رسیده است ، رژیم آمریکا برای خروج از برجام به سایر طرف ها فشاور آورده است و 

آنها را تشویق می کند و مربوط به امروز نیست.
ربیعی با بیان اینکه آمریکا در مقابل برجام تنها مانده است،گفت: هر کدام از 
طرف های برجام در واکنش به درخواست ها و فشارهای واشنگتن برای خروج از 

برجام ، به کاخ سفید پاسخ منفی داده اند
سخنگوی دولت تصریح کرد: پاسخ منفی گرفتن کشورها در خروج از برجام و 
همراهی نکردن کشورهای منطقه در عملیات ترور سردار سلیمانی درس های 

مهمی برای  ترامپ و آمریکا داشته است.
ربیعی بیان کرد: واکنش منفی اروپایی ها به موضع ضدبرجامی ترامپ نه با انگیزه 
دفاع از ایران، بلکه ناشی از تلاش آنها برای اثبات استقلال سیاسی خود از کاخ 

سفید است و آگاهی از اهمیت بقای برجام است.
سخنگوی دولت با بیان این که »نپذیرفتن خواسته های آمریکا یک گام رو به جلو 
برای دستاوردهای ایران و تنها ماندن آمریکا است«، اظهار داشت: نابودی برجام 
المللی و اصل  پیامدهای مخربی برای چندجانبه گرایی ، صلح و امنیت بین 

قانونمندی در کشورهای جهان دارد.
روایتهاییکهقطعیتنداردرامنتشرنکنیم

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری همچنین از )شایعه( خروج تعدادی 
از مسافران قبل از پرواز هواپیمایی اوکراینی اظهار بی اطلاعی کرد و افزود: نگذاریم 

روایت های دیگری که از آن اطمینان نداریم و قطعیت ندارد، منتشر شود. 
وی با بیان این که همواره ممکن است فردی از پروازی جا بماند، تصریح کرد: 
اطلاعات ما همین است که هواپیما با همین سرنشینان پرواز کرده است و من هم 

اطلاعی ندارم کسی پیاده شده است و فردی مشکوک بوده است.
ربیعی با بیان این که ما هیچ مشکلی با تجمع مردم نداریم، افزود: اگر آیین نامه 
مربوط به تجمعات تایید و اجرا شود، واقعا کسی با عزاداری و ابراز تالم و سوگواری و 

بیان ناراحتی و اعتراض به اطلاع رسانی دیرهنگام مشکلی ندارد.
سخنگوی دولت حضور خود در حاشیه برخی از مراسم های یادبود و سوگواری 
جانباختگان هواپیمای اوکراینی اشاره کرد و افزود: در حاشیه دو مراسم شرکت 

کردم، دستورات ابلاغ شده مبنی بر رفتار مسالمت آمیز با معترضان است. 
وی بیان کرد: تاکنون گزارشی از شلیک گلوله "سربی" به سمت معترضان به ما 
نرسیده است؛ اما گزارش شلیک گاز اشک آور را داریم که البته ممکن است به 
سلامتی مردم هم آسیب بزند. وی در پاسخ به این پرسش که آیا طرحی از سوی 
دولت برای تشییع و عزای عمومی جانباختگان وجود دارد، گفت: ما عزای عمومی 
را اعلام کردیم و این از سوی دولت انجام شد که البته در کولاک خبرها دیده نشد. 
همچنین شنیدید که کمیته ای برای رسیدگی به این حادثه در دولت تشکیل شده 
که یکی از وظایف آن همین موضوع و رسیدگی به چگونگی تشییع جانباختگان 
است که البته باید اجازه دهیم تصمیمات لازم در این کمیته گرفته شود و از آن 

مهمتر با خود خانواده های داغدار در این زمینه هماهنگی انجام شود.
 سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره تجمع بدون مجوز طلاب مقابل سفارت 
انگلیس و همراهی پلیس با آنها و پخش این تجمع از سوی صدا و سیما، و تجمع 
در اعتراض به پنهانکاری سانحه سقوط هواپیما و گاز اشک آور پلیس و تیر هوایی 
اظهار داشت: ما قطعا  در این زمینه باید با مردم بیشتر صحبت کنیم حتی به شکل 
مطبوعاتی، رسانه ای و فضای مجازی و به هر وسیله ای که برای ما فراهم شود حتما 

بیشتر در این زمینه با مردم صحبت خواهیم کرد.
ربیعی افزود: ما این را وظیفه خودمان می دانیم و اتفاقا این تصمیمی است که 
روز یکشنبه  نیز در دولت پیرامون این مساله به طور مفصل صحبت شد که در این 
زمینه باید به تبیین های بزرگ دست بزنیم. من هم معتقدم اگر باب گفت و گوی 
اجتماعی و سخن گفتن و تحمل سخن شنیدن خیابانی را هم فراهم کنیم، قطعا 

موجب تقویت امنیت ملی ما هم خواهد بود.
تکذیبکمکسهمیلیارددلاریقطربهایران

ایران  به  کمک  برای  قطر  دلاری  میلیارد  سه  کمک  شایعه  تکذیب  با  ربیعی 
برای پرداخت غرامت هواپیمای اوکراینی اظهار داشت: مبنای این صحبت هم 
غیرعقلانی است و هم غیرواقعی. ما خوشبختانه ملاقات خوبی را با قطری ها 
داشتیم و مباحث بسیار خوبی در ارتباط با دوجانبه های منطقه با آنها مطرح شد. 
قطری ها از ما به دلیل کمکی که ما در شرایط تحریم منطقه ای به آنها کردیم، 

قدردانی کردند. 
با  با امنیت منطقه نیز  سخنگوی دولت ما به جز مسائل دوجانبه، در ارتباط 
قطری ها گفت و گوهایی انجام دادیم. اساسا اینکه قطر بخواهد غرامتی در این 
زمینه به ایران بدهد نه وظیفه قطر است و نه با عرف بین الملل سازگار نیست و این 

موضوع داخلی کشور ما است.
ربیعی تاکید کرد: بحثی که قطری ها در ایران دارند این است که می خواهند روابط 
دوجانبه  آنها با جمهوری اسلامی کماکان پرقدرت و با قوت باشد و ما نیز این مساله 

استقبال می کنیم.

سخنگوی دولت :

عزادار و سوگواریم
موضعگیریهادربارهسانحهسقوطهواپیماریشهدربیاطلاعیداشت



 شرایط جدید پرداخت یارانه معیشتی
هیات وزیران شرایط جدید پرداخت حمایت معیشتی را مشخص کرد که بر این اساس خانوار های 
دارای واحد مسکونی، شغل و خودرو به طور همزمان مشمول حمایت نمی شوند. مطابق این 
آیین نامه، بسته حمایت معیشتی به خانوار های یک نفره با حداقل درآمد ماهانه و سالانه به ترتیب 
40 و 480 میلیون ریال، دونفره با حداقل درآمد ماهانه و سالانه 50 و 600 میلیون ریال، سه نفره با 
حداقل درآمد ماهانه و سالانه 60 و 720 میلیون ریال، چهارنفره با حداقل درآمد ماهانه و سالانه 70 
و 840 میلیون ریال و پنج نفر و بیشتر با حداقل درآمد ماهانه و سالانه 80 و 960 میلیون ریال تعلق 
نمی گیرد. هم چنین، خانوار هایی که دارای واحد مسکونی، شغل و خودرو به طور »همزمان« یا دارای 
دو واحد ملکی هستند، خانوار های دارای ملک به ارزش 12 میلیارد ریال در تهران و کلان شهر ها و 
9 میلیارد ریال در سایر شهرستان ها، دارای خودروی سواری به ارزش بیش از سه میلیارد ریال یا 
خودروی عمومی با ارزش بیش از چهار میلیارد ریال، خانوار های دارای بیش از سه سفر خارجی 
غیرزیارتی، کارفرمایان دارای بیش از سه بیمه پرداز و گیرندگان تسهیلات بانکی جمعاً به مبلغ بیش از 

سه میلیارد ریال که در حال بازپرداخت اقساط باشند، مشمول بسته معیشتی نمی شوند.

حکم اعدام پرویز مشرف لغو شد 
دادگاه پاکستان روز دوشنبه حکم اعدام صادر شده علیه »پرویز مشرف« رئیس جمهوری پیشین 
این کشور را لغو کرد.پیش از این دادگاه ویژه محاکمه پرویز مشرف، حکم اعدام وی را به اتهام خیانت 
بزرگ صادر کرده بود. وی به دلیل تعلیق قانون اساسی و اعمال وضعیت اضطراری در سال 2007 
میلادی به خیانت متهم شده است.پرویز مشرف در سال 1999 با برکناری دولت غیرنظامی به 
نخست وزیری »محمد نواز شریف«، در سمت رئیس دولت و سپس در مقام رئیس جمهوری پاکستان 
و همزمان، فرمانده ستاد نیروی زمینی پاکستان، قدرت را در این کشور در دست گرفت.وی در سال 
٢٠٠٨، در پی برگزاری انتخابات و تعیین رئیس جمهوری جدید، از این سمت کنار رفته و به خارج 
از پاکستان رفت.مشرف مدتی بعد به منظور شرکت در انتخابات پارلمانی به کشورش بازگشت اما به 
دلیل مواجهه با مجموعه ای از اتهام های کیفری، از جمله خیانت، فساد و ارتباط با ترور »بی نظیر 

بوتو« رهبر سابق حزب مردم، تحت پیگرد قرار گرفت و از ورود به مبارزات انتخاباتی محروم شد.
 

سونوگرافی در بیمارستان های دولتی رایگان شد 
دیوان عدالت اداری کشور دریافت هرگونه وجه بابت انجام سونوگرافی توسط متخصصین زنان را 
در بیمارستان های دولتی ممنوع کرد .دررای دیوان عدالت اداری آمده است :نظر بـه اینکه دریافت 
وجه از سونوگرافی تشخیصی در مراکز درمانی دانشگاهی دولتی توسط متخصصین زنان و زایمان 
از مصادیق دریافت وجه از سوی دستگاههای دولتی از مردم است که طبق ماده 60 قانون الحاق 
موادی به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت نیاز به حکم قانونگذار دارد، لیکن طرف شکایت 
مجوزی در این خصوص ارائه نکرده و از طرفی در بندهای مذکور دریافت وجه بابت سونوگرافی در 
بخش غیردولتی ممنوع شده که منطبق با اعمال تبعیض نارواست.لذا در مجموع این بندها مغایر 
حکم ماده 60 قانون مرقوم و بند 9 اصل 3 قانون اساسی است و مستند به بند 1 ماده 12 و مواد 
13 و 88 قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت اداری مصوب سال 1392 از تاریخ تصویب 

ابطال می شود.«

تایید صلاحیت یکباره ۳۰ نماینده 
قاسم میرزایی نیکو در گفت: وگو با ایسنا، اظهار کرد: طبق اطلاع ما در مرحله اول 120 نماینده 
داوطلب نمایندگی رد صلاحیت شده بودند که شب گذشته یک مرتبه 30 نماینده را تایید صلاحیت 
کردند. وی توضیح داد: تا آخر وقت اداری روز یکشنبه به این نمایندگان گفته بودند که صلاحیتتان 
رد شده، اما به یک باره آخر شب یکشنبه  به یک باره به آن ها اعلام کردند که صلاحیتشان تایید شده 
لذا در حال حاضر تعداد نماینده های فعلی که برای انتخابات مجلس یازدهم قصد کاندیداتوری 

دارند و رد صلاحیت شده اند، 90 نفر می باشد.

واکنش ضرغامی به حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی 
سید عزت الله ضرغامی، عضو شوراهای عالی فضای مجازی و انقلاب فرهنگی در واکنش به 
اتفاقات اخیر در مورد سقوط هواپیمای اوکراینی مطلبی را در صفحه توئیتری خود منتشر کرد.
ضرغامی در توئیتر نوشت: "به دبیر شورای عالی امنیت ملی گفتم، آیا روز چهارشنبه یه مسلمون 
نبود، به مردم بگه، فعلًا حادثه مشکوک و مبهمه، صبر کنید تا نتیجه بررسی ها روشن بشه؟ حتماً 
باید آبروی کارشناسان و رسانه ها یکجا بر باد می رفت تا 3 روز بعد، پتک واقعیت بر سر افکار عمومی 

کوبیده شود؟!"

انگلیس سفیر ایران در لندن را فراخواند 
خبرگزاری فرانسه گزارش داد، وزارت خارجه انگلیس سفیر ایران در لندن را در ارتباط با بازداشت 
راب مک ایر در تهران احضار کرده است.به گزارش فارس، خبرگزاری فرانسه گزارش داد، وزارت 
خارجه انگلیس، حمید بعیدی نژاد سفیر ایران در لندن را در ارتباط با بازداشت »راب مک ایر« سفیر 

این کشور در تهران احضار کرده است.

اطلاعیه  پلیس: در تجمعات تیراندازی نکرده ایم 
مرکز اطلاع رسانی پلیس پایتخت در اطلاعیه ای روز دوشنبه در اطلاعیه ای اعلام کرد: »در پی 
انتشار برخی گمانه زنی ها در خصوص استفاده پلیس از سلاح در تجمعات صورت گرفته، اعلام می 
دارد که تاکنون در هیچ یک از تجمعات پلیس از اسلحه استفاده نکرده است.«روز یکشنبه گروهی از 
شهروندان تهرانی در اعتراض به اعلام دیرهنگام علت سقوط هواپیمای اوکراینی به شماره 752 که 

از فرودگاه امام خمینی)ره( به مقصد اوکراین در حال پرواز بود، در میدان آزادی تجمع کرده بودند.

کشته شدگان در هواپیما دشمن نبودند
محمدعلی ابطحی در تویتر خود نوشت: کشته شدگان در هواپیما دشمن نبودند که برای برگزاری 
مراسم، دانشجویان در خیابان و زیر سایه ترس مراسم بگیرند. چرا هیئت دولت، وزارت علوم، وزارت 
خارجه، مراجع تقلید مراسم رسمی اعلام نمی کنند؟ چرا شهر را پر از بنر تسلیت برای تسلای خاطر 

خانواده ها ومردم نمی کنند؟ چرا با شهدای حادثه قهرند؟

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در حكمت آل داوود علیه السلام آمده است : 
»مسلمان ، بايد مالك نفس خويش باشد و به كار 
خويشتن بپردازد و مردم روزگارش را بشناسد« .

سه شنبه - بیست وچهارم دی ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4962

الكافي : ج 2 ص 224 ح 10

رئیسکمیسیونعمرانوحملونقلشورایاسلامیشهرقم:

نامگذاری های معابر ذره ای از رشادت های سردار 
سلیمانی را جبران نمی کند

رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: هر خیابان و پروژه ای را به نام سردار 
سلیمانی نام گذاری کنیم ذره ای از شایستگی های ایشان جبران نمی شود و اصلًا این نام گذاری ها قابل 

مقایسه با خدمات ایشان نیست.
روح الله امراللهی گفت: هر خیابان و پروژه ای را به نام سردار سلیمانی نام گذاری کنیم ذره ای از 
شایستگی های ایشان جبران نمی شود و اصلًا این نام گذاری ها قابل مقایسه با خدمات ایشان نیست 
عماد مغنیه یکی از یاران سردار سلیمانی بود که یک خیابان اصلی شهر قم به نام ایشان نام گذاری شده 

است اما خیابان اصلی بدون نام که بتوانیم به نام سردار سلیمانی نام گذاری کنیم نبود.
وی ادامه داد: به خاطر نبود خیابان اصلی بدون نام در شهر اختلاف نظر در جلسه شورای شهر زیاد بود 
زیرا نمی خواستیم خیابان فرعی به نام شهید والامقام سلیمانی نام گذاری کنیم تأکید بر خیابان اصلی 

داخل شهر بود.
امراللهی ابراز کرد: به همین خاطر صرف نظر از اختلاف سلیقه ها همه اعضاء شورا به تغییر نام بلوار زائر 

به بلوار شهید سلیمانی رأی مثبت دادند.
رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم گفت: از مردم قم درخواست می کنیم که 
همکاری کنند و از نام بلوار شهید سلیمانی به جای رودخانه و بلوار زائر استفاده کنند تا این نام جایگزین 

شده و بین مردم جا بیافتد.
امراللهی با توجه به اینکه امکان نام گذاری پروژه های دیگر عمرانی که هنوز تکمیل و افتتاح نشده به 
نام شهید سلیمانی وجود دارد، گفت: این مسئله در شورا مطرح شد اما مورد استقبال قرار نگرفت با توجه 
اینکه پروژه های عمرانی تکمیل نشده وجهه خوبی در بین مردم ندارد به همین خاطر تمایلی نداریم از نام 

شخصیت ها برای نام گذاری آن ها استفاده کنیم زیرا تداعی مثبتی در ذهن مردم پیدا نمی کند.
وی اظهار کرد: در جلسه شورای شهر دو پیشنهاد برای نام گذاری خیابانی به نام شهید سلیمانی ارائه 
کردم پیشنهاد اول خیابانی که در امتداد خیابان شهید روحانی حدفاصل خیابان 15 خرداد تا کمربندی 
که تا شش ماه آینده افتتاح خواهد شد بود پیشنهاد دیگر خیابانی بود که منشعب از بلوار غدیر می شد که 

هنوز نام گذاری نشده بود.
رئیس کمیسیون عمران و حمل  و نقل شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: اما اعضای شورای 
اسلامی شهر قم بر این عقیده بودند که این دو خیابان از اهمیت بالایی برخوردار نیست و این پیشنهادها 

پذیرفته نشد.

مسئولامورمساجدسازمانفرهنگی،ورزشیوهنریشهرداریقماعلامآمادگیکرد

اجرای برنامه های فرهنگی دهه فجر در مساجد
مسئول امور مساجد سازمان فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم ضمن تشریح برنامه های پیش 

روی این سازمان، از آمادگی این سازمان برای اجرای برنامه های فرهنگی دهه فجر در مساجد خبر داد.
سومین جلسه »کارگروه مساجد« ستاد بزرگداشت چهل و یکمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب 

اسلامی در سالن جلسات اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم برگزار شد.
سید مجتبی طباطبایی نسب در این نشست با اشاره به فعالیت های سازمان فرهنگی هنری ورزشی 
شهرداری قم در ایام دهه فجر، گفت: ما برای ایام دهه فجر نزدیک به 40 برنامه داریم که در نقاط مختلف 

شهر برگزار می شود.
مسئول امور مساجد سازمان فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم افزود: ما یک سلسله برنامه نشاط 
اجتماعی و شهروندی داریم که به صورت سیار در محلات و پارک ها و بوستان ها برگزار می شود و به شکل 

یک استیج متحرک درون یک کامیون تردد دارد و برنامه جشن را برگزار می کند.
برگزاری  زمان  در  استیج  دو  کرد:  خاطرنشان  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  نسب  طباطبایی 
راهیپیمایی نیز خواهیم داشت و همین طور ویژه برنامه های مسابقه ای نماز، عفاف و حجاب نیز خواهیم 

داشت و همچنین برنامه نجوم و ستاره شناسی در سه نقطه شهر برگزار می شود.
وی از برپایی نمایشگاه آسیب شناسی و فرهنگ شهروندی در دهه فجر خبر داد و گفت: هفت عنوان 
برگزاری مراسم های رونمایی از پلاک شهدا در معابری که جدیدا به نام شهدا نامگذاری شده است را نیز 

خواهیم داشت.
مسئول امور مساجد سازمان فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم در ادامه ابراز داشت: اجرای سرود 
به صورت زنده در معابر و خیابان ها در پنج نقطه شهر هر شب برای مردم خواهیم داشت و این گروه سرودها 

با سرپرستی طلاب دفتر تبلیغات و به دور از موسیقی های نامطلوب برگزار می شود.
طباطبایی نسب تأکید کرد: ما آماده هرگونه همکاری با کارگروه مساجد در اجرای برنامه های فرهنگی 
مساجد استان قم هستیم از جمله این که همین استیج متحرک را در مساجدی که فضا داشته باشند یا 

کنار آنها فضایی موجود باشد نیز می توانیم برگزار کنیم.

پروژه های  گفت:  قم  استانداری  عمرانی  امور  معاون 
عمرانی استان قم با توجه به موقعیت مذهبی و فرهنگی 
که دارد با پیوست فرهنگی در راستای توسعه همه جانبه 

استان طراحی و اجرا می شوند.
مهندس محسن بهشتی با بیان اینکه قم یک استان 
خاص است که یک کلان شهر و یک میلیون و 300 هزار 
نفر جمعیت دارد، افزود: 95 درصد این جمعیت شهرنشین 
و مابقی روستانشین هستند؛ از سال 92 تا سال 98 یک 
هزار و 644 پروژه در این استان با اعتباری بالغ بر 31 هزار 
با  بزرگ  پروژه  ریال اجرا شد در حال حاضر 65  میلیارد 
اعتباری بالغ بر 2 هزار میلیارد ریال با 50 درصد پیشرفت 
فیزیکی اجرا شده است لذا انجام پروژه های عمرانی هم 
از حیث ارتقا زیرساخت های محل سکونت و هم از حیث 
تأثیرگذاری در رفتار و شیوه و هم چنین سبک زندگی مردم 
سهم به سزایی در ارتقای فرهنگی مردم جامعه دارد و به 
طور کلی باعث ارتقای کیفیت زندگی مردم می گردد این 
امر باعث شده رشد فرهنگی منطقه و در نتیجه افزایش 
نظام  و  کشور  استان،  مسئولان  از  مردم  بندی  رضایت 

می شود.
وی اظهار داشت: این پروژه به عنوان نگین و قلب شهر 
قم از جمله پروژه های در دستور کار دولت در سال های 
بهره برداری  به  پروژه ها  این  از  بسیاری  که  بوده  گذشته 
رسیده است، مانند پروژه احداث کتابخانه ضلع شرقی 
حرم مطهر، صحن شرقی و… و بسیاری هم بستر و زمینه 
اجرای آن ها با ظرفیت بهره برداری از اراضی 48 هکتاری 

پردیسان به عنوان معوض به زودی محقق خواهد شد.
اجرایپروژههایاطرافحرمحضرتمعصومه)س(

معاون استاندار قم تصریح کرد: توسعه پیاده راه سازی 
معابر پیرامونی حرم مطهر به منظور ارتقای سلسله مراتب 
تشرف به فضای قدسی حرم مطهر و آرام سازی ترافیک در 
هسته مرکزی شهر که در این راستا پروژه خیابان ارم به اتمام 
رسیده و در حال استفاده مردم است و خیابان انقلاب که در 

دست اجراست.
وی احداث میدان بزرگ امام خمینی )ره( در مجاورت 
حرم در سال های گذشته نمونه بارزی از این گونه فعالیت ها 
تغییر  پروژه قطعاً نقش مؤثری در  این  و گفت:  دانست 
نگرش زائرین و مجاورین حرم مطهر به هسته مرکزی شهر 

خواهد داشت.
بهشتی افزود: تکمیل رینگ های عبور و مرور شهری با 
ایجاد تقاطع های غیر هم سطح، پارکینگ های عمومی، 
طبقاتی مکانیزه و… این پروژه ها زمینه را برای فراهم نمودن 
برگزاری مراسم مذهبی و ملی را فراهم می کند چرا که شهر 
و  عاشورا  جمله  از  مختلف  مناسبت های  در  سالانه  قم 
تاسوعا، نیمه شعبان و رحلت حضرت امام خمینی میزبان 

زائرانی از داخل و خارج از کشور است.
قم  در  زائرسرا  احداث شهرک  پیگیری  از  ادامه  در  وی 
خبر داد و گفت: این زائرسرا در ابتدای اتوبان قم - تهران 
نمونه  قالب منطقه  تقریبی 100 هکتار در  به مساحت 
گردشگری مصوب دولت به منظور افزایش اقامت زائرین در 
قم و ایجاد بستر مناسب برای توسعه فعالیت های فرهنگی 

برای زائرین مورد استفاده قرار می گیرد.
از  قم  استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون 
ساماندهی ورودی های شهر قم خبر داد و اظهار داشت: 
اصلاح ورودی محورهای تهران، اراک و جعفریه به شهر 
این  با اجرایی شدن  تردید  قم مصوب گردیده که بدون 
مصوبات، نقش مؤثری در نگاه زائرین و گردشگران به شهر 

کریمه اهل بیت )س( خواهد داشت.
اینکه  بیان  با  خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 

گلزارهای شهدا و هم چنین وجود 444 امامزاده به عنوان 
مکانی زیارتی و مذهبی به عنوان قطب های فرهنگی از 
پروژه های عمرانی استان مد  دیگر مواردی است که در 
نظر بوده و می باشد، گفت: ساماندهی گلزارهای شهدای 
علی ابن جعفر، امامزاده ابراهیم و شیخان و… ساماندهی 
مقابر امامزادگان و ساماندهی فضای پیرامون آن ها مانند 
آرامستان وادی السلام، امامزاده علی ابن جعفر، امامزاده 
سید علی، امامزاده حمزه، امامزاده ابراهیم و… از آن جمله 

می باشد.
بهسازیونوسازیبافتهایفرسوده

بهشتی همچنین افزود: بهسازی و نوسازی بافت های 
فرسوده در شهر قم علاوه بر اینکه باعث افزایش استحکام 
بناها می گردد، باعث افزایش حس تعلق خاطر ساکنین 
و  شده  خود  مسکونی  منطقه  به  مناطق  این  بومی 
ساختارهای فرهنگی و مذهبی ریشه دار در محلات قدیمی 

را حفظ و ارتقا می دهد.
وی با تأکید بر تسریع در اجرای پروژه های درمانی استان 
بهداشت  استاندارد  سرانه  به  رسیدن  جهت  گفت:  قم، 
و درمان به منظور ارتقا بهداشت و تأمین سلامت زائرین 
بهداشتی  و  پروژه های مختلف درمانی  قم  و شهروندان 
در استان قم اجرا شده است که این پروژه ها می تواند در 
ارتقای وضعیت بهداشتی و درمانی این شهر مورد استفاده 
قرار گیرد. معاون استاندار قم با اشاره به اینکه استان قم به 
دلیل وجود مراکز مهم درمانی مطلوب و مناسب میزبان 
برای  دارند  زیارت علاقه  بر  که علاوه  است  گردشگرانی 
گردشگران  افزود:  شوند،  بهره مند  مراکز  این  از  درمان 
تعداد  بیشترین  دارای  همسایه  کشورهای  و  عراقی 

گردشگران سلامت هستند.
وی ادامه داد: برای این امر پروژه هایی مانند بیمارستان 
231 تخت خوابی حضرت امیرالمؤمنین )ع( و کلینیک 
بیمارستان شهید بهشتی و بیمارستان تخصصی مادر را 
می توان اشاره کرد و مرکز درمانی ناباروری قم که زیر جهاد 
دانشگاهی است از محورهای توریست درمانی قم خواهد 

بود.
توجهبهبهبودسیماومنظرشهری

موقعیت  به  توجه  با  داشت:  اظهار  ادامه  در  بهشتی 
مذهبی و فرهنگی که شهر قم دارد توجه به بهبود سیما 
و منظر شهری مورد اهمیت قرار گرفته است و ممنوعیت 
در  اسلامی  ایرانی  شاخص های  به  توجه  و  رومی  نمای 

احداث ساختمان های شهر در دستور قرار دارد.

ممنوعیتنمایرومیوتوجهبهشاخصهایایرانی
اسلامیدراحداثساختمانهادردستورقراردارد

وی هم چنین از پیگیری و تسریع در بهره برداری موزه 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس در قم خبر داد و گفت: 
این پروژه به عنوان اولین موزه انقلاب در کشور است که 
نقش بارزی در حفظ و ترویج دستاوردهای انقلاب اسلامی 

و دفاع مقدس در حال حاضر و برای نسل های آتی دارد.
فضاهای  احداث  داد:  ادامه  قم  استاندار  معاون 
تفرجگاهی و تفریحی و توسعه فضاهای سبز شهری مانند 
مناطق  در سطح  بانوان  ویژه  بوستان های  پرندگان،  باغ 
شهری، مصوب و اجرا شدن نوار فضای سبز به عمق 200 
متر و طول 9 کیلومتر در بلوار آیت الله بروجردی نیز از جمله 
این اقدامات است که زیرساخت مناسبی برای گذراندن 
اوقات فراغت و افزایش نشاط اجتماعی در بین مردم است.
وی با بیان اینکه اجرای پروژه های شبکه انتقال فاضلاب 
است،  اجرا  دست  در  فاضلاب  خانه  تصفیه  و  پردیسان 
نیازهای اساسی  از  بر رفع یکی  پروژه علاوه  این  گفت: 
در زیرساخت های منطقه نقش مؤثری در رضایت مندی 

ساکنین منطقه پردیسان ایجاد می کند.
زیرساخت های  توسعه  کرد:  تأکید  ادامه  در  بهشتی 
عمرانی و زیربنایی در بسیاری از پروژه های شهری زمینه 
مناسبی برای برگزاری مناسبات و مراسم مذهبی در شهر 

را فراهم می نماید.
راه سازی  و  پروژه های عمرانی  انجام  اینکه  بیان  با  وی 
به منظور ارتقا کیفیت راه های برون شهری و ساماندهی 
عبور و مرور شهری جهت تسهیل در مسائل ترافیکی و 
ارتقا فرهنگ ترافیک است، تأکید کرد: این پروژه ها باعث 
رضایت مندی مردم و کاهش حوادث رانندگی و آرامش 
خاطر کاربران معابر شهری اعم از کسبه، رهگذران پیاده و 

رانندگان می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: 
هم چنین تصویب طرح احداث کمربندی جدید شهر قم 
به منظور ساماندهی ترافیک درون و برون شهری و سهولت 
عبور و مرور در معابر شهری قم با توجه به نقش قم در 
کریدور راه های مواصلاتی کشور از دیگر پروژه های عمرانی 

است که می توان نام برد.
بهشتی در پایان گفت: علاوه بر آن در کمیسیون ماده 
5 بر عدم تغییر کاربری فعالیت های فرهنگی، آموزشی و 
مذهبی در راستای ارتقا نقش فرهنگی و مذهبی شهر قم 

مورد تأکید قرار گرفته است.

رئیسکمیسیونخدماتشهریشورایاسلامیشهرقم:

سازه های پرخطر شهری شناسایی 
می شوند

قم گفت: کمیته  اسلامی شهر  رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای 
ایمنی سازه های شهر در شورای شهر تشکیل شده و نخستین گام شناسایی 

ساختمان ها و فضاهای ناایمن و پرخطر در شهر است.
 سیدمجتبی سبحانی ثابت ، با اشاره به بررسی های انجام شده در خصوص 
ایمنی سازه ها و ساختمان های شهر اظهار کرد: در جلسات شورا به این نتیجه 
رسیدیم که کمیته ایمنی را تشکیل داده و از یکسری سازمان ها برای بحث در 

خصوص مسائل ایمنی دعوت کنیم.
وی ایمنی ساختمان های تجاری قدیمی، ساختمان های بلندمرتبه، مراکز 
عمومی، بوستان ها و... را جزو سرفصل های این طرح ایمنی عنوان کرد و افزود: 
این موارد ایمنی تقسیم بندی شده تا بتوانیم براساس این تقسیم بندی حرکت 
کنیم؛ براورد ما این است که سازه های ناایمن در سطح شهر زیاد است و هرکسی 

کار خود را مستقلا انجام می دهد.
سبحانی ادامه داد: نظام مهندسی وظیفه خود را انجام می دهد و نظارت دارد، 
کمیسیون ماده 100 بنا به تشخیص و سلیقه نظرات متفاوت داده می شود و در 
نهایت اگر ناایمنی در ساختمان نوساز باشد رای به رفع آن داده می شود اما در 
ساختمان های قدیمی ناایمن، آتش نشانی بازدید و راهکارهای ایمن سازی را 

عنوان می کند ولی این کارها رفع خطر نمی کند.
وی بیان کرد: درست است که اخطارها داده می شود و آموزش می دهیم اما 
حلقه مفقوده این است که اقدام عملیاتی صورت نمی گیرد و ایمن سازی محقق 
نمی شود. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم با تاکید بر 
اینکه تشکیل جلسه کمیته ایمنی سازه های شهر گفت: از نهادهای مختلف 
دخیل در این امر در این جلسه شرکت کردند و این شرایط عنوان و در خصوص 

راهکارهای رفع ناایمنی بحث شد.
وی آموزش مجریان ساختمانی، بیمه حوادث شهر و ساختمان ها و... را از 
جمله اقدامات نهادهای مختلف در زمینه ایمنی ساختمان ها عنوان کرد و افزود: 
در نهایت در این جلسه به این نتیجه رسیدیم که ابتدا باید مراکز پرخطر شهر را 
مشخص کنیم. سبحانی ادامه داد: پس از مشخص شدن این ساختمان ها، باید 
راهکارها برای مقاوم سازی این ساختمان ها مطرح شده و در این راستا گام های 

لازم برداشته شود.
وی با اشاره به اقدامات خوبی که در زمینه ایمن سازی شهر از سوی شهرداری 
صورت گرفته است اظهار کرد: سازمان پارک ها در سال های اخیر رفع خطر در 
بوستان های شهر و زمین های بازی و آب نماها را در دستور کار قرار داده اند و در 

این زمینه اتفاق بسیار خوبی در شهر قم افتاده است.
سبحانی با بیان اینکه اولویت بندی و اقدام عملی برای ایمن سازی مکان های 
پرخطر شهر مرحله بعدی اقدام کمیته ایمن سازی است افزود: امیدواریم به 
سمتی برویم که نتایج جلسات این کمیته ایمن سازی نقاط مختلف شهر برای 

استفاده عموم مردم باشد.
  

مدیرعاملسازمانتاکسیرانیشهرداریقماعلامکرد

عدم افزایش نرخ کرایه تاکسی های قم 
تا پایان سال

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: تا پایان 
سال جاری به هیچ عنوان نرخ کرایه تاکسی های استان افزایش نخواهد داشت.

مرتضی عزتی عنوان کرد: تاکنون 25 دستگاه در دو خط مجهز به سیستم 
آن  قوت  و  ضعف  نقاط  تا  شده اند  آزمایشی  صورت  به  الکترونیک  پرداخت 

مشخص و ارزیابی شود.
مدیر عامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم با اشاره به 
وجود دو مسئله در تاخیر راه اندازی سیستم پرداخت الکترونیک در تمام خطوط 
استان، بیان کرد: برخی از مسافران بدلیل نداشتن اینترنت امکان استفاده 
از این سیستم را ندارند، همچنین رمز دوم یکبار مصرف از دیگر مشکلات آن 
است که با توجه به اینکه 60 درصد از سفرهای داخل قم زیر سه کیلومتر است 
و از طرفی دریافت رمز دوم یکبار مصرف زمان بر است استفاده از این سیستم با 

مشکلاتی مواجه شده است.
عزتی خاطر نشان کرد: تا اسفندماه سال جاری 300 تاکسی دیگر بعد از 

ارزیابی مشکلات این سیستم و برطرف شدن آن ها مجهز به آن خواهند شد.
وی صدور کارت شهروندی از طریق فناوری اطلاعات شهرداری را یکی از راه 
حل های مناسب برای رفع مشکلات و همچنین سهولت بیشتر در راه اندازی این 

سیستم دانست.
مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم همچنین با 
اشاره به عدم افزایش نرخ کرایه تاکسی ها بعد از گرانی بنزین، از عدم افزایش 

قیمت ها تا آخر سال جاری خبر داد.
عزتی با بیان اینکه در صورت دریافت کرایه بیشتر با رانندگان متخلف برخورد 
خواهد شد، اظهار داشت: مسافران می توانند در صورت تخلف رانندگان کد روی 
ماشین آن ها را به شماره های 36628800 و یا شماره 30005133 گزارش 
دهند. وی همچنین در رابطه با احتمال افزایش نرخ کرایه ها در سال جدید، 
اظهار داشت: بعد از بررسی و محاسبه افزایش قیمت ها و کسب استعلام کتبی 
از 30 دستگاه و همچنین بررسی افزایش حقوق ها و افزایش قیمت اقلام یدکی، 
ارزیابی های لازم صورت می گیرد و در رابطه با افزایش و همچنین میزان و درصد 

افزایش نرخ کرایه تاکسی ها، تصمیم گیری خواهد شد.
 

مدیرعاملسازمانحملونقلوترافیکشهرداریقم:

همه رنگ آمیزی های معابر قم با طرح 
و نقشه اجرا می شود

 مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طی سال های 
گذشته خیابان ها و معابر به صورت سنتی رنگ آمیزی می شد اما از سال گذشته 

هیچ رنگ آمیزی بدون طرح، الگو و نقشه انجام نشده است.
علی نیک ، اظهار داشت: قرارداد هفت میلیارد تومانی برای رنگ آمیزی 
خیابان ها با یکی از شرکت های معتبر منعقد شده که این عملیات از آذرماه سال 

گذشته آغاز شد و تا پایان امسال نیز ادامه دارد.
وی ادامه داد: این قرارداد شامل رنگ آمیزی محوری، آرم و نقوش معابر است 

که به صورت گسترده در سطح شهر در حال اجرا است.
در  کرد:  تصریح  قم  ترافیک شهرداری  و  نقل  و  عامل سازمان حمل  مدیر 
قراردادی که سال آینده منعقد خواهیم کرد ماشین آلات و رنگ از شهرداری 

است و تنها شرکتی را برای اجرای طرح مشخص می کنیم.
وی گفت: طی سال های گذشته رنگ آمیزی خیابان ها و معابر به صورت سنتی 
انجام می شد اما از سال گذشته هیچ رنگ آمیزی بدون طرح، الگو و نقشه انجام 

نمی شود یعنی بر اساس استانداردهای موجود رنگ آمیزی صورت می گیرد.
وی اظهار داشت: از آنجایی که رنگ آمیزی معابر و خیابان ها باید با طرح و 
الگو انجام شود بنابراین کار به کندی پیش می رود اما از ارزش بیشتری برخوردار 
است. نیک با بیان اینکه رنگ آمیزی محوری و آرم و نقوش معابر به صورت 
یکسان در همه مناطق اجرا شده است، افزود: هدف این است که مناطقی که 
بیشترین مسافر و زائر در آن حضور می یابد و نیازمند احتیاط بیشتر رانندگان 
است در اولویت قرار گیرند، همچنین بار ترافیکی نیز در اولویت قرار دادن معابر 
مؤثر بوده است. وی بیان کرد: استانداردهای تعیین شده که با رنگ آمیزی در 

خیابان ها نشان داده می شود رفتار ترافیکی راننده را تغییر می دهد.
 

احمدترکمنتشریحکرد

 آخرین اقدامات در توسعه فضای سبز 
منطقه یک قم

شهردار منطقه یک قم آخرین اقدامات شهرداری منطقه را در حوزه فضای سبز 
تشریح نمود.

احمد ترکمن با بیان اینکه این منطقه اقدامات موثری را تا پایان آذرماه )9 ماهه 
سال جاری( در حوزه فضای سبز منطقه صورت داده است، افزود: از جمله 
بوستان هایی که در سال جاری مورد بهره برداری قرار گرفت فاز 2 بوستان پامنار 
در محله آذر ، بوستان عمار یاسر در انتهای بلوار 70 متری عمار یاسر و بوستان 

اشراق در خیابان خوشرفتار می باشد.
وی خاطرنشان کرد: لازم به ذکر است برنامه اجرایی در حوزه فضای سبز به 
چند دسته تقسیم می شود که شامل تکمیل،توسعه و بهسازی بوستان ها،ایجاد 
باغچه های فضای سبز در حاشیه معابر و نیز ایجاد تاسیسات لازم در نگهداری 
فضای سبز می شود که بر طبق این سرفصل ها اقداماتی به سرانجام رسیده 
است. وی اظهار داشت: در سال جاری احداث بوستان در محل هایی همچون 
جنب پمپ بنزین مهرگان ، بلوار روحانی شمالی،کوچه یک محتشم و همچنین 
بوستان های شمشاد در کوچه 42 بلوار 15 خرداد و بوستان ممتاز در خیابان 
فراشاهی در دستور کار قرار گرفت که در برخی از آنها اجرای ابنیه به اتمام رسیده 

است و در مرحله اجرای تاسیسات است.
شهردار منطقه یک در ادامه گفت: چندین بوستان در سطح منطقه نیز نیز 
مورد توسعه، تکمیل و بهسازی قرار گرفت که از جمله آنها می توان به بوستان 

های 19 دی، ، هاشمی ، مهدی و معلم اشاره نمود.

معاون امور عمرانی استانداری قم مطرح کرد

توجه به پیوست فرهنگی در اجرای پروژه های عمرانی

طرح:محمد علی رجبی

دو روی سكه شرارت های روباه پیر در يك هفته! 

بازآفرینی شهری در سطح  از اجرای 10 طرح  راه و شهرسازی استان قم   مدیرکل 
بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری قم، بااعتباری بالغ بر 160 میلیارد ریال خبر داد و 

گفت: این طرح ها سال آینده افتتاح خواهد شد.
حسن صبوری افزود: طرح های بازآفرینی شهری از محل اعتبارات تبصره 18 قانون 

بودجه در حال انجام است.
وی گفت: برگزاری مناقصات جهت انتخاب پیمانکار برای احداث طرح های بازآفرینی 
شهری شامل احداث مدرسه، کلانتری، مراکز جامع سلامت و غیره توسط اداره کل راه 
و شهرسازی استان انجام شده است. صبوری اظهار داشت: احداث مدرسه شیخ آباد در 
سکونتگاه غیررسمی، با کاربری آموزشی بااعتباری بالغ بر 22 میلیارد ریال با پیشرفت 

فیزیکی 50 درصد در 6 ماه اول سال 1399 به بهره برداری خواهد رسید.
وی در رابطه با احداث مدرسه ثامن الحجج )ع( در محله آذر در بافت فرسوده شهر قم 
گفت: با مبلغ 48 میلیارد ریال اعتبار،این طرح با پیشرفت فیزیکی حدود 10 درصد در 

حال اجرا است.
به گفته مدیرکل راه و شهرسازی استان قم طرح احداث کلانتری 13 شهر قم بااعتبار 32 

میلیارد هم اکنون در مرحله اجرای فونداسیون است.
در  )ع(  حسین  امام  سلامت  جامع  خدمات  مرکز  احداث  طرح  کرد:  اضافه  وی 
سکونتگاه غیررسمی شهرک فاطمیه شهر قم با کاربری بهداشتی - آموزشی بااعتباری 

بالغ بر 17 میلیارد ریال، سال آینده به بهره برداری می رسد.
وی در مورد احداث مدرسه شهید ناصر شهریور در محله خیابان انقلاب در بافت فرسوده 
و تاریخی شهر قم، گفت: این طرح با کاربری آموزشی و بااعتباری حدود 37 میلیارد ریال 
در مرحله تحویل زمین است و پیش بینی می کنیم تا نیمه دوم سال آینده به بهره برداری 
برسد.  صبوری گفت: توسعه و تکمیل مرکز جامع سلامت خازنی در سکونتگاه غیررسمی 
شیخ آباد باکاربری بهداشتی - آموزشی بااعتباری حدود 11 میلیارد ریال، سال آینده به 

بهره برداری خواهد رسید.

مدیرکلراهوشهرسازیاستانقم:

1۰ طرح بازآفرینی شهری در بافت فرسوده قم افتتاح می شود

 مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: از ابتدای امسال 
تا پایان آذرماه،  شهروندان 9.2 درصد گاز بیشتری نسبت به 

مدت مشابه پارسال مصرف کرده اند.
علیرضا نصیری   افزود: دراین مدت یک میلیارد و 789 
این  که  استان مصرف  شده  این  در  گاز  انرژی  مترمکعب 
میزان در مدت مشابه پارسال،  یک میلیارد و 665 مترمکعب 
بوده است. وی اضافه کرد: افزایش تعداد مشترکان، جایگزین 
قیمت  افزایش  مایع،  سوخت  به جای  گاز  سوخت  شدن 
برخی حامل های انرژی، فعال شدن واحدهای صنعتی و 
کاهش دمای هوا نسبت به سال های گذشته از جمله دلایل 

افزایش مصرف انرژی گاز می باشد.
به  نسبت  گاز  انرژی  این که  به  توجه  با  داد:  ادامه  وی 
سوخت مایع آلایندگی کمتری دارد، براساس سیاست دولت 

واحدهای صنعتی که در جوار شبکه های گازرسانی هستند 
باید به این شبکه متصل شوند.

با اشاره به این که اولویت شرکت گاز تامین گاز  نصیری 
برای مصارف خانگی است،  خاطرنشان کرد: به دلیل این که 
درمواقع  می یابد،   افزایش  زمستان  درفصل  گاز  مصرف 
ضروری محدودیت هایی برای نیروگاه سیکل ترکیبی اعمال 
می شود تاامکان مدیریت و تامین گاز بخش های خانگی 

کشور دچار مشکل افت فشار نشود.
حذف  به  اشاره  با  خود  سخنان  از  دیگری  دربخش  وی 
قبوض کاغذی،  گفت: این طرح در راستای افزایش دقت، 
کاغذ  مصرف  در  صرفه جویی  و  گاز  قبوض  توزیع  سرعت 
طرح  این  شدن  اجرایی  با  افزود:  وی  می گیرد.   صورت 
اطلاعیه های قطع جریان گاز در نقاط مختلف سطح شهر 

توسط شناسایی شماره اشتراک به تلفن همراه مشترکان 
ارسال می شود تا اطلاع رسانی بهتری انجام شود.

به گفته مدیرعامل شرکت گاز قم،  تمام جزییاتی که در 
قبض  لینک  در  می شود،  درج  کاغذی  صورتحساب های 
برق موجود است و هیچ افزایش قیمتی نیز صورت نخواهد 

گرفت.
وی خاطرنشان کرد: حذف قبوض کاغذی گاز به صورت 
شدن  تکمیل  با  و  است  انجام  حال  در  مرحله به مرحله 

اطلاعات، صورتحساب های کاغذی حذف خواهد شد.
در حال حاضر 410 هزار مشترک گاز در استان قم وجود 
دارد که 375 هزار مشترک در بخش خانگی، چهار هزار 
مشترک در بخش صنعتی، 2 هزار و 500 و سایر مشترک ها 

نیز در بخش های عمومی و آموزشی هستند.

مدیرعاملشرکتگازاستانقم:نسبتبهزمانمشابهسالقبل

شهروندان قمی ۹.2 درصد گاز بیشتری مصرف کرده اند


